
پیش بینی خطرناک از قیمت مسکن تا پایان سال

سیگنال دلار به بازار مسکن چیست؟
 رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان:

 دولت موانع فضای کسب وکار
 را برطرف کند
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر
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جامعه هدف کیست؟
ح اصلاح   الزامات و جزییات طر

مالیات های مستقیم

سخنگوی اقتصادی دولت مطرح کرد
تحمیل ناترازی به بودجه ۱۴۰۳ توسط مجلس

 متضرر اصلی کیست؟
وها  وشی خودر  قوانین هم بساط حواله فر

را جمع نکرد!

چند پیشنهاد کارشناسی به متقاضیان سرمایه گذاری در بورس
چگونه بدون مالیات طلا بخریم؟

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 2

سرنوشت ما
سید مصطفی میرسلیم  این یادداشــت را در طلیعه چهل و پنجمین دهه فجر 

پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی با چند سؤال آغاز می کنم:
- اگر دشمنی آشکار آمریکا و ایادی و مزدورانش علیه ما نبود، آیا این همه مسائلی 
که بعد از پیــروزی انقلاب در ایــران رخ داد، گریبانگیر ما می شــد؟ از مداخله در 
اداره امور کشــور برای به انحراف کشــاندن انقلاب و بازگردانــدن ایران به جرگه 
دست نشاندگان اســتکبار؟ و تحمیل کردن جنگی هشت ســاله با تحریک صدام 
حســین و به جای گذاشتن صدها هزار شــهید و جانباز و خرابی های هزار میلیارد 
دلاری و در نتیجه، شــکل گرفتن فشــار تورمی بی ســابقه برای بازسازی هرچه 
فوری تر، در دهه پــس از ۱۳۷۰؟- اگر ســهل انگاری در نظارت هــای حکومتی 
و دشــمنی های منافقانه علیه ما نبود تا بــا رخنه تدریجی، ما را به وسوســه های 
مختلف نفســانی و انحراف از اصول و آرمانهای انقلاب بکشــاند، آیا این همه زالو 
صفتی و اجحاف در حق یکدیگر در کشــور صــورت می پذیرفت؟ آیا این ســوء 
استفاده ها از بیت المال و اختلاس و تباهی و فساد پدیدار می گشت؟ آیا این حجم 
از تقلب و تزویر و کلاهبرداری و کم فروشــی رائج می شد؟ آیا این روال خودبینی و 
خودخواهی و خودبرتربینی و عدم مراعات اقتضای شایســته سالاری در گزینش 

مسئولان و مدیران، خارج از هرگونه ضرورت، رخ می داد؟

یادداشت

نمایشگاه بهاره با عنوان عید تا عید برگزار می شود
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بنزین

مدیرعامل پیشــین شــرکت پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی گفت: اکنون اگــر بنزین را 
گران کنیم تنها نتیجه ای که دارد این اســت که 
دولت می تواند بدهی های خود را تسویه کند اما 

در کنار آن تورم هم بالا می رود.
عباس کاظمی، درباره ساماندهی اوضاع بنزین 
در کشور اظهار داشــت: بنده معتقدم در بحث 

حمل و نقل باید قوانین برنامه ســوم توسعه اجرا 
شــود یعنی حمل و نقل عمومی مبتنی بر ریل 
چه درون شــهری و چه برون شهری باید توسعه 
داده شود، اکنون تمام خیابان ها و جاده ها مملو 
از خودرو شــده، بــا وضعیت کنونــی نمی توان 

پاسخگوی میزان تقاضای روزافزون بنزین بود.
وی افزود: اگــر بتوانیم ریل را در یــک برنامه ۱۰ 

ساله توسعه دهیم در واقع ســهم مصرف بنزین 
را به برق بدهیم به میزان زیادی ســوخت فسیلی 
کمتری سوزانده می شــود، یعنی بیش از تمرکز 
روی خــودروی برقی؛ بایــد ریل توســعه داده 
شــود، زیرا علاوه بــر بنزین ؛ جاده هــا هم کفاف 
خودروها را نمی دهند. اگر ریل چه درون شهری 
و چه برون شــهری توســعه پیدا کنــد به لحاظ 

زیســت محیطی هم به لحاظ توزیع ســوخت و 
هم صرفه جویــی انرژی موثر اســت.مدیر عامل 
پیشــین شــرکت پالایش و پخش فراروده های 
نفتی گفــت: بــا روش کنونــی کــه همچنان 
سرمایه گذاری سنگین داشــته باشیم که تعداد 
خودرو و پالایشــگاه را زیاد کنیــم و تولید بنزین 
را افزایش دهیم و همچنان هــوا را آلوده کنیم در 

واقع منجر به عدم بازگشــت سرمایه شده ایم، اما 
اگر ریل برقی را توســعه دهیم به شــدت مصرف 
انرژی کاهش می یابد و تنوع ســوختی هم ایجاد 
می شود. قوانین برنامه ســوم توسعه، برنامه های 
بعدی و قانــون اصلاح الگوی مصــرف هم بر این 
موضوع تاکید داشته است، این قوانین باوجودی 
که بامنطق بوده اند، معطــل مانده اند.مدیر عامل 

پیشین شرکت پالایش و پخش فراروده های نفتی 
تاکید کرد: اکنون به جایی رسیده ایم که افزایش 
قیمت بنزین دیگر جــواب نمی دهــد و راهکار 
تلقی نمی شــود جز اینکه تورم را بالا می برد، اگر 
از ابتدای انقلاب و همان ســال ۱۳۵۶ به صورت 
پلکانی اقدام بــه افزایش و واقعــی کردن قیمت 

بنزین می کردیم؛ به وضع مطلوب می رسیم.

گرانی بنزین نتیجه ای جز تورم ندارد

بخشی خصوصی می تواند کشور را به رشد ۸ درصد برساند
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شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان

 مناقصه عمومي یک مرحله اي
شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان در نظر داردمناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بشرح جدول بند 4 ازمحل اعتبارات  طرح تملک دارائیهای سرمایه 
 ای استانی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
 : www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام درسایت مذکورودریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. تاریخ انتشارمناقصه در سامانه 

1402/11/11  می باشد.
1- نشانی دستگاه مناقصه گزار: شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان )سهامی خاص( به نشانی رشت– بلوار امام خمینی- بالاتر از میدان مصلی.

2- موضوع مناقصه : واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان  بشرح جدول بند 4 ازمحل اعتبارات اعتبارات طرح تملک دارائیهای سرمایه ای استانی     
3- شرایط پرداخت : بشرح مندرج دربرگ شرایط عمومی مناقصه می باشد.   4- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: تضمین قابل قبول کارفرما برابربرگ شرایط وبه شرح مبلغ مندرج درجدول ذیل:

مبلغ تضمین شرکت در فرآیندارجاع کارشماره فراخوان در سامانه ستادمبلغ برآوردی )ریال(شماره مناقصهشرح مناقصهردیف

واگذاری کلیه عملیات برقرسانی درحوزه شرق گیلان  ) امور توزیع برق سیاهکل + 1
13672.289.330.50320020051040001843.614.500.000-1402لاهیجان+آستانه +رودسر+ املش + لنگرود( 

واگذاری کلیه عملیات برقرسانی درحوزه مدیریت شهرستان رشت –) امور توزیع برق 2
13754.857.082.4722002005104001852.742.860.000-1402یک ، دو، وسه رشت + سنگر+ کوچصفهان + خمام(

واگذاری کلیه عملیات برقرسانی  درحوزه غرب 1-  امور توزیع برق انزلی + 3
13966.665.103.9082002005104001863.333.260.000-1402رضوانشهر+ماسال +تالش + آستارا

13855.761.265.26520020051040001872.788.065.000-1402واگذاری کلیه عملیات برقرسانی  درحوزه غرب 2-  امور توزیع برق شفت  + فومن +صومعه سرا4

5- محل دریافت اسناد مناقصه: ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به نشانی
http://www.setadiran.ir

6- شرایط پیمانکاران : کلیه پیمانکاران می بایستی دارای حداقل رتبه پنج نیرو از سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی باشند.

7-قیمت خرید اسناد: به مبلغ 500000 ریال)پانصد هزار ریال( ازطریق سامانه ستاد وبصورت الکترونیکی صورت 
می پذیرد.

8-مهلت دریافت اسناد : ازتاریخ 1402/11/11 لغایت تاریخ 1402/11/16  
9-زمان و محل تحویل پیشنهادها: ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و حداکثر تا 15:30 مورخ 

1402/11/28 می باشد.
 تبصره :پاکت الف شامل تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کارعلاوه بربارگذاری درسامانه فوق می بایست بصورت 
فیزیکی حداکثر تاساعت 15:30 1402/11/28 تحویل اداره دبیرخانه شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان گردد.

10- زمان گشایش پاکات مناقصه: پاکات مناقصه به تاریخ 1402/11/29 رأس ساعت 09:00 با حضور شرکت 
کنندگان در مناقصه درسالن جلسات شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بازگشایی می گردد.

تبصره: حضور شرکت کنندگان در مناقصه   با ارائه معرفی نامه کتبی بلامانع است
11-  تضمین انجام تعهدات قرارداد: 5درصد مبلغ كل موافقتنامه به صورت تضمین معتبروقابل قبول کارفرما براساس 

برگ شرایط مناقصه
12- پیش پرداخت قرارداد : 25درصدمبلع کل قرارداد به صورت تضمبن قابل قبول کارفرما.

13- اطلاعات تماس سامانه ستادجهت کسب اطلاعات بیشتروثبت نام درسامانه مذکور021-41934
14- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 33621750-33606571- 013-33663006 

15-  کارفرمادر قبول یا رد هر یک یا تمام پیشنهادات مختار مي باشد.
16- هزینه چاپ آگهی در روزنامه بر عهده دستگاه مناقصه گزار )شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان( می باشد.

در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر به پایگاه های اینترنتی شرح زیر مراجعه فرمایید:
http://www.setadiran.ir ، http://www.gilanpdc.ir :  آدرس اینترنتی

    http://tender.tavanir.org.ir،             http://iets.mporg.ir  ،  
     tadarokat@gilanpdc.ir  :  پست الکترونیکی
نوبت اول: 1402/11/10    نوبت دوم:1402/11/11

 نوبت دوم

شركت پالایش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری تشریفات مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی کیفی و سایر مراحل بعدی مناقصه از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد.

شماره مناقصه در ردیف
دستگاه مناقصه گزار

شماره مناقصه در سامانه 
مبلغ تضمین شرکت موضوعشماره تقاضاستاد

برنامه زمان بندی مراحل مناقصهدر مناقصه به ریال

S06/0115000069-90-402/167200209217900072938/ک1
قطعات فن 

واحد کولینگ 
تاور

1/235/000/000

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی از سامانه 
ستاد از تاریخ 1402/11/14 لغایت 1402/11/24
ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزیابی 
کیفی توسط مناقصه گران: مورخ 1402/12/09

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/11                                                                                                                                                                                                       تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/11/14
روابط عمـومي – شرکت پالایش نفت آبادان 

شناسه آگهی: 1655525

نوبت اول فراخوان ارزیابی کیفی
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی
 شرکت پالایش نفت آبادان ) سهامی عام(



سخنگوی اقتصادی دولت مطرح کرد

تحمیل ناترازی به بودجه ۱۴۰۳ توسط مجلس

 رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان:

دولت موانع فضای کسب وکار را برطرف کند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سرنوشت ما
سید مصطفی میرسلیم  این یادداشــت را در طلیعه چهل و پنجمین 

دهه فجر پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی با چند سؤال آغاز می کنم:
- اگر دشمنی آشکار آمریکا و ایادی و مزدورانش علیه ما نبود، آیا این همه 
مسائلی که بعد از پیروزی انقلاب در ایران رخ داد، گریبانگیر ما می شد؟ از 
مداخله در اداره امور کشور برای به انحراف کشاندن انقلاب و بازگرداندن 
ایران به جرگه دست نشاندگان اســتکبار؟ و تحمیل کردن جنگی هشت 
ساله با تحریک صدام حســین و به جای گذاشــتن صدها هزار شهید و 
جانباز و خرابی های هزار میلیارد دلاری و در نتیجه، شــکل گرفتن فشار 
تورمی بی سابقه برای بازســازی هرچه فوری تر، در دهه پس از ۱۳۷۰؟- 
اگر سهل انگاری در نظارت های حکومتی و دشمنی های منافقانه علیه ما 
نبود تا با رخنه تدریجی، ما را به وسوســه های مختلف نفسانی و انحراف 
از اصول و آرمانهای انقلاب بکشــاند، آیا این همه زالو صفتی و اجحاف در 
حق یکدیگر در کشور صورت می پذیرفت؟ آیا این سوء استفاده ها از بیت 
المال و اختلاس و تباهی و فساد پدیدار می گشت؟ آیا این حجم از تقلب 
و تزویر و کلاهبرداری و کم فروشی رائج می شد؟ آیا این روال خودبینی و 
خودخواهی و خودبرتربینی و عدم مراعات اقتضای شایســته سالاری در 

گزینش مسئولان و مدیران، خارج از هرگونه ضرورت، رخ می داد؟
- آیا اگر نفســانیات بر ما غلبه نمی کرد و خدا را فراموش نمی کردیم، این 
گونه در حق یکدیگر جفا می نمودیم تــا در نتیجه، اصلا عده ای از خود و 
هرچه خودی هست مأیوس شــوند و دل به بیگانگان و دیار آنها ببندند و 
ریزه خواری آنها را بر تحمل ســختیها برای سهیم شــدن در اصلاح امور 

خود، ترجیح دهند و از بهبود حیات اجتماعی خود غافل شوند؟
- آیا اگر گرایش به رفاه  و آسایش  مطلق ما را مفتون نمی کرد، این گونه با 
اولویت، برای خود زیاده خواهی می کردیم و دیگران را کلا به فراموشــی 
می ســپردیم که از ایثار چیزی باقی نماند جز جستجوی مزایای مادی و 

جعلی دنیوی آن؟
- آیا اگر خوشگذرانی و تنبلی ملاک تصمیم گیری ما نمی شد، از کمیت 
و کیفیت کار خــود می زدیم و خدماتــی ارائه می نمودیــم که موجب 
نارضایتی دیگران شــود، یا محصولاتی تولید مــی کردیم که موجب بی 

اعتباری خودمان شود؟
- آیا اگر در پایبندی به قیامت باوری سست نمی شدیم احکام الهی را زیر 

پا می گذاشتیم و خود و جامعه را به انحطاط می کشاندیم؟
- آیا اگــر ترجیح منافع آنــی و زودگذر شــخصی و خانوادگی و گروهی 
بتدریج رائج نمی شد، این گونه محیط زیســت و منابع طبیعی خود را به 
تاراج می دادیم و بویژه سفره های آب زیرزمینی خود را به بهانه تولیدات 
کشاورزی فاقد بهره وری، خالی می کردیم و اغلب دشت های کشور را به 

فرونشست بازگشت ناپذیر دچار می کردیم؟
- آیا اگــر خصلت نیکوی آباء و اجــدادی خود یعنی قناعــت را رها نمی 
کردیم و تمایل به ثروت اندوزی و اســراف در میان متمولان ما مهار می 
شــد، این گونه منابع معدنی خود را بویژه نفت و گاز، که در حقیقت مواد 
اولیه تولیدات میانی و محصولات نهائی با دوام باید باشــد، به ثمن بخس 
به صورت سوخت به دود تبدیل می کردیم و مواد آلاینده آن را به حلقوم 
خود فرو می دادیم و ســالیانه دهها هزار نفر را به کام مرگ می کشاندیم؟ 
و با زیاده روی و تبذیر در مصرف بی حســاب همان سوخت که بیشترین 
منابع آن را نسبت به دیگر کشــورها داریم ،به این وضع زبون کشیده می 

شدیم که ناگزیر از واردات سوخت شویم؟
و اکنون فهرست چند پاسخ:

- نقاط قوت و ضعف ما ایرانی ها در دهها مرکز تحقیقاتی ســایر کشورها 
مطالعه و بررســی شــده و امروز دیگران و رقبا بیش از خودمان، شناخت 
علمی نسبتا دقیق از آن به دست آورده اند. هر چه اکنون علیه ما انجام می 
گیرد چه به دست بیگانگان و مزدورانشان در داخل کشور و چه به وسیله 
کســانی که بر مبنای تحلیل غرض آلود و غلط یا محدود ولی با استفاده از 
شیوه های تبلیغی و نفوذ فکری، عملا در سیاهی لشکر بدخواهان ما قرار 
می گیرند، دارای مبنای کارشناسانه است و صرفا از روی لجاجت جاهلانه 
و حســادت کورکورانه نیســت. تعداد صدها پایگاه  اطلاع رسانی و اعمال 
نفوذ فکری علیه کشور ما و برنامه های مستمری که برضد ما می سازند و با 

شیوه های جذاب و حق به جانب پخش می کنند حیرت آور است.
- آنها که از تفوق ما براثر تبلور نقاط قوت مــا و متقابلا به مخاطره افتادن 
جایگاه و آقایی و منافع خودشــان بیمناکند، مســتقیما با نقاط قوت ما 
در نمی افتند؛ نقاط قوتــی که به مدد الهی و دعای امــام زمان عجل الله 
تعالی فرجه موجب اداره امور کشور انقلابی در ۴۵ سال گذشته شد، علی 
رغم مانع تراشی ها و تحریمها و ۲.۵ برابر شــدن جمعیت، و پاسخگویی 
به نیازهای مــردم بویژه محرومان و پیشــرفت های غیر قابــل انکار در 
خودکفایی نسبی و رسیدن به دستاوردهای آشکار علمی، پزشکی و فنی 
مهندسی و دفاعی و تحکیم استقلال کشــور و نفوذ منطقه ای جمهوری 
اسلانی ایران، آنها فهمیده اند چگونه برای غلبه بر ما به سراغ نقاط ضعف 

ما بروند.
- برای بر زمین زدن ما و غلبه مجدد برما از برخی کاســتی های تاریخی 
فردی و اجتماعی ما اســتفاده شــده و بــا طراحی موذیانــه، برای آن 

سرمایه گذاری ها و پشتیبانی های گوناگون صورت گرفته است.
- هدف اصلی آنها برهم ریختن و تخریب عواملی است که مایه انسجام و 

یکپارچگی ما و دستیابی به موفقیت و پیروزی در انقلاب اسلامی بوده:
- در زمینه اعتقادی ایمان و معنویت،

- و در بخش حکومت اتحاد بر محور رهبری،
- و در فضای اجتماعی استقامت و از خودگذشتگی؛

و در عین حــال، از پی بردن ما به این نیات شــوم تعبیــر توهم کردند و 
در ادامه آن توطئه ویرانگر و زمان بندی شــده، به جــای نقاط قوت ما، 
بی بندوباری و حقه بازی و تحقیر دســتاوردها و انتقــاد تخریبی و یأس 
از خود و بــی اعتمادی به قدرت جمعــی ، و ایجاد تفرقــه را با قوی ترین 
شــبهه افکنی ها، تبلیغ و تشــویق کردند و آنگاه با تقبیــح تلاش های 
ما تا ســرحد به هیچ انگاشــتن تمام دستاوردهای ارزشــمند میهنی و 
نتیجه تلاش های فردی و جمعی، به جلوگیــری از تقویت روحیه مردم 
پرداختند تا از مشارکت آنها در سرنوشــت اجتماعی خودشان ممانعت 
کنند و با ســیاه نمایی مردم را، به خیال خام خود، بــرای افتادن در دام 

معاندان مهیا کنند.
اما نتیجه گیری، ما را به این الزامات متوجه می کند:

- تقویت پایبندی به اعتقادات وحیانی
- حفظ انسجام و یکپارچگی بر محور رهبری

- تشــخیص داهیانه دوســتان و تقویت همــکاری با آنان، و شــناخت 
هوشــمندانه بدخواهان و بی اثر کــردن اقدامات تخریبــی آنها بویژه به 

روشهای بازدارنده
- اصرار بر مشارکت اجتماعی هرچه گســترده تر و انتخاب نمایندگان و 
مسئولان شایســته، علی رغم اقدامات همه جانبه معاندان برای به یأس 

کشاندن مردم با بزرگنمایی نارسایی ها و دامن زدن به توقعات
- اســتفاده بهینه از تمام امکانات و برکات خدادادی به روشهای علمی و 

فناورانه بویژه با جامع نگری و با افزایش بهره وری
- مبارزه با به تاراج دادن منابع طبیعی و معدنی، و قدرشناســی عملی از 

آن منابع با استفاده درست و بجا و بموقع از آنها
- اولویت قائل شــدن به مصالح مردم نســبت به منافع دولت، با تثبیت 
ارزش پول ملی و اســتفاده دقیق و حساب شده از درآمدهای ارزی، صرفا 

برای موارد ضروری
- تأمین اجتماعی و توزیع کاملا عادلانه یارانه ها

- کمک مردم به دولت در بازگرداندن اداره امور کشــور به حالت تعادل با 
پافشاری ننمودن بر تحقق فوری تمام مطالبات برحق

- مقابله بی امان با تمــام عوامل تباهی و انحراف و تخلف، و خشــکاندن 
ریشه های فســاد و ویژه خواری و تمامی فرآیندهای فســادزا، از جمله 

فرآیندهای خلق پول در بانک ها و تراکم فروشی در شهرداریها و قاچاق.
- استقامت همگانی و شــکیبایی عمومی در تمامی اقدامات اصلاحی و 
توکل بر خدا، رمز موفقیت در مسلط شــدن بر ناهنجاریها و نابسامانی ها 

است. والعاقبه للمتقین.

یادداشت

خریدار  ســخنگوی اقتصادی دولت گفت: امیدواریم 
در مراحل پایانی بررسی بودجه سال آینده، تجدید نظر 

نسبت به تحمیل ناترازی ها رقم بخورد.
 احسان خاندوزی در نشســت خبری اظهار کرد: اولویت 
سیاست گذاری دولت ســیزدهم از ابتدا آغاز به فعالیت، 
رونق بخشــی بــه متغیرهــای حقیقی اقتصــاد، مهار 
متغیرهای اســمی مانند تورم، بازگرداندن روند مثبت 
سرمایه گذاری، بهبود محیط کســب و کار و رفع موانع 

تولید بوده است.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: رهبر معظم انقلاب در 
جلسه امروز صبح خود با کارآفرینان نیز با تاکید بر اینکه 
سیاست مهار رشــد نقدینگی یکی از اولویت های کشور 
اســت، در عین حال بر تأمین مالی تولید و اهمیت رونق 

بخشی به این بخش نیز تاکید مؤکد داشتند.

۹4 درصد درآمدهای پایدار بودجه محقق شد
وی در ادامه با اشــاره به آخرین گزارش خزانه داری کل 
کشــور در خصوص عملکرد بودجه ای دولــت در پایان 
دی ماه امسال گفت: دولت سیزدهم تلاش کرد ناترازی 
بودجه ای را بدون استقراض از بانک مرکزی مرتفع کند 
و این موضوع در ۲ سال گذشــته به صورت کامل محقق 
شد. به خاطر دارید که در ادوار گذشته، دولت ها کسری 
خود را با دســت اندازی به منابع بانک مرکزی، به جامعه 
تحمیل می کردند؛ اکنون در دولت ســیزدهم توانستیم 

این روند را متوقف کنیم.
ســخنگوی اقتصادی دولت تصریح کــرد: در ۱۰ ماهه 
امســال ۹۴ درصد درآمدهای پایدار بودجــه به ارزش 
۸۲۷ هزار میلیارد تومان محقق شده است که این میزان 

نسبت به سال گذشته ۵۵ درصد رشد را نشان می دهد.
وی ادامــه داد: عــلاوه بر درآمدهــای بودجه، ســایر 
دریافتی های دولــت را اگر بــه این رقم اضافــه کنیم، 
مجموع منابــع و دریافتی های بودجه بــه ۱,۳۹۴ هزار 
میلیارد تومان افزایش پیدا می کنــد. در بخش مصارف 
نیز ۱,۳۹۰ هزار میلیارد تومان تحقق مصارف داشــتیم 
کــه ۸۰ درصد مصارف پیش بینی شــده بــرای بودجه 

بوده اســت. نکته مهم این اســت که دولت تا پایان دی 
ماه امســال، هیچ اســتقراضی از بانک مرکزی به منظور 

مدیریت بودجه خود انجام نداده است.

رشد 8۶ درصدی پرداخت بودجه عمرانی
ســخنگوی اقتصادی دولت با اشــاره به نقــش آفرینی 
دولــت در رونق بخــش واقعــی اقتصاد گفــت: یکی از 
مصادیق فعالیت مولــد دولت، تأمیــن بودجه عمرانی 
و پرداختی هــای مرتبط با ایــن حوزه اســت. در پایان 
بهمن ماه امســال، میزان تحقق بودجــه عمرانی به عدد 
۱۶۱ هزار میلیارد تومان رســیده اســت که این مقدار 
نسبت به سال گذشته ۸۶ درصد افزایش پیدا کرده است.

خاندوزی افزود: همچنین در ســال جاری تلاش شد تا 
پرداختی های عمرانی به صورت پایدار در طول ماه های 
سال واریز شود تا مانند ســال های گذشته شاهد تجمیع 

در ماه های پایانی سال نباشیم.
وی به لایحه بودجه ۱۴۰۳ اشــاره کــرد و گفت: تلاش 
دولت در بودجه ریزی این بوده که کمترین مقدار ناترازی 
را به کشــور تحمیل کند. در لایحه پیشــنهادی دولت 
برای بودجه ســال آینده نیز تلاش کردیم تا درآمدها به 
صورت واقعی پیش بینی شود. اما شاهد بودیم که برخی 
تغییرات در مجلس شورای اســلامی رقم خورد که این 
اقدام هدف گذاری های مهم مانند مهار تــورم را با ابهام 
مواجه می کند.خاندوزی اضافه کرد: همچنین مصارفی 
به بودجه اضافه شــد که درآمدهای پایــدار برای تحقق 
آن ها در دســترس نیســت. قطعاً اگر درآمدهای پایدار 
برای تأمین مصارف وجود داشــت، دولــت از مصوبات 
مجلس استقبال می کرد، اما مســئله این است که منابع 

پایدار غیر تورم زا برای این مصارف وجود ندارد.
وزیر اقتصاد تاکید کــرد: امیدواریــم در مراحل پایانی 
بررسی بودجه سال آینده، تجدید نظر نسبت به تحمیل 

ناترازی ها رقم بخورد.

پرداخت ۶08 همت تسهیلات توسعه ای و ایجادی
وی با اشــاره به وضعیت تأمین مالی اظهار کرد: موضوع 

تأمین مالی از ابتدای امســال که بنا شد شعار مهار تورم 
و رشد تولید در دستور کار باشد به شکل جدی در محور 
همگرایــی بخش های مختلف بود. به شــکلی که اضلاع 
نظام تأمین مالی از طریق بانک ها، بازار سرمایه، صندوق 
توســعه ملی، اعتبارات عمرانی دولت و سرمایه گذاری 
شــرکت های دولتی مد نظــر قرار گرفت.وزیــر اقتصاد 
افزود: در بخش تأمین مالی بانکی، تا پایان آبان ماه ۶۰۸ 
همت تسهیلات توسعه ای و ایجادی توسط شبکه بانکی 
پرداخت شــده که این غیر از عدد بزرگ تری است که به 

عنوان سرمایه در گردش به بنگاه ها تزریق شد.

بانک های دولتی چقدر افزایش سرمایه داشتند؟
خاندوزی بــا بیان اینکه یکــی از اقدامات مهم امســال 
اســتفاده از ظرفیت تســهیلات دهی از طریق افزایش 
سرمایه بانک هاست، گفت: در ســال ۱۴۰۰ هفت بانک 
دولتی مجموعاً ۴۷ همت افزایش ســرمایه داشــتند اما 
حدود ۷۰ درصد از این افزایش ســرمایه از محل تجدید 
ارزیابــی دارایی های بانک هــا بود که محــل باکیفیت 
محسوب نمی شــود.وی گفت: ۱۰ بانکی دولت در سال 
۱۴۰۱ مجموعاً ۹۸ همــت افزایش ســرمایه دادند که 
ســهم تجدید ارزیابی تقریباً به صفر رســید و عمدتاً از 
محل منابع واقعی و باکیفیت تر افزایش ســرمایه صورت 
گرفت است.وزیر اقتصاد تصریح کرد: در ۱۰ ماهه امسال 
۵ بانک دولتی ۶۴ همت افزایش ســرمایه و ۶ بانک دیگر 
۷۷ همــت افزایش ســرمایه داده اند که ســهم تجدید 
ارزیابی از این افزایش ســرمایه ۶ درصد و ۴۵ درصد هم 
از محل سود انباشته بانک ها بوده اســت. بنابراین اینکه 
برخی عنوان می کردند که دولت بودجه ای برای افزایش 
سرمایه بانک ها کنار گذاشته که این گزاره درست نیست 
بلکه با توجه به ســودآور و بهره ور شــدن بانک ها بوده 
اســت. ۳۵ درصد هم ناشــی از آورده نقدی سهام داران 
و ۳ درصد از محل تسعیر ارز است. مجموعاً عدد افزایش 
سرمایه ای که از محل خود سودآوری بانک ها تأمین شده 
نسبت به سنوات گذشته به طور بی ســابقه ای است که 
امیدواریم کمک کند در ســال آینده تــوان اعتباردهی 

شبکه بانک های دولت بهبود یابد.
وی به وضعیت بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: در ۹ ماهه 
امســال ۴۳۱ همت جذب و تجهیز منابع شــرکت ها از 
طریق بازار سرمایه انجام شده که ۱۹۴ همت آن افزایش 
سرمایه ای بوده که شرکت ها داده اند و بخش دیگری هم 

ناشی از انتشار اوراق بدهی بوده است.

وزارت جهاد تعهد داده قیمت گوشت را کنترل کند
سخنگوی اقتصادی دولت به تورم تولیدکننده اشاره کرد 
و گفت: یکی از گزارش های مهم در خصوص متغیرهای 
اســمی اقتصاد، تورم تولید کننده اســت که در روزهای 

گذشته آخرین اطلاع آن برای دی ماه منتشر شد.
وی افزود: بر اســاس گزارش بانک مرکزی، تورم ماهانه 
تولیــد کننده در دی ماه امســال با یــک درصد کاهش 
نســبت به ماه قبــل به ۰.۶ درصد رســید کــه این نرخ 
کمترین نرخ از مرداد ۱۴۰۱ به بعد اســت. تورم نقطه به 
نقطه تولیدکننده به عدد ۳۱.۲ رســیده اســت لذا تورم 

تولیدکننده ما کمتر از تورم مصرف کننده است.
وی درباره گــزارش تورم دی ماه امســال نیز اظهار کرد: 
تورم نقطه به نقطه مصرف کننده بــا ۱.۷ درصد کاهش 
به ۳۸.۵ درصد رسیده است که نســبت به تورم نقطه به 
ابتدای امســال ۱۷ درصد کاهش داشته که این به معنی 

ایجاد ثبات در بازارهای اقتصادی است.
خاندوزی افزود: تورم ۱۲ ماهه منتهــی به پایان دی ماه 
روند نزولی داشــت و ۸ دهم درصد کاهش داشــته و به 
۴۳.۶ درصد رسیده که نسبت به ماه قبل با ۳ دهم درصد 
کاهش به ۲.۶ درصد رســیده است.سخنگوی اقتصادی 
دولت ادامه داد: در حوزه خوراکی و آشــامیدنی ها مانند 
گوشت قرمز شــاهد افزایش قیمت بودیم که به طبقات 
متوسط و ضعیف فشار می آورد که وزارت جهاد قول داده 

تا کاهش قیمت گوشت را در دستور کار قرار دهد.

خریدار  رهبــر انقلاب اســلامی تاکید 
کردنــد: مهم تریــن وظیفه دولــت بهبود 
فضای کســب و کار و برطرف کردن موانع 

آن است.
 رهبــر معظم انقــلاب اســلامی در دیدار 
حــدود هزار نفــر از فعــالان اقتصــادی و 
تولیدکنندگان با اشــاره به ظرفیت و توان 
کاملًا موثــر بخش خصوصی بــرای تحقق 
اهداف کلان اقتصــادی، »حمایت  دولت، 
به ویژه رفــع موانع فضای کســب  و کار« و 
»مسئولیت پذیری بخش خصوصی« را دو 
ضرورت مهم و زمینه ســاز بهبــود اوضاع و 

پیشرفت چشمگیر کشور برشمردند.
حضرت آیت الله خامنه ای پس از شــنیدن 
سخنان ۱۲ نفر از فعالان عرصه های تولید، 
پیگیــری جدی دولت برای خواســته های 
مطرح شده از جمله تشکیل مجموعه های 
صنعتــی چنــد وجهــی، تأمیــن مالــی 
شــرکت های متوســط و کوچک و موضوع 

آبیاری نوین را خواستار شدند.
ایشــان نمایشــگاهی را که دیــروز بازدید 
کردند، بسیار شــوق آور و برجسته خواندند 
و گفتند: متأسفیم که این پیشرفت ها برای 
مردم توضیح داده نشده و اکثر افراد ملت از 
اینگونه تلاش ها و توفیقــات و ابتکارات که 

جزو نعمت های الهی است، بی خبرند.
رهبر انقلاب نمایشگاه دیروز و جلسه امروز 
را نشان دهنده این حقیقت پرمعنا و روشن 
دانســتند کــه بنگاه های بــزرگ تولیدیِ 
بخــش خصوصــی، در ســال های متوالی 
رشد چشــمگیری یافته اند که این واقعیت 
نشــان دهنده وجود یــک بخش خصوصی 

توانا و قدرتمند است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مسائل 
محدودکننده ای مانند تحریم ها و کم کاری 
برخی دولت های گذشــته، گفتند: تلاش و 
پیشــرفت بخش خصوصی با وجود چنین 
موانعی، انســان را امیــدوار می کند که این 
بخش قادر اســت ایران را به رشــد مطلوب 
برنامه پنج ســاله هفتم یعنی رشد ۸ درصد 

برساند.
ایشــان »ابتکار« را واقعیت بارز نمایشگاه 
دیروز و جلســه امروز دانســتند و گفتند: 
ابتکار، نشــان دهنده نیروی انســانی نخبه 
اســت و وجود نیروی انسانی نخبه به عنوان 
ثروتــی عظیــم، تکیه گاهــی مطمئن در 
گره گشایی مســائل کلان، پیمودن راه های 

دشوار و رسیدن ایران به اوج خواهد بود.
رهبر انقــلاب، ناترازی در مســائلی مانند 
آب، سوخت، برق و عرصه های دیگر را مانع 
کارهای بزرگ خواندنــد و افزودند: نیروی 
انســانی نخبه بخش خصوصــی می تواند 
در این زمینه ها، حقیقتا گره گشــایی کند 
که این، نیــاز به برنامه ریزی درســت برای 
استفاده از ظرفیت فکری و عملی این بخش 

دارد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای فعالیت در 
عرصه هــای مختلف بالادســتی نظیر نفت 

و فــولاد و گاز تا مشــاغلی هم چون صنایع 
دســتی را نمایانگر زمینه بســیار گسترده 
مشــارکت بخــش خصوصی دانســتند و 
گفتند: دســتان پر قدرت و انگشتان مبتکر 
فعالان این بخش ها، به افزایش اشــتغال و 

کاهش فقر هم منجر خواهد شد.
رهبر انقلاب احســاس مســئولیت توأمان 
دولت و فعالان اقتصادی را لازمه اســتفاده 
بهینــه از ظرفیــت ســرمایه های مردمی 
برشمردند و گفتند: مسئولیت دولت عموماً 
متوجه رفع موانع و بهبود فضای کســب و 

کار است.
ایشان ابراز نارضایتی برخی تولیدکنندگان 
در بازدید دیــروز رهبری از نمایشــگاه را 
نشان دهنده عمل نکردن دولت به تذکراتی 
دانستند که سال گذشته در چنین دیداری 

خطاب به دولتمردان بیان کرده بودند.
رهبر انقلاب تأکید کردند: مسئولان دولتی 
باید به جد مسئله بهبود فضای کسب و کار 

را دنبال و موانع را برطرف کنند.
حضرت آیــت الله خامنه ای نظــارت دولت 
را مکمــل حمایــت از بخــش خصوصی 
برشــمردند و گفتنــد: این نظــارت که با 
دخالت متفاوت اســت، مطلقاً قابل اغماض 

نیست.
اجــرای  در  سوءاســتفاده ها  برخــی 
سیاســت های اصلــی ۴۴، نمونــه ای از 
مشــکلاتی بود که رهبر انقــلاب در تبیین 
معایب فقدان نظارت صحیح به آن اشــاره 
کردند و گفتنــد: به همین علــت در روند 
اجرای سیاســت های اصــل ۴۴، کارهای 
بی قاعده ای انجام شد که هم به بنگاه ها، هم 

به کشور و هم به مردم ضربه زد.
ایشــان در تبیین موانع موجــود در فضای 
کســب و کار در درون دولت، به مشکلاتی 
نظیر مراکز متعــدد تصمیم گیری، تعارض 
تصمیم گیری در بخش های مختلف دولتی 
و طول کشــیدن بی منطق صــدور مجوز 

فعالیت ها اشاره کردند و گفتند: به چه دلیل 
مذاکره بــرای فعالیت یک شــرکت بخش 
خصوصی در صنایع بالادســتی نفت باید ۳ 
سال طول بکشد یا بخش هایی مانند معدن 
و محیــط زیســت در فعالیت هــای بخش 

معدنی تصمیمات متعارض بگیرند؟
حضرت آیت الله خامنه ای بــه عنوان نمونه 
دیگــری از موانــع دولتی کســب و کار به 
محدودیــت منابع مالــی در نتیجه کنترل 
نقدینگی اشــاره کردند و افزودند: کاهش و 
توقف رشد نقدینگی سیاست درستی است 
و تلاش های دولت در ایــن زمینه تا حدی 
موثر بوده است اما محدودیت ایجاد شده در 
منابع تخصیصی بانک ها به فعالان تولیدی، 
نباید متوجه بنگاه های کوچک و متوســط 
شــود؛ نه اینکه همین منابع محدود هم به 
شرکت های دولتی یا شــرکت های خاص 
و زرنگ با ارتباطات گســترده داده شود که 
مدیریت اصلی حــل این مشــکل با بانک 

مرکزی است.
رهبر انقــلاب تأکید کردنــد: موانع درون 
دولتی فضای کســب و کار باید با مشــاوره 
در دولت، تصمیم گیری رئیــس جمهور و 

مدیریت معاون اول، رفع شود.
حضرت آیــت الله خامنه ای برخــی موانع 
بهبود فضای کســب و کار را هــم مربوط به 
بیرون دولــت از جمله دســتگاه قضایی یا 
قوای مســلح خواندند و گفتند: ســران قوا 
در جلســه ای که با اختیارات لازم تشکیل 
می شــود، اینگونه موانع را حل و فصل کنند 
و اگر به هر دلیلی نشــد، به رهبری منتقل 

کنند.
ایشان مســئولیت های بخش خصوصی را 
هم در روند اســتفاده بهینه از ظرفیت این 
بخش، مهم دانســتند و گفتنــد: انضباط، 
رعایت ضوابط، پایبندی به قوانین و مقررات 
و ســلامت کار جزو وظایــف اصلی بخش 
خصوصی اســت که باید با نظارت دولت به 

آنها عمل شود.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای حمایت و 
پشــتیبانی دولت های جهان از شرکت ها و 
بنگاه های بزرگ خــود را از عوامل موفقیت 
آن شــرکت ها دانســتند و گفتنــد: یکی 
از کمک هــای ضــروری دولت بــه بخش 
خصوصــی، کمک به توســعه صــادرات و 
بازارهای خارجی اســت کــه در این زمینه 
باید دیپلماســی اقتصادی با کار مشــترک 

دولت و بخش خصوصی تقویت شود.
ایشان با اشــاره به وجود مشکلات خارجی 
مانند تحریم هــا و خصومت های بدخواهان 
گفتند: این مــوارد بی تردیــد ضربه زننده 
است و برای کشور مشکلاتی ایجاد می کند 
اما از همین مســائل نیز می تــوان فرصت 
ساخت، همچنان که جوانان ما از این فرصت 
استفاده کردند و امروز به تسلیحات نظامی 
و یا دســتاوردهای علمــی خیره کننده ای 
مانند پیشــرفت در بخش فضایی و پرتاب 
ماهواره ای مانند ثریا دســت پیدا کرده ایم 
که اگر تحریم ها نبود، امروز این دستاوردها 

را نداشتیم.
رهبر انقلاب در جمع بندی سخنان شــان 
گفتند: اگر مدیریــت لازم و حمایت صحیح 
از بخش خصوصی انجام شــود پیشــرفت 
چشــمگیر ایران با توجه بــه ظرفیت بالا، 
ثروت طبیعی فراوان، نیروی انســانی نخبه 
و ارتباط خوب دولت و مــردم، به واقعیتی 

ملموس تبدیل می شود.

در ابتــدای این دیدار که برخی مســئولان 
دولتی نیز حضور داشــتند نیــز ۱۲ نفر از 

حاضران، 
*  ســرکار خانم مریم گل آبــادی؛ رئیس 
هیئت مدیره شــرکت دانش بنیان نگین، 
تولیدکننــده بذرهــای هیبرید ســبزی و 

صیفی
و آقایان:

*    ســید امیر رضویان؛ مدیرعامل شرکت 
داروســازی دکتر عبیــدی، قدیمی ترین و 

بزرگترین تولیدکننده دارو در ایران
*    حامــد باقــری رســتگار؛ مدیرعامــل 

پیام رسان روبیکا
*    رضــا محمدجعفر؛ مدیرعامل شــرکت 

سِله بنُ، تولیدکننده انواع پوشاک
*    حســین مقدســی؛ مدیرعامل شرکت 
پارس جهد، رتبــه اول تولید تجهیزات ابزار 

دقیق در کشور
*    علی اصغر پورمند؛ مدیرعامل هولدینگ 
میدکو، تولیدکننده و فعــال حوزه صنایع 

معدنی
*   مهــدی قیصــری؛ مدیرعامل شــرکت 
دانش بنیان پایدار کشت هوش خاورمیانه، 
طــراح و تولیدکننــده فنــاوری آبیــاری 

هوشمند بخش کشاورزی
*    محمدعلی رستگار؛ رئیس هیئت مدیره 
شرکت تأمین ســرمایه بانک مسکن، فعال 

حوزه مالی و سرمایه گذاری
*    علی پژوهــان؛ مدیرعامل شــرکت مانا 
پاک، تولیدکننــده در صنعــت پنل های 

خورشیدی
*    علی جلائــی مــرادزاده؛ رئیس هیئت 
مدیره شــرکت کِلوِِر، تولیدکننــده لوازم 

خانگی
*    علیرضــا صادق آبــادی؛ مدیرعامــل 
هلدینگ گسترش انرژی پاسارگارد، فعال 

در زمینه توسعه میادین نفت و گاز
*    و محســن قدیری؛ مدیرعامل هلدینگ 
بزرگتریــن  اصفهــان،  پتروپالایــش 

تولیدکننده گازوئیل در کشور
به بیان آخرین دســتاوردها، پیشنهادها و 

نکات خود پرداختند.
ضــرورت نوســازی و ســرمایه گذاری در 
زیرســاخت های صنعــت دارو، حمایت از 
پیام رسان های داخلی برای کسب رضایت 
کاربران، ضــرورت همراهی بوروکراســی 
اداری با روش های نوین کســب وکار، نیاز 
کشــور به تشــکیل مجموعه های بزرگ و 
چندوجهی صنعتــی به منظــور پایداری 
خودکفایی و رقابــت بین المللی، ضرورت 
احداث کارخانجــات ملی تولیــد قطعات 
پایه لوازم خانگی، لزوم تشــکیل بانک های 
ســرمایه گذار و شــرکت های ثروت آفرین، 
ثبات در مقررات به ویژه در زمینه صادرات، 
الزامی شــدن فرایند آبیــاری نوین اراضی 
کشــاورزی، بازنگــری در ســرفصل های 
تحصیلات تکمیلی رشــته های دانشگاهی 
حوزه کشــاورزی، بازنگری در قوانین حوزه 
صنایع نفــت و گاز، توجه بیشــتر به تأمین 
مالــی زنجیــره ای و روش هــای هدایت 
اعتبــاری در زنجیــره تولیــد و همچنین 
یکپارچه ســازی ســامانه های مالیاتــی و 
ســامانه های اعطای تســهیلات از جمله 
محورهــای مطرح شــده تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی در دیدار بــا رهبر انقلاب 

بود.
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بخشودگی جرایم مالیاتی تا سقف ۲۰ میلیارد 
ریال به مناسبت دهه فجر

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور به مناســبت دهه مبارک فجر 
و در راستای تکریم مودیان مالیاتی، در بخشــنامه ای شرایط و میزان 
بخشــودگی جرایم مالیاتی و عوارض و جرایم عــدم انجام تکالیف را به 

مدیران کل امور مالیاتی تفویض کرد.
 سید محمد هادی سبحانیان، شرایط و میزان اختیار بخشودگی جرایم 
قابل بخشــش مالیاتی و عوارض و جرایم عدم انجام تکالیف اشــخاص 
حقیقی و حقوقی را به مدیران کل امور مالیاتی سراســر کشور تفویض 

کرد.
در بخشــنامه ابلاغی رئیس کل ســازمان امور مالیاتی آمده اســت: به 
مناسبت فرا رسیدن دهه مبارک فجر و تکریم مودیان محترم مالیاتی، 
بخشودگی جرایم قابل بخشــش مالیات و عوارض و جرایم عدم انجام 
تکالیف حســب مورد با رعایت مقررات مــاده ۱۹۱ قانون مالیات های 

مستقیم در موارد زیر به مدیران کل امور مالیاتی تفویض می گردد:
۱. اختیار بخشــودگی جرایم مالیات و عوارض قابل بخشش هر سال/ 
دوره برای مؤدیانی که نســبت به پرداخت بدهی سال یا دوره مربوط تا 
آخر بهمن ماه ســال جاری اقدام نمایند، در خصوص اشخاص حقیقی 
تا ســقف پنج میلیارد )۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال و در مورد اشــخاص 
حقوقی تا سقف بیست میلیارد )۲۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال بخشودگی 
جرایم موضوع این بند فارغ از زمان پرداخت بدهی مالیات و عوارض هر 
سال دوره می باشــد و پرداخت بدهی قبل از ابلاغ این تفویض اختیار، 

مانع اعمال بخشودگی جرایم قابل بخشش نخواهد بود.
۲. بخشــودگی جرائم مالیات و عوارض ارزش افزوده قطعی شــده در 
اجرای جزء )۱( بند )ب( تبصره )۶( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ در صورت 
عدم اعتراض مودی برای طرح پرونده در هیــات حل اختلاف مالیاتی 
و یا انصراف از اعتراض طرح شــده در هیات های حــل اختلاف مالیاتی 
پرونده های مذکور و در صورت پرداخت یا ترتیــب پرداخت مالیات و 
عوارض قطعی شده حداکثر ظرف مدت شــش ماه از تاریخ این نامه تا 

میزان صد )۱۰۰( درصد.

معاون وزیر صمت خبر داد
احیای ۴۰۱۰ واحد صنعتی در دولت سیزدهم

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران اعلام 
کرد: در دولت سیزدهم تاکنون ۴ هزار و ۱۰ واحد صنعتی احیا و ۴ هزار 

و ۹۰۰ واحد صنعتی هم با افزایش ظرفیت تولید مواجه شده است.
به گزارش ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، فرشاد 
مقیمی با بیان این مطلب به مناســبت فرارســیدن دهه مبارک فجر، 
افزود: طرح پایش واحدهــای صنعتی غیرفعال با محوریت ســازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران و همکاری مشاوران توانمند 
کلینک های کسب و کار در سراسر کشور اجرا شــد که نتایج آن منجر 
به بازگشــت ۴ هزار و ۱۰ واحد صنعتی به چرخه تولید از ابتدای دولت 

سیزدهم و افزایش ظرفیت ۴ هزار و ۹۰۰ واحد صنعتی شده است.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون تعداد ۱۱۹۲ واحد با 

اشتغال ۲۳ هزار و ۲۶۲ نفر مجدد به چرخه تولید بازگشته اند.

معاون وزیر صمت اضافه کرد: در زمان شروع دولت سیزدهم ۱۷درصد 
از واحدهای صنعتی مســتقر در شــهرک ها و نواحی صنعتی کشــور 
غیرفعال بودند که با توجه بــه اقدامات صورت گرفته، این نســبت به 

۱۳درصد کاهش یافته است.
مقیمی ادامه داد: در زمان شــروع دولــت ســیزدهم ۳۳.۸ درصد از 
واحدهای مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور با ظرفیت زیر ۵۰ 
درصد در حال فعالیت بودند که با توجــه به اقدامات صورت گرفته، این 

نسبت به ۲۸.۴ درصد کاهش یافته است.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران، برنامه ســال ۱۴۰۳ را افزایش ظرفیت ســه هزار و ۳۰۰ 
واحد صنعتی زیر ظرفیت ۵۰ درصد تولیــد، عنوان کرد و گفت: تثبیت 
و افزایش ظرفیت واحدهای تولیدی فعال را با رویکرد کمک به رشــد 

تولید و جلوگیری از افزایش رکود در دستور کار داریم.

رئیس اتاق اصناف تهران:
 نمایشگاه بهاره با عنوان عید تا عید

 برگزار می شود
رئیس اتاق اصناف تهران گفت: با توجه به تقــارن عید نوروز و ضیافت 
رمضان که دو رویداد مهم برای کشور است، نمایشــگاه بهاره با عنوان 
عید تا عید برای عرضه تولیدات ایرانی برگزار می شــود که تا ۶۰ درصد 

تخفیف برای محصولات در نظر گرفته شده است.
 حمیدرضا رســتگار در نشست خبری نمایشــگاه های عرضه مستقیم 
کالای بهاره و ضیافــت رمضان با بیان اینکه اتاق اصنــاف، اتحادیه ها و 
واحدهای صنفی در رسته های مختلف در حال خدمات رسانی به آحاد 
جامعه هســتند، تصریح کرد: اتاق اصناف و بخش های زیرمجموعه آن 
در حوزه تولید، توزیع و خدمات نقش ارزنده ای در کشور ایفا می کنند 
و با توجه به ســابقه صنوف مختلف مهمترین قشــر جامعه هستند که 
ذائقه مردم را می شناسند و می توانند محصولات مورد نظر را در اختیار 

جامعه قرار دهند.
وی با تاکیــد بر اینکه بر اســاس قانون توزیع کالا به صورت مســتقیم 
در اختیار اصناف اســت، تصریح کرد: نمایشــگاه بهــاره فرصتی برای 
تولیدکننــدگان، توزیع کننــدگان و مصرف کنندگان اســت تا کالا با 
بیشترین کیفیت و نازل ترین قیمت و اســتاندارد لازم در اختیار مردم 
قرار بگیرد که با توجه به جلســات برگزار شــده اتاق اصنــاف با وزارت 

صمت، امسال این رویداد به بهترین شکل برگزار خواهد شد.
رســتگار با بیان اینکه این رویداد از ۱۵ تا ۲۵ اســفندماه در پنج نقطه 
تهران شــامل فضاهایی در شــرق، غرب، جنوب، مرکز و شمال برگزار 
می شود، خاطرنشان کرد: سیاست برای این نمایشگاه تنظیم بازار برای 
کالاهای مختلف و مهمترین دغدغه برگزاری غیرقانونی در رویدادها با 
نام این نمایشگاه است که خارج از مســیر قانونی افرادی ورود پیدا می 
کنند در حالی که اساسا مســئولیتی در قانون برای آنها در نظر نگرفته 
شده اســت.وی با تاکید بر اینکه نمایشــگاه برگزار کردن در هر حوزه 
اصناف نیازمند ســاز و کار اســت، تاکید کرد: این نمایشگاه مستقیم با 
وضعیت معیشتی مردم در ارتباط است و جلســاتی برای عرضه کالا با 
قیمت مناسب برگزار شــده تا کالاها با نظارت دقیق در اختیار مصرف 
کننده قــرار بگیرد.رســتگار اظهار داشــت: ورود افراد غیــر به توزیع 
کالاها، محصولات نامناســب توزیع می شــود و گاها اجناس سرقتی 
بدون شناسنامه و فاکتور به فروش می رســند زیرا قانون اتاق اصناف را 
مکلف به نظارت بر این موضوع کرده و هرگونه برپایی نمایشگاه خلاف 

مقررات محسوب می شود.

بازار

نایب رییس کمیســیون بــازار پول و ســرمایه اتاق 
بازرگانــی تهران به بیــان توضیحاتی دربــاره عواقب 
تورمی افزایش مالیات بر ارزش افزوده پرداخت و گفت: 
این افزایش منجر به افزایش درآمدهای دولت نخواهد 

شد.
عباس آرگــون نایب رییس کمیســیون بــازار پول و 
ســرمایه اتاق بازرگانی تهران، دربــاره عواقب افزایش 
مالیات بر ارزش افزوده گفت: افزایــش نرخ مالیات بر 
ارزش افزوده بر اســاس منحنی لافر تا حدی منتج به 

این می شود که درآمد دولت افزایش پیدا کند.
وی ادامه داد: ولی وقتی میــزان اخذ مالیات ها از حدی 

بگذرد نه تنهــا درآمد دولــت افزایش پیدا 
نمی کند بلکه کاهش هم پیدا می کند. در این 
شرایط اقتصادی درست اســت که بعضی از 
کالاهای اساسی از پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده معاف شــوند و باید این مســائل در 

افزایش مالیات بر ارزش افزوده لحاظ شود.
آرگون در ادامه بیان کرد: با توجه به شــرایط 

اقتصادی اقتصادی موجود در کشور افزایش مالیات بر 
ارزش افزوده یک فشار مضاعف به مردم است، مردم در 
حال حاضر هم در تأمین هزینه های زندگی خود دچار 
مشکل هســتند وقتی این افزایش هم انجام شود قطعاً 

شاهد تورم خواهیم بود.
نایب رییس کمیســیون بازار پول و سرمایه 
اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه این موضوع 
در مجلس تصویب شده اســت افزود: دولت 
منابع حاصل از این افزایــش را برای اجرای 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان در نظر 
گرفته است، ولی این شــیوه برداشتن منابع 
لازم از جیب مردم برای گذاشتن در جیب بخشی دیگر 

از مردم است.
آرگون بــا بیان اینکــه در این شــرایط اقتصادی یک 
درصد هم رقم قابل توجهی اســت و شــرایط را برای 

مردم ســخت تر می کند توضیح داد: بایــد از این اقدام 
جلوگیری شــود و یا به تعویق انداخته شــود زیرا در 
شــرایط موجود مردم عادی توان تأمیــن هزینه های 

خود را نخواهند داشت.
وی در ادامه با بیان اینکه با این افزایش مالیات ســتانی 
از مصرف مردم، سفره مردم کوچک و کوچک تر خواهد 
شــد گفت: این افزایــش بر قیمت کالاهــای مصرفی 
تأثیر تورمی خواهد گذاشــت و ایــن افزایش در کنار 
تورم موجــود و حاکم در جامعه شــرایط را برای مردم 
مخصوصاً مردم ضعیف و محروم ســخت و ســخت تر 

خواهد کرد.

اتاق

خریدار  مالیات ســتانی عادلانه یکی از 
راهکارهایی اســت که می تواند کشور را به 
سمت آبادانی و توســعه پیش ببرد باید به 
این موضوع توجه داشــت که لزوما افزایش 
مالیات بــه معنای اخــذ مالیات از قشــر 
متوسط نیست. در روزهای اخیر ویدئویی از 
یکی از نماینــدگان مجلس مبنی بر مالیات 
برای افرادی که بــالای ۳۵ میلیون تومان 
در ماه درآمد دارند منتشــر شــده است اما 
این مصوبه مجلس دو شــرط تعداد واریزی 
و مبلغ واریزی را مطرح کرده است، مهدی 
موحدی بک نظــر در توضیح ایــن مصوبه 
گفته اســت: »مصوبه اخیر مجلس، قاطبه 
مردم را درگیر نمی کند و بیشتر روی تعداد 
واریزی های به حساب ها تمرکز دارد نه روی 
دریافت و پرداخت های روزمره مردم. هدف 
از این مصوبه، شناسایی و جلوگیری از فرار 

مالیاتی است«.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
این مصوبــه یکی از مهم تریــن مصوبه ها و 
ضد فساد و شفاف اســت، گفت: مجلس در 
قانون بودجه قرار است این مصوبه را در نظر 
بگیرد. کسانی که با حســاب های شخصی 
خود و یا اطرافیان از جمله فرزند و همســر 
فعالیت های تجــاری انجام می دهند و آن را 
به سازمان امور مالیاتی معرفی نکرده اند این 
قبیل اقدامات که با حســاب های شخصی 
است مصداق فرار مالیاتی است. این مصوبه 
که نمایندگان تصویب کردند قاطبه مردم را 
درگیر نمی کند و شناســایی معدود افرادی 
اســت که با هدف فرار مالیاتــی میلیاردها 
تومان بــه حسابشــان واریز می شــود.آن 
چیزی که محل بحث اســت تعداد و حجم 
واریزی های بالاســت و موضــوع کارهای 
متعارف با حســاب های بانکی نیست و در 
جهت مبارزه با فــرار مالیاتــی و رقابت در 
اقتصاد مالیاتی است. این مصوبه در راستای 
پرداخت مالیات عادلانه و شناسایی افرادی 

است که مصادیق فرار مالیاتی دارند.
به گفته ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
با بیان اینکه مبلغ و تعــداد واریزی ها اعلام 
خواهد شــد، گفــت: جمع مبلــغ و تعداد 
واریزی که نشــانگر حســاب تجاری است 
توسط شــورای پول و اعتبار بانک مرکزی 
مشــخص خواهد شــد و مبلغ ۳۵ میلیون 

تومان برای سال گذشته است.

راه های عدالت در مالیات ستانی
مالیات ستانی و رفتن به سمت درآمدهای 
مالیاتی به جای درآمدهــای نفتی آرزوی 
دیرینه اقتصاددانان ایرانی بود، بررســی ها 
نشان می دهد رفتن به ســمت درآمدهای 
مالیاتی بیش از یک دهــه در اقتصاد ایران 
جدی شــده است و دولت ســیزدهم سعی 
کرده این گام را بلندتر بردارد، اما باید توجه 
داشت که درآمدهای مالیاتی باید عادلانه و 
درست اخذ شود تا بتواند بهترین کارکرد را 

کسب کند، در این گزارش به مالیات از ابعاد 
مختلف پرداخته شده است.

لایحه اصلاح مالیات های مستقیم ما را 
به سمت عدالت مالیاتی می برد

مجید رضــا حریری رییس اتــاق بازرگانی 
ایران و چیــن، درباره لایحه اصلاح شــیوه 
مالیات های مســتقیم و اثرات ایــن اقدام 
گفت: مالیات در کشور ما از کسانی دریافت 
می شود که بالای ۱۰ میلیون تومان در ماه 
درآمد دارند، اما اینکه شیوه مالیات ستانی 
از تاکید بر منبع محوری به ســمت اجرای 
مالیات های مســتقیم یا همــان مالیات بر 

مجموع درآمد ببریم اقدام درستی است.
وی در ادامه بیان کــرد: مجموع درآمدهای 
یک نفر در سال، مجموع استفاده از امکانات 
عمومی یک کشــور برای پیشرفت مودیان 
یــا بنگاه های اقتصــادی اســت.این فعال 
اقتصادی در ادامه بیان کرد: مودیان قاعدتاً 
باید بخشــی از مجموع درآمدهای خود در 
ســال را به عنوان مالیــات پرداخت کنند 
و به این صورت بین تمــام مودیان یک نوع 
عدالت برقــرار خواهد شــد.حریری با بیان 
اینکه افرادی را داریم که از چندین شرکت 
درآمد دارند، گفت: مجمــوع این درآمدها 
باید محاسبه شود و بر اســاس این درآمد از 
آنها مالیات اخذ شــود.رییس اتاق بازرگانی 
ایران و چیــن ادامه داد: اجرای این شــیوه 
پیچیدگی هــای خاصی دارد و بــا توجه به 
اینکه ما در کشور به شفافیت عادت نداریم 
اجرایی سازی آن سخت است و دربرابر آنها 

مقاومت خواهد شد.
حریری گفت: روندی که برای اصلاح شیوه 
مالیات ستانی مســتقیم در حال اجرا است 
روند درستی اســت. مهمترین موضوعی که 
ســازمان امور مالیاتی و وزارت اقتصاد باید 
به آن توجه کند این اســت که تمام اقدامات 

لازم برای مالیات ستانی عادلانه تر باید انجام 
شود. برای اجرای سیســتم مالیاتی عادلانه 
بایســتی که پایه مالیاتی افــراد تغییر کند، 
امســال معافیت مالیاتی ۱۲۰ میلیون است 
که ســال آینده به ۱۴۵ میلیون می رسد که 
این رقم برای مجموع درآمد بسیار کم است.

حقوق بگیران ماهی زیر 45 میلیون 
تومان از مالیات معاف شوند

این کارشناس اقتصادی گفت: این معافیت 
به شــدت کم اســت و بایــد افزایش چند 
برابری داشته باشــد و افراد تا درآمد ماهانه 
۴۰ تــا ۵۰ میلیــون باید معــاف از مالیات 
باشــند. درآمد ۴۰ تــا ۵۰ میلیــون در ماه 
کمتر از هزار دلار اســت و برای یک خانوار 
رقم بزرگی بــرای یک ماه نیســت. اگر این 
اقدام انجام شــود تعداد درآمدهای خردی 
که معاف از پرداخت مالیات می شــوند بالا 
می رود اما در مقابل ســازمان امور مالیاتی 
پشــتوانه اجتماعی برای دریافت مالیات از 

دانه درشت ها کسب می کند.
حریری با بیــان اینکه عامــل موفقیت این 
سیاســت گذاری در این اســت که دولت 
دســتمزد بگیران و مشــاغل خــرد، یعنی 
کسانی که ســالانه زیر ۴۰۰ میلیون درآمد 
دارنــد، را از پرداخــت مالیــات معاف کند 
افزود: ماهــی ۴۰ میلیــون در حال حاضر 
برای زندگی در شهرهای بزرگ رقم عجیب 
و غریبی نیســت و فقط حداقل های زندگی 
فراهم می شــود و نمی توان بــا این درآمد 
زندگی مرفهی داشته باشیم. مالیات را باید 
به ســمت مجموع درآمد ببریم و افرادی که 
دارای بنگاه هــای بــزرگ و درآمدهای بالا 
هستند، افراد حقیقی و حقوقی هستند که 

تاکنون مالیات پرداخت نمی کردند.
این مقام مســوول معتقد است، معافیت های 
بی ربطی که در خیلی از مجموعه های کشــور 

وجود دارد در این شــیوه حذف و ساماندهی 
می شــود و تمام افــرادی که ماهانــه بالای 
۴۰ میلیون درآمــد دارند بایــد مالیات آن را 
بپردازند. در این شرایط بخش عظیمی از مردم 
)۷ دهک جامعه( یعنی ۷۰ درصد مردم جامعه 
پشت این سیاست گذاری قرار می گیرند زیرا 
می دانند که منفعت این سیاســت گذاری به 
آنها هم رسیده اســت. در این شیوه مالیات از 
تولید کمتر می شود، در شرایط کنونی مالیات 
تولید کننده از ۲۵ درصد به ۲۰ درصد کاهش 
یافته و می تواند تــا ۱۵ درصد هم کاهش پیدا 
کند.حریری گفت: این اقدامات در کشورهای 
مختلف دنیا انجام شــده ولی اگر ما بخواهیم 
این شیوه را پیاده سازی کنیم نمی توانیم فقط 
بخشی از آن یعنی حوزه مالیات ستانی را پیاده 
ســازی کنیم. به عنوان مثال در کشــورهای 
دنیا آن بخشــی که زیر هزار دلار درآمد دارند 
مالیات آنها نــه تنها منفی اســت بلکه دولت 
کمک هزینه هم بــه آنها پرداخــت می کند.
وی بیان کرد: وقتی ما می خواهیم به ســمت 
مالیات ســتانی مدرن که در دنیــا وجود دارد 
برویم، باید تمام مؤلفه هــای آن را اجرا کنیم، 
در این شــیوه باید به بیکاران و بی خانمان ها 

کمک هم شود.

لزوم اصلاح رویه مالیات ستانی
حســین محمــد صالحــی دارانــی عضو 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها 
مجلس شــورای اســلامی، دربــاره لایحه 
اصلاح مالیات های مســتقیم و لزوم پیش 
رفتن کشور به ســمت اصلاح شیوه مالیات 
ستانی گفت: نظام مالیاتی ما خیلی مشکل 
دارد و متأسفانه تاکنون هم موفق به اصلاح 
آن نشــده ایم.وی ادامه داد: در کشورهای 
پیشرفته شــیوه اخذ مالیات های مستقیم 
بدون توجه به منبع اجرایی شده است و در 
این شیوه تمام ورودی حساب افراد بررسی 

و بر اساس آن از آنها مالیات اخذ می شود.
ایــن نماینده مجلس یازدهــم توضیح داد: 
با اصــلاح شــیوه مالیات های مســتقیم 
مؤلفه های زیادی مثــل هزینه های خانوار، 
تعداد اعضای خانوار، دهک بندی، شــغل 
فرد و… در تعیین میزان مالیات پرداختی 
لحاظ می شود ولی در شیوه منبع محور که 
در کشور ما اجرایی می شود به هیچکدام از 

این مسایل توجهی نمی شود.
این عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و 
شوراها مجلس بیان کرد: در این شیوه یک 
نوع عدالــت مالیاتی به وجــود می آید زیرا 
تمام مسایل مد نظر قرار می گیرد و حتی به 

اقشار ضعیف هم کمک می شود.
صالحی دارانی بیان کــرد: در حال حاضر به 
عنوان مثال خیلی از پزشــکان درآمدهای 
کلان دارند و همچنان بحث زیر میزی رایج 
است و دولت نتوانســته جلوی این مساله را 
بگیرد، این پزشکان درآمدهای کلانی دارند 
که یک ریال آن شــامل مالیات نمی شود و 
همچنان این مساله سر جای خود است.این 
نماینده مجلس یازدهم توضیــح داد: اما از 
یک کسبه خرده پا برای هر تراکنش مالیات 
اخذ می شود، با اصلاح شــیوه مالیات های 
مستقیم این مســایل مدیریت و ساماندهی 
می شــود و قطعاً درآمدهای مالیاتی دولت 
منسجم می شود.وی بیان کرد: در این شیوه 
اصلاح مالیات هــای مســتقیم از اقدامات 
همچون خریــد و فروش دلار، ســکه، طلا 
و.... هم مالیات اخذ می شــود و جلوی این 
اقتصاد زیر زمینی گرفته می شود. اگر بتوان 
جلوی این افراد را با این شیوه گرفت مسلماً 
بخشــی از هزینه های دولت تأمین می شود 
و می توان مدیریت برخی مســایل را با این 
هزینه ها تأمین کرد.ایــن نماینده مجلس 
یازدهم توضیــح داد: نارضایتــی و نگرانی 
مردم ما از این اســت که بی عدالتی مالیاتی 
در کشور وجود دارد و عده ای دانه درشت در 
دام ســازمان امور مالیاتی نمی افتند ولی از 

این افراد خرد مالیات اخذ می شود.
وی با بیان اینکه مردم از بی عدالتی مالیاتی 
ناراحت هســتند گفت: در شــیوه اصلاح 
مالیات های مســتقیم همه چیز سیستمی 
می شــود و می تــوان جلوی ایــن فرارها و 
بــی عدالتی ها را گرفت.علــی اکبر علیزاده 
برمی عضو کمیسیون کشاورزی آب منابع 
طبیعی و محیط زیســت مجلس شــورای 
اســلامی نیز، درباره اهمیت و لزوم حرکت 
کردن به ســمت شــیوه اخذ مالیات های 
مســتقیم گفت: یکــی از مــواردی که در 
خصوص اخذ مالیات همیشــه در کشور ما 
مطرح بــوده و هنوز هم به نتیجه نرســیده 
است رفتن به ســمت مالیات های مستقیم 
اســت یعنی به جــای اینکه بــه دنبال این 
باشــیم که منبع دریافت وجه کجا است به 
دنبال این باشیم که ورودی حساب تجاری 

اشخاص در مجموع چقدر در ماه است.

وده وارد کردن فشار مضاعف به مردم است افزایش مالیات بر ارزش افز

 متضرر اصلی کیست؟

وها را جمع نکرد! وشی خودر قوانین هم بساط حواله فر
خریدار  در حالیکــه خرید و فروش حواله 
خودروها، طبــق تاکید صریح مســئولان 
ممنوع اســت؛ اما همچنان بــازار خرید و 
فــروش حواله ها بســیار داغ و رایــج بوده؛ 
غافــل از اینکه در این بین تعــداد زیادی از 
خریداران متضرر شده و به  سبب غیرقانونی 
بودن فعل صورت گرفته، دست شان هم به 

جایی بند نیست.
زمانی که خودروها به صورت قرعه کشــی 
انجام می شــد و منتخب نهایــی از گردونه 
قرعه کشــی خارج می شــد،   بازار خرید و 
فروش حواله ها هم به راه افتاد. آنقدر تفاوت 
قیمت کارخانه تا بازار زیاد بود که مشتریان 
زیادی را ترغیب به مشــارکت در طرح های 

فروش خودرو و فروش در بازار آزاد می کرد.
این در حالیســت که از همان ابتدا خرید و 
فروش حواله های خودرو ممنوع بود و حتی 
در برهه ای )همان ابتدای اجرای طرح های 
فروش خودروسازان به صورت قرعه کشی( 
سند خودروها یکسال در رهن شرکت باقی 

می ماند تا امکان فروش نداشته باشد.
اما حتی زمانی که این پیش شرط برداشته 
شد و دیگر در رهن ماندن ســند خودروها 
مطــرح نبود، باز هــم از تب و تــاب فروش 
حواله هــای خودرو کاســته نشــد؛ حتی 
اکنون که ســه سالی می شــود محصولات 
خودروســازان در قالب طرح های مختلف 
فــروش عرضه شــده و عمــر فروش های 
قرعه کشــی های  حتــی  و  قرعه کشــی 
نوبت دهی هم تمام شده و دیگر محصولات 
ظرفیت مازاد خودروســازان هســتند و در 
ســامانه یکپارچه عرضه می شــوند، باز هم 
بســاط دلالی ها و خرید و فــروش حواله ها 

جمع نشده است.
همچنان ســایت ها و کانال های بسیاری در 
فضای مجــازی برای خریــد حواله  خودرو 
مشتریان آگهی و ثبت درخواست می کنند 
و بعضا با قیمت های بسیار بالا خریدار حواله 

مشتریان اند.
متاســفانه علیرغم ممنوعیت و غیرقانونی 

بودن خرید و فــروش حواله ها، اما همچنان 
این بســاط پهن اســت و حتی مشــمول 
خودروهــای وارداتی که دیگــر رقم های 
میلیاردی دارند، می شــود و این امر آنقدر 
با ســرعت گســترش پیدا کرده و مرسوم 
شــده که خریدار و فروشــنده در کانال ها و 
شــبکه های مجازی با یکدیگر بر سر قیمت 
چانه هم می زنند و خریدار تقاضای تخفیف 

از فروشنده دارد.

در این میان شاید کســانی )مصرف کننده 
واقعی( هم هستند که به هر دلیلی نتواستند 
در طرح های فروش اقدام به ثبت نام و خرید 
خودرو کنند، اما اکثر این افراد دورِ ســفره  
خرید و فــروش حوالــه دلالان انــد که به 
سودای فروش بالاتر، حاضرند با قیمت های 
بعضا غیرواقعی حواله مشــتریان را از آن ها 

خریداری کنند.
این درحالیســت که بــرای مصرف کننده 
واقعــی، در صــورت هرگونه پیشــامدی، 
خریدار حواله متضرر خواهد شــد؛ چراکه 
تا زمان تحویل خودرو، هیچ چیز مشــخص 
نیســت و فرد ثبت نام کننده خود بایستی 
برای دریافت خودرو اقــدام کند و خریدار 
نمی تواند محصــول را قانوناً تحویل بگیرد و 
عملا به آن دسترسی ندارد؛ بنابراین موارد 
بســیاری تاکنون گزارش شــده که پس از 
خرید حواله آن هم با قیمت ها غیرمتعارف، 
دیگر فروشنده زیر بار موضوع نرفته و دست 

خریدار به جایی نرسیده است.

نهادهای نظارتی نمی بینند؟
این درحالیســت که با یک جست وجوی 
ســاده در اینترنت تعداد بالایی از صفحات 
و ســایت های مختلف بــالا می آید که در 
آن ها به صــورت عادی، خریــد و فروش 
حوالــه انجام می شــود؛ بنابراین ســوال 
اینجاســت که در حالی که این ســایت ها 
بســیار در دســترس اند، آیــا نهادهای 
نظارتی و مسئول، تاکنون به این آگهی ها 
در اینترنــت یــا صفحات مجــازی خود، 

برنخورده اند؟
 آیا تاکنون، طی این ســه ســال، پیامکی با 
مضمــون خریــدار حواله  خودروی شــما 

هستیم دریافت نکرده اند؟
علیرغم همه  تاکیدهــا بر ممنوعیت معامله  
حواله  خودروها و هشــدارها نسبت به این 
اقدام اما نه تنها ایــن معاملات رنگ نباخته 
که با ســرعت هر چه تمام، بیشتر رواج پیدا 
می کند و هر روز بر تعداد سایت ها و کانال ها 

اضافه می شود.
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رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر عنوان کرد
شهرداری نسبت به آذین بندی تهران در اعیاد 

مذهبی و مناسبت های ملی اقدام کند
رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شــهر تهران با اشاره به آغاز اعیاد 
مذهبی و مناسبت های ملی از شــهرداری تهران خواست که نسبت به 

آذین بندی شهر تهران اقدام کند.
 مهدی عباسی در تذکر پیش از دستور خود در صحن علنی شورای شهر 
تهران یکی از قله های موفقیت ایران را رشد علمی دانست و گفت: بدون 

شک آینده در اختیار کشورهایی است که به دانش دست پیدا کردند.
وی در ادامه ضمن تشکر از هم ســنگران عرصه علم گفت: درمناسبت 
های ملی و مذهبی قــرار داریم بگونه ای که اعیاد ماه رجب، شــعبان و 
دهه فجر قرار داریم و پیوند این اعیاد با عید نوروز به نظر می رســد که 
فرصت مناسبی اســت که در آذین بندی شــهر و این فرصت استفاده 

کنیم و شهرداری این مهم را در دستور کار خود قرار دهد.
عباسی تاکید کرد: شــهرداری تهران باید دستورالعمل ویژه بهار و عید 
نوروز را ابلاغ کند چراکه برخی از اقدامات اگر از الان ابلاغ شــود تا زمان 

عید نوروز به نتیجه می رسد.
 مهدی چمران نیز در واکنش به این تذکر به دیدار ۴ ساعته مقام معظم 
رهبری از نمایشگاه علمی گفت: این نشان می دهد که ایشان چقدر به 
مباحث علمی اعتقاد عملی دارد و چندبار هم گفتم که پروژه های بزرگ 
را تا آنجا که اطلاع دارم شــخصا تعقیب می کردند تا به نتیجه برســد و 

حمایت می کردند که اقدامی بسیار ارزشمند است.
وی ادامه داد: شــهرداری همیشه آماده برگزاری جشــن است اما باید 

کارهای ارزنده و نه اسراف، انجام شود.

وریستی  وهک تر هلاکت یک نفر از اعضای گر
توسط مرزبانان سیستان و بلوچستان

 فرمانده مرزبانی فراجا از هلاکت یک نفر از اعضای گروهک تروریستی 
انصار الفرقــان در درگیری مســلحانه مرزبانان اســتان سیســتان و 
بلوچستان با این گروهک تروریستی در منطقه مرزی کستک جکیگور 

خبر داد.
سردار احمدعلی گودرزی در این باره گفت: یک نفر از اعضای گروهک 
تروریستی انصار الفرقان در درگیری مسلحانه مرزبانان استان سیستان 
و بلوچســتان با این گروهک تروریســتی در منطقه مرزی کســتک 

جکیگور به هلاکت رسید.
وی افزود: فــرد به هلاکت رســیده از اعضای ائتــلاف ترکیبی از گروه 
های تروریستی شرق کشــور بوده و در اقدام تروریستی بمپور در سال 
گذشته شرکت داشته که روز گذشته گروهک انصارالفرقان طی بیانیه 

ای هلاکت این فرد را اعلام کرد.
فرمانــده مرزبانی فراجا تأکید کــرد: مرزبانان جان برکــف انتظامی با 
هوشــیاری و اقتدار از مرزهای ایران اسلامی حراســت و پاسداری می 
کنند و اجازه نخواهند داد دشمنان و معاندان کور دل به حریم مرزهای 

کشور تعرض کنند.
روز گذشــته نیز فرمانــده مرزبانــی انتظامی از انهــدام یک گروهک 
تروریستی در درگیری مســلحانه با مرزبانان در منطقه مرزی جکیگور 
سیستان و بلوچســتان خبر داده و اعلام کرده بود در این درگیری یک 
نفر از اعضای این تیم تروریستی به هلاکت رسید و ۲ نفر دیگر مجروح و 

از محل درگیری متواری شدند.

وی افــزود: مرزبانان پس از جســت و جو و تــداوم کاوش منطقه برای 
شناسایی این ۲ نفر مجروح، جسد یک نفر از اعضای گروهک تروریستی 
به همراه سه قبضه نارنجک دستی، سه قبضه نارنجک ۴۰ میلی متری و 
یک جلیقه انتحاری در لا به لای نیزارهای اطراف محل درگیری کشف 

شد.
فرمانده مرزبانی فراجا با اشــاره به اینکه در چند روز اخیر این گروهک 
قصد داشــت به منظور اقدامات خرابکارنه با به همراه داشــتن مقادیر 
قابل توجهی ســلاح و مهمات و فیتیله های انفجاری و لوله ای، نارنجک 
دســتی، تله انفجاری پدالی، مواد منفجره و یــک قبضه آرپی جی وارد 
کشور شود، اظهار کرد: با هوشــیاری مرزبانان هنگ مرزی جکیگور و 
ســایر عوامل نیروهای مســلح در منطقه در درگیری مسلحانه، تبادل 

آتش سنگین و مقابله جانانه از ورود آنها به کشور جلوگیری شد.

 مجتمع های شوق زندگی در ۶ استان
 راه اندازی شد

معاون وزیر دادگستری و دبیر مرجع ملی کنوانسیون حقوق کودک از 
راه اندازی مجتمع های »شوق زندگی« در استان های خراسان رضوی، 
تهران، فارس، ایلام، مرکزی، گلســتان خبر داد و گفت: این مجتمع ها 
در گام نخست در همه مراکز استان های کشور و بعد از آن در شهرهای 

بالای ۲۰۰ هزار نفر راه اندازی خواهد شد.
»ســید علی کاظمی« درباره راه اندازی مجتمع های »شــوق زندگی« 
برای حمایت از کودکان آســیب دیده و در معرض آسیب، اظهار داشت: 
آسیب های اجتماعی سر منشــاء و ریشه بســیاری از مفاسد و جرایم 
محســوب و کاهش و کنترل آن همواره از انتظارات جدی رهبر معظم 
انقلاب از دستگاه های اجرایی و نخبگان بوده و از برنامه های اولویت دار 

مسئولان کشور است.
    به علت گســتردگی موضوعــات و جامعه هدف درگیر با مســائل 
آسیب های اجتماعی، در ســال ۱۳۹۹ مجتمع شوق زندگی در شهر 
مشــهد به همت دســتگاه قضایی برای هم افزایی بین دستگاه های 
مرتبط با مباحث آسیب های اجتماعی از یکســو و با به میدان آوردن 
مشارکت های مردمی از ســوی دیگر راه اندازی شد و پس از آن مرجع 
ملی حقوق کودک در وزارت دادگســتری به ترویــج این تجربه اقدام 
کرد و جلســه ای در اردیبهشــت ۱۴۰۲ برای تبیین این الگو و سایر 
الگوهای موثر در رشــد و ارتقای جایگاه حقوق کودک برگزار شد که 
در این جلسه مسئولان سازمان بهزیستی و مقامات قضایی پنج استان 
که بیشــترین تعداد کودک مبتلابه در زمینه آسیب های اجتماعی را 

دارند، شرکت کردند.
کاظمی اضافه کرد: در پی برگزاری این نشســت، جلساتی در راستای 
وظایف ســازمان بهزیستی درج شــده در ماده واحده تشکیل سازمان 
بهزیســتی)مصوب ۱۳۵۹( و در جهت اجرای کامل تــر قانون حمایت 
از اطفال و نوجوانان)مصوب ۱۳۹۹( به ویژه مــاده۶ و قانون حمایت از 
کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بدسرپرست مصوب ۱۳۹۲ در سطح 
اســتان تهران برگزار شد.دبیر مرجع ملی کنوانســیون حقوق کودک 
یادآور شد: مجتمع شوق زندگی حضرت آمنه)س( با محوریت سازمان 
بهزیســتی و با حضور وزیر دادگســتری، معاون راهبردی قوه قضاییه، 
دادستان عمومی و انقلاب تهران و ســایر مسئولان مرتبط کشوری در 

شیرخوارگاه حضرت آمنه)س( شهر تهران راه اندازی شد.

دیوار

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی با اشــاره به اهمیت برنامه »سلامت خانواده« 
اظهار کرد: دو موضوع »افزایش جمعیت« و »سلامت 
خانواده« جزو اولین اولویت های وزارت بهداشت قرار 

دارند.
 دکتر حســین فرشــیدی -معاون بهداشــت وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی- در افتتاحیه دوره 
آموزشــی هادیان زندگی)تربیت مربــی با موضوعات 
قانون حمایت از خانــواده و جوانــی جمعیت- حفظ 
حیات جنین و ناباروری(اظهار کرد: اگر از من بپرسند 
کــه مهم تریــن اولویت وزارت بهداشــت چــه بوده، 
می گویم که مورد اول جوانی جمعیت و سپس سلامت 
خانواده اســت که در واقع با هم ادغام شــده اند. برنامه 
سلامت خانواده که از ســال ۱۴۰۲ در اولویت وزارت 

بهداشــت قرار گرفــت در راســتای جوانی 
جمعیت است.

وی ادامــه داد: در مدت زمــان ۱۴ ماهی که 
در وزارت بهداشت مشــغول هستم، برنامه 
پزشــک خانواده آغــاز شــد و تیم هایی که 
در یک پزشــک و یک مراقب ســلامت قرار 
می گرفت و سپس به یک پزشک و دو مراقب 

ســلامت تبدیل شــد که مراقب دوم به دســتور وزیر 
بهداشــت فقط در زمینه جمعیت فعالیت می کرد و در 
شیوه نامه هایی که در اواخر سال گذشــته ارائه دادیم 
نیز اولویت مراقب دوم، یک ماما در راســتای افزایش 

جمعیت بود.
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی ضمن اشاره به اهمیت افزایش جمعیت گفت: 

بر اهمیت افزایش جمعیت واقف هســتیم و 
بر همین اســاس هم دولت هــای جمهوری 
اســلامی باید در ایــن راســتا برنامه ریزی 

مناسبی داشته باشند.
وی افزود: امروز نقطــه عطفی در برنامه های 
جمعیت اســت. بحث فرهنگی بســیار مهم 
اســت. هرچقدر بحث های اقتصــادی و... را 
مطرح کنیم مســائل فرهنگی اهمیت بیشتری دارد. 
بیش از ۶۰ ســال این برنامه پیش می رود و در ذهن ما 
متولیان بهداشــت اینگونه جا افتاده که جمعیت باید 
پایین باشــد و اگر جمعیــت بــالا رود، اقتصاد خراب 
می شــود؛ لذا باید اتفاقات بزرگ تری رخ دهد. مسئول 
باید اعتقاد داشته باشــد و در محیطی ترین بخش ارائه 

خدمت وزارت بهداشت و درمان وارد شود.

وی افــزود: در رادیــو و تلویزیــون نمی تواننــد 
برنامه هایی اجرا کنند که به مســئله جمعیت اشاره 
نشود. برنامه ها نسبت به گذشــته بهتر شده اما هنوز 
با آنچه که وزارت بهداشــت توقع دارد بسیار فاصله 

دارد. 
لــذا کارهای بزرگــی باید انجام شــود و ایــن یکی از 
کارهایی بود که در وزادت بهداشت با آرزوی اینکه هر 

چه زودتر اجرا شود، دنبال شد.
فرشــیدی ادامه داد: کســی می تواند در این برنامه ها 
موفق باشــد که اعتقاد داشــته باشد؛ متاســفانه در 
کتاب هایی کــه در حــوزه آموزش حوزه بهداشــت 
عمومــی، پرســتاران و... کــه طــی چهار ســال در 
آموزشــگاه های ما آمــوزش داده می شــوند، چقدر 

واژه های ضد جمعیت وجود دارند.

خانواده

خریدار  رئیس شــورای شــهر تهران از 
منتفی شدن احداث تراموا با ریل گذاری در 
خیابان ها به صورت  LRT خبر داد و گفت: 
احداث تراموا بــا چرخ لاســتیکی و بدون 
ریل گذاری در نظر گرفته شــده که پس از 
انجام مطالعات اگر به صلاح شــهر باشــد، 

انتخاب خواهد شد.
 مهــدی چمران پیــش از آغاز دویســت  و 
دوازدهمین جلســه علنی شورای اسلامی 
شــهر تهران در جمع خبرنگاران در تشریح 
دستور جلســه شــورا گفت: در جلسه روز 
سه شــنبه چند مــورد حسابرســی که از 
گذشته باقی مانده بود در دســتور کار قرار 

گرفته است. 
یکی از این حسابرسی ها مربوط به سازمان 
املاک برای حسابرسی ســال های ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲ اســت و پس از آن نیز حسابرسی 
شــرکت پیام رسا برای ســال های ۱۴۰۱ و 

۱۴۰۲ مورد بررسی قرار می گیرد.
وی اضافــه کــرد: طرحــی در ارتبــاط با 
بافت های تاریخی و میراث فرهنگی شــهر 
تهران نیز در دستور کار قرار دارد که طی آن 
نحوه ســاخت و صدور پروانه ساخت در این 

بافت ها مورد بررسی قرار می گیرد.

هنوز از نتایج سفر شهردار تهران
 به چین خبری ندارم 

چمران در خصوص نتایج ســفر شــهردار 
تهران به چین اظهار کــرد: ارتباطات وجود 
دارد ولی هنــوز از نتیجه دقیق این ســفر 

خبری ندارم.
رئیــس شــورای اســلامی شــهر تهران 
دربــاره کمبــود اتوبــوس در خطــوط 

BRT شــهر تهــران تصریح کــرد: این 
موضوع شــرمندگی و مشــکلی اســت 
که سال هاســت با آن دســت به گریبان 
هستیم. حدود ۱۰ ســال بود که به تهران 
اتوبوسی داده نشده و شرکت های سازنده 
علی رغم این که از دو ســال گذشــته کار 
خود را بــرای تولیــد اتوبوس ها شــروع 
کرده انــد اما با توجــه به اینکــه خطوط 
تولیــد در گذشــته جمــع شــده بــود 

راه اندازی دوباره آنها زمان بر شده است.
به گفته چمران، این شــرکت ها همه توان و 
ظرفیت خود را برای ســاخت و تولید به کار 
گرفته اند. از ســوی دیگر بــه صورت مداوم 

بازسازی ها انجام می شــود؛ اما باید منتظر 
باشــیم که اتوبوس های خریداری شده به 
ناوگان وارد شــوند و تعهدات در حال انجام 

است.
رئیس شورای شــهر تهران تأکید کرد، این 
تعداد اتوبس پاســخگوی نیاز ما نیست؛ لذا 
امیدواریم خریدهای انبوهی که انجام شده 
هرچه زودتر بــه تهران برســد البته تصور 
می کنم تا پایان سال تعداد قابل توجهی که 
موجب ایجاد تغییر در شــهر شود به ناوگان 
وارد نخواهد شــد اما همــه تلاش ها در این 

زمینه در حال انجام است.
چمــران در خصوص برگزاری نمایشــگاه 

خودرو در محل نمایشگاه های بین المللی 
شهر آفتاب نیز اظهار کرد: از برگزاری این 
نمایشــگاه در محل شــهر آفتاب و اینکه 
موجب ایجاد ترافیک برای شــهر نمی شود 
راضی هستیم و اتومبیل هایی که دجر این 
نمایشگاه وجود داشــت هم تولید داخل و 
هم آنچه که از خارج آمده، بوده اســت.ج 
تشویق کردیم به ســمت خودرو و اتوبوس 
برقــی برونــد در این زمینه شــرکت های 
تولید کننده داخلی در حال کار هســتند 
اما امســال خودروهــای برقی بــه نتیجه 
نمی رسد و ســال آینده می توانند تولیدات 

خود را ارائه کنند.

هزینه های بالای انتقال خودروهای 
دچار نقض فنی توسط خودروهای 

امدادی 
رئیس شورای شــهر تهران در بخشی دیگر 
از صحبت های خود در خصوص هزینه های 
بــالای انتقال خودروهایی کــه دچار نقص 
فنی شــده اند توســط خودروهای امدادی 
گفت: آن بخشــی که برای شهرداری پولی 
دریافت نمی کند؛ امــا جرثقیل ها نرخ هایی 
دارنــد که بــرای همــه خودروهــا اعمال 
می کنند ولی بالا و پایین بــودن این نرخ ها 
باید بررسی شــوند اگر این نرخ ها خیلی بالا 
باشــد باید توسط شــورا مورد بررسی قرار 

گیرد.
وی درباره ســاخت تراموا در شــهر تهران 
تصریح کرد: تراموا به صورت LRT که باید 
در خیابان ریل گذاری انجام می شد منتفی 
شده است و تراموا با چرخ لاستیکی و بدون 
ریل در نظر گرفته شــده که خوب است؛ اما 
باید ببینیم قیمت آن چقدر تمام می شــود 
و با اتوبــوس برقــی و اتوبوس ســه کابین 
مقایسه کنیم. هنوز مطالعات انجام نشده و 
بی تردید اگر به صلاح باشد انتخاب خواهد 

شد.
رئیــس شــورای اســلامی شــهر تهران 
همچنین با بیان اینکه رئیس بیمارســتان 
گانــدی نگران حقــوق و بیمــه کارکنان 
بود کــه پرداخت می شــود، گفت: دولت 
به پلاســکو کمک نکــرد؛ بنیاد نســبت 
به ســاخت پلاســکو اقــدام کــرد. باید 
بیمارســتان گاندی نیز مجدداً راه اندازی 
شــود اما اینکه چه کمکی صورت بگیرد، 

بحث دیگری است.

خریدار  رئیس دیوان عالی کشــور گفت: 
گفت: در دیوان عالی کشور آرا باید از اتقان و 
استواری لازم برخوردار باشد؛ به طوری که 
متن آرا قابل ارائه در سطح مجامع حقوقی و 
حتی قابل استفاده و بهره برداری آموزشی 
در دانشــگاه ها و برای کارآمــوزان قضایی 

باشد.
جلســه تبیین و بررســی عملیات اجرایی 
دستورالعمل ارزیابی و اتقان آرای قضایی با 
حضور حجت الاسلام  محمدجعفر منتظری 
رئیس دیوان عالــی کشــور، عبدالحمید 
مرتضوی معاون نظارت دیوان عالی کشور، 
محمدنقی صوفی مدیرکل نظارت و ارزیابی 
آرا، حجت الاســلام احمدرضــا پورخاقان 
رئیس ســازمان قضایی نیروهای مســلح، 
نماینــده رئیس دیــوان عدالــت اداری و 
روسای کل دادگستری استان ها به صورت 

ویدیو کنفرانس و برخط برگزار شد.
منتظری در ابتدای این جلسه تصریح کرد: 
در آستانه ورود به دهه مبارک فجر هستیم، 
امیدواریــم دهه فجر بــا پیام هایی که همه 
ســاله با خود به همراه دارد؛ روح تازه ای به 
بدنه کشــور و به ویژه خدمتگــزاران نظام 
مقدس جمهوری اسلامی بدمد و ان شاالله 
بتوانیم نقاط قوت را بیفزاییم و نقاط ضعف و 

کاستی ها را کاهش دهیم.
رئیس دیوان عالی کشــور ادامه داد: آرایی 
که در قوه قضاییه صادر می شــود، محصول 
زحماتی اســت کــه از شــخص رئیس قوه 
قضاییه تا همه کســانی کــه مدیریت های 
گوناگــون دســتگاه قضایــی را عهده دار 
هستند، آن را متحمل شده اند؛ خروجی این 
زحمات باید به صدور آرا عادلانه متناســب 
با نظام قضایی اســلامی منتهی شود و این 

مهمترین هدف دستگاه قضایی است.
وی با اشــاره به اهمیت اتقان آرای قضایی 
تصریــح کــرد: مقــام معظم رهبــری در 
دیدارهای خود و در سنوات مختلف، مکرر 
نسبت به اتقان آرای قضات تاکید فرمودند 
و این مهــم از مطالبات جــدی رئیس قوه 
قضاییه است که توجه به آن در سند تحول 

قضایی جدی شمرده شده است.
منتظری بــا تاکید بر اینکــه بحث نظارت 
دیوان عالی کشــور منحصر به پرونده های 
وارده به ایــن مرجع نیســت و این نظارت 
اطلاق دارد، گفت: مهمترین وظیفه دیوان 
عالی کشور نظارت بر حســن اجرای قانون 
در محاکم و دادگاه ها اســت و این مهم باید 

در جهت اتقان آرا ساماندهی شود.
وی ادامه داد: یکی از بهتریــن راهکارها در 
ساماندهی نظارت بر آرای محاکم استفاده از 
فناوری های روز است که باید از این فناوری 
در اجرای وظیفه نظارت بــر محاکم نهایت 

استفاده را داشته باشیم.
رئیس دیوان عالی کشــور افــزود: نظارت 
میدانی، موردی و اعزام هیئت های نظارتی 
به استان ها از جمله ابزارهای قابل استفاده 
در بحــث نظارت اســت، اما با اســتفاده از 
ابزارهــای الکترونیکی می تــوان نظارت بر 
محاکم را دقیق تر، جامع تــر و فراگیرتر به 
انجام رســاند.وی تقویت نظارت سیستمی 
و الکترونیــک بــر محاکم را مــورد تاکید 
قرار داد و گفت: از مرکز آمــار و فناوری قوه 
قضاییــه انتظار داریم در تقویــت ابزارهای 
الکترونیکــی نهایــت همکاری را داشــته 
باشند، گام های بســیار خوبی در این زمینه 
برداشــته شــده، اما هنوز تا نقطه مطلوب 
فاصله داریــم و بایــد امکانــات تعریف و 

چالش ها احصا شود.
منتظری افزود: در دیوان عالی کشور بحث 
نظارت الکترونیکــی را محور کار قرار دادیم 
و درصددیم شــیوه های نظارت دیوان عالی 
کشور بر اجرای صحیح قوانین در محاکم به 
روز شــود.رئیس دیوان عالی کشور با بیان 
اینکه بحــث اتقان آرا بایــد در تمام مراحل 
قضایی از دادســرا تا دادگاه های تجدیدنظر 
مــورد توجه قــرار گیــرد، تصریــح کرد: 
شاخص ها و مولفه های اتقان آرا را همکاران 
اســتخراج و تهیه کننــد و در ایــن زمینه 

می توان از نظرات نیز بهره جست.
منتظری ادامه داد: در دیوان عالی کشــور 
آرا باید از اتقان و اســتواری لازم برخوردار 

باشــد؛ به طوری که متن آرا قابــل ارائه در 
سطح مجامع حقوقی و حتی قابل استفاده 
و بهره برداری آموزشــی در دانشــگاه ها و 
برای کارآموزان قضایی باشــد، لذا باید در 
اســتدلال، به کار بردن واژه ها و استنادات 
قانونی و مستندات پرونده دقت لازم به کار 

گرفته شود.
رئیس دیوان عالی کشــور تصریح کرد: در 
بحث اتقــان آرا قضات مســتعد و پرکار که 
دارای آرای برتر، مســتدل، متقــن و قابل 
ارائه هســتند شناسایی شــوند و روسای 
دادگستری ها در بحث تشویق و ارتقا بر این 

مهم اهتمام لازم را داشته باشند.
وی افزود: در مدیریت جدیــد دیوان عالی 
کشــور گام های خوبی در زمینــه اتقان آرا 
برداشــته شده اســت و آســیب شناسی و 
شناســایی علل نقض آرا در شعب دادگاه ها 

در دستور کار قرار گرفته است.
رئیس دیوان عالی کشــور با تاکید بر اینکه 
بحث اتقان آرا بــه حقوق مردم بازمی گردد، 
گفت: روســای دادگســتری ها با تشکیل 
جلســات توجیهــی، علمــی و حقوقی و 
برگــزاری دوره های آموزشــی بحث اتقان 
آرا را در اولویــت قرار دهند؛ مــا هیچ یک 
مســتغنی از دانش قضایی نیســتیم و باید 
دانــش قضایی بــا برگزاری این جلســات 
تخصصــی به روز شــود چــرا کــه یکی از 
مولفه های موثــر در بحث اتقــان آرا به روز 

بودن دانش قضایی است.
منتظری با اشاره به تشــکیل کارگروه های 
تخصصــی چهارگانــه حقوقــی، خانواده، 
مواد مخدر و کیفری در دیوان عالی کشــور 
خاطرنشــان کرد: ان شــاءالله خروجی این 
جلسات برای دستگاه قضایی و عموم جامعه 
مفید به فایده باشــد؛ اســتفاده از نظرات، 
پیشنهادات و تجربیات همکاران قضایی در 
رفع اشــکالات و مدیریت کلان دیوان عالی 

کشور مثمرثمر خواهد بود.
در ادامــه ایــن جلســه حجت الاســلام 
والمســلمین احمدرضــا پورخاقان رئیس 
ســازمان قضایی نیروهای مســلح ضمن 

قدردانــی از تشــکیل این جلســه اظهار 
داشــت: در عین حفــظ محرمانگــی آرا 
ســازمان قضایی نیروهای مســلح موضوع 
اتقان آراء را در دســتور کار قرار دادیم و در 
نتیجه زحمات همــکاران قریب ۷۰ درصد 
از آرا سازمان در سال ۱۴۰۱ در دیوان عالی 

کشور تایید شد.
وی ادامه داد: از قضات دیوان عالی کشــور 
تشــکر می کنم که در دوره مدیریت جدید 
ما را همراهی نمودنــد و امیدواریم کارگروه 
پنجمی با موضوع رسیدگی به پروند ه های 
دادگاه هــای نظامی با محوریت ســازمان 
قضایی در دیوان عالی کشور تشکیل شود و 
نماینده ویژه ما در آن کارگروه حضور داشته 
باشند تا شاهد اثربخشــی بیشتر در زمینه 

اتقان آراء قضایی باشیم.
مرتضوی در این جلســه با اشاره به اقدامات 
معاونت نظارت دیوان عالی کشور در اجرایی 
کردن دســتورالعمل ارزیابــی اتقان آرای 
قضایی گفت: بازرســی دوره ای هیئت های 
بازرســی از محاکم، برگزاری دوره آموزشی 
و نشســت های قضایی در برخی استان ها، 
برنامه ریزی جهت رفع اطاله دادسی، ریشه 
یابی علــل نقض آرا و ارائــه برنامه عملیاتی 
توسط روسای دادگســتری ها و ... از جمله 
اقدامات مهم صورت گرفته پیرامون اجرایی 
کردن دستورالعمل ارزیابی اتقان آرا است.

وی ادامه داد: رایزنی هایی با معاون مالی قوه 
قضاییه و معاونت منابع انسانی قوه قضاییه 
بــه منظور تمهیــد بودجــه لازم در جهت 
اجرایی شدن اتقان آرای قضایی و برگزاری 
دوره های آموزشــی انجام شده است تا علل 
نقض آرا در محاکم شناسایی و در این زمینه 

آسیب شناسی صورت گیرد.
محمدنقی صوفی مدیرکل نظارت و ارزیابی 
آرا در این جلسه عنوان کرد: قضات در بحث 
اتقان آرا از اعمال ســلیقه شــخصی پرهیز 
کننــد و بر اســاس دســتورالعمل ارزیابی 
عمل کنند، چنانچه اشــکالات و ابهاماتی 
در دســتورالعمل ملاحظه شــد، ان شاالله 
با هــم فکــری و در آینــده ای نزدیک، این 
موارد مرتفع خواهد شــد.وی ادامه داد: در 
بحث اتقان آرا تشــکیل جلسات توجیهی 
مکرر با کارگروه های تخصصی در دســتور 
کار قــرار گیرد.جلســه تشــریح، تبیین و 
بررســی عملیــات اجرایی دســتورالعمل 
ارزیابــی و اتقان آرای قضایــی و رفع برخی 
از ابهامات موجود بــا موضوع مواد ۹ الی ۱۴ 
دســتورالعمل ارزیابی اتقــان آرای قضایی 
به صورت ویدیــو کنفرانس برگزار شــد و 
روسای دادگستری ها و نمایندگان آن ها در 
کارگروه های تخصصی ســوالات و ابهامات 
خود را پیرامون اتقان آرای قضایی و سامانه 

تناد مطرح کردند.

وم پاکسازی اذهان از واژه های ضد جمعیت لز
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انصراف فاضل نظری از جشنواره شعر فجر
فاضل نظری از نامزدی در جشنواره شعر فجر انصراف داد.

 این شــاعر که با مجموعه شــعر »وجود« نامزد بخش کلاسیک شعر 
بزرگسال هجدهمین جشنواره شعر فجر شده، در این باره نوشته است: 
»امروز مطلع شــدم کتاب »وجود« در فهرســت چهار نامزد دریافت 
جایزه کتاب سال کلاسیک فجر است. با احترام و سپاس از عنایت دبیر 
ارجمند و هیات محترم داوران این دوره بــه کتاب این بنده کمترین، با 
هدف ایحاد فرصتی مناســب تر برای حضور و درخشش شاعران عزیز 
جوان، از حضــور در این رقابت اعلام انصراف می نمایــم و امیدوارم این 
جشنواره در ســپهر فرهنگ و ادبیات فارســی به جایگاه شایسته خود 

دست یابد.«
نامزدهای شــعر بزرگسال، بخش کلاســیک در هجدهمین جشنواره 
شعر فجر به این شرح معرفی شده اند: »جاده گل سرخ« سروده خسرو 

احتشامی هونه گانی، نشر آرام دل؛
 »دلبستگی« از  حسین دهلوی، انتشارات ســوره مهر؛ »کوچه بارانی 
اشراق« اثر حمید مبشر، انتشارات شهرســتان ادب؛ »وجود« از فاضل 

نظری، انتشارات سوره مهر.
عالیه محرابی، ناصر فیض،  مصطفی محدثی خراسانی، علی هوشمند، 
عبدالجبار کاکایی، صادق رحمانی و سعید یوســف نیا نیز داوران شعر 
بزرگسال هجدهمین جشنواره شــعر فجر هستند که با دبیری علیرضا 

قزوه برگزار می شود.

مصور کردن شجاعت و ایثار شاخصه  مستند 
چشمان نجیب است

کارگردان مســتند »چشــمان نجیب« گفت: مصور کردن شجاعت، 
ایثار، همدلی و وحدت ارتش و سپاه در دوران دفاع مقدس از مهمترین 

شاخصه های این مستند است.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل موزه ملی انقلاب اســلامی و 
دفاع مقدس، تاکنون تولیدات بسیاری در سبک های مختلف پیرامون 
جنگ و دفاع مقدس تهیه و تولید شــده،آثاری که هر کدام به نوبه خود 
سعی داشتند راوی و تصویرگر بخشــی از روزهای سخت دفاع از حریم 

وطن و عملکردهای خالصانه و جانبازانه رزمندگان باشند.
مســتند »چشــمان نجیب« نمونه بارز این گونه تولیدات اســت که با 
دستمایه قراردادن ســوژه بکرو موضوعی که کمتر در عرصه تولیدات 
نمایشــی به آن پرداخت شده سعی دارد ترســیم گر بخشی از موضوع 
دیده بانی در عرصه دفاع مقدس به عنوان یکی از مهمترین عملکردهای 
نظامی در جنگ باشد. این مجموعه به تهیه کنندگی موزه ملی انقلاب 

اسلامی و دفاع مقدس و کارگردانی جواد قلی زاده تولید شده است.
کارگردان مجموعه »چشــمان نجیب« در این رابطه اظهارداشت: ایده 
اصلی تولید این مجموعه که ترکیبی که از درام و تصاویری از مستندات 
آرشیوی است بر مبنای آشنایی با یکی از دیده بانان دوران دفاع مقدس 
در هیات رزمندگان شکل گرفت، پردازش شد و در قالب یک فیلمنامه 

به مرحله تولید رسید.
وی گفت: این مجموعه را می توان در زمره تولیدات ترکیبی- نمایشــی 
طبقه بندی کرد که ساختار آن بر پایه مصاحبه، بهره گیری از مستندات 
و تصاویر آرشــیوی و بازســازی عملکردهای دیده بانان در برهه هشت 

سال دفاع مقدس، شکل گرفته است.

قلــی زاده افزود: مجموعه »چشــمان نجیب« در قالب هفت قســمت 
تولید شده است که ماجرای پنج قســمت از آن برپایه روایت خاطراتی 
از عملکرد دیده بانان دوران دفاع مقدس بنا شده و در یک قسمت از آن 
به معرفی روحانی شهیدمحمود غفاری دیده بان عملیات »بازی دراز« 
می پردازد که ۱۷ شــهریور ســال ۱۳۶۰، در عملیات دوم بازی دراز به 
شهادت رســید، همچنین این مجموعه در یکی از قسمت های خود به 

نحوه تشکیل دیده بانی و توپ خانه سپاه نیز نگاه خواهد داشت.
کارگردان مستند »چشــمان نجیب« بیان کرد: مصور کردن شجاعت، 
ایثار، همدلی و وحدت ارتش و سپاه در دوران دفاع مقدس از مهمترین 
شاخصه های »چشــمان نجیب« اســت که ســعی دارد مخاطب را از 
دریچه ای متفاوت با دیده بانی که یکــی از تأثیرگذارترین عملیات های 
نظامی در هشت ســال دفاع مقدس بود مواجه گرداند و از اهمیت آن در 
پیشروی های موفق رزمندگان در مبارزه با دشــمن و شکستن حصار 

زیاده خواهی آنان، بگوید.
وی اظهارداشــت: همچنین مهمترین وجه تمایز »چشمان نجیب« با 
دیگر تولیداتی که در این سبک وسیاق ســاخته می شوند آن است که 
این مجموعه با تمام بضاعت خود پای کار آمده تا خاطره ای مشــترک 
از چند رزمنده را به ملموس ترین حالت و در یک مســیر خطی و روایی، 
برای مخاطب مصور کند و از حقیقتی پرده بردارد که علی رغم اهمیت 
زیاد در دوران دفاع مقدس، در تولیدات متعلق به سینمای جنگ کمتر 

به آن نگاه و پرداخته شده است.
قلی زاده گفت: این مســتند کاملا واقعی تهیه شده است و شخص راوی 
و همراهــان او خاطرات جذاب و جالبــی را از عملکرد خود در پسُــت 
دیده بانی بازگو خواهند کرد. این مجموعه، اثری قصه گو نیست و تمام 
ماجراها و روایت های آن در بســتر واقعیت پردازش شده اند، همچنین 
»چشمان نجیب« این گونه نیســت که بلافاصله بعد از شروع مخاطب 
را به دل موضوع و ماجرای خــود ببرد بلکه ابتدا با یــک مقدمه و دادن 
اطلاعاتی پیرامون موضوع اثر، بیننده را بــه تدریج وارد ماجراهای این 

مجموعه می کند.
کارگردان مستند »چشــمان نجیب« افزود: برای جذابیت فضای این 
مجموعه که هر قسمت خود را با خاطره ای از یک دیده بان دوران جنگ 
آغاز کرده، سعی کردیم بیشتر از مقوله بازسازی ماجراها و صحنه بهره 
بگیریم و استفاده از دکورهای مناسب و متفاوت در محل مصاحبه ها نیز 
سهم کمی را، در گیرایی »چشمان نجیب« و متمایز بودن آن نسبت به 

سایر تولیدات مشابه ندارند.
قلی زاده بیــان کرد: همچنین این مجموعه که محمدحســن ابوحمزه 
فیلمنامه نویسی و مشــاور نظامی و محمدرضا عمادی نیز مشاور تهیه 
و تولید آن را برعهده داشــته، برای پخش در رسانه ملی به تولید رسیده 
که همزمان با آغاز هفته دفاع مقدس در ســال آینده، در جدول پخش 
برنامه های تلویزیون قــرار خواهد گرفــت و در آن بازیگرانی همچون 
محمد محمدی، محمد هاشــمی، اســماعیل خاوری، اکبر میرزایی، 
مهرداد کاویانی، ابوالفضل شیرکوند، مجیدچراغلو، ابوالفضل میرزایی 
و محمدرضا احمدپــور مقابل دوربین محمدرســول عمادین به ایفای 
نقش پرداختند.سایر عوامل این مجموعه عبارتند از: دستیار کارگردان 
و برنامه ریز: خسرو پرویز ابراهیمی، مدیر تولید: حسن تواضعی، عکاس: 
مریم کاظمی، دستیار دوم کارگردان و منشــی صحنه: مریم خدا بنده 
لو، دســتیار تصویربردار: ســعید ریبندی، گریم: معصومه منافی زاده، 
مجری طرح ســید علی اکبر کریمی، صحنه و لباس: ابراهیم کرامتی و 

دستیار صحنه: ابوالفضل میرزایی.

قاب

مدیر مرکز تولیدات سینمایی سازمان سینمایی سوره 
که به ۶ اثر در جشــنواره چهــل ودوم فیلم فجر حضور 
دارد، به ارائه توضیحاتی درباره ســبد محصولات این 

سازمان پرداخت.
 سازمان ســینمایی »ســوره« یکی از مجموعه های 
فیلمسازی طی ســال های اخیر بوده است که امسال 
با ۶ محصــول، در جشــنواره فیلم فجر حضــور دارد. 
فیلم های »احمد« به کارگردانــی امیرعباس ربیعی، 
»آسمان غرب« به کارگردانی محمد عسگری، »صبح 
اعدام« به کارگردانی بهروز افخمــی، »آپاراتچی«  به 
کارگردانی علی طاهرفر، »باغ کیانوش« به کارگردانی 
رضا کشــاورز و انیمیشن »رویاشــهر« به کارگردانی 
محسن عنایتی، ۶ اثری هستند که با مشارکت سازمان 

سینمایی »سوره« به جشنواره چهل ودوم رسیده اند.
محمد ساسان مدیر مرکز تولیدات سینمایی سازمان 
سینمایی ســوره، درباره فرآیند آماده سازی این ۶ اثر و 
مشخصا دلیل جابه جایی زمان اکران فیلم »احمد« در 

جدول اکران سینمای رسانه ها گفت: تدوین 
و آماده سازی نهایی همه فیلم ها تمام شده و 
در حال طی کردن مراحل پس تولید هستند. 
فیلم »احمد« هم آخرین مراحل صداگذاری 
و اصلاح نور و رنگ را طی می کند. فیلم برای 
اکران مردمی جشــنواره کاملا آماده است و 
به همین دلیل هم در جــدول اکران ها قرار 

گرفته اما برای ســالن اصحاب رســانه، می خواستیم 
نســخه بهتری را رونمایی کنیم. خوشــبختانه طبق 
زمان بنــدی اعلام شــده، نســخه نهایــی را تحویل 

دبیرخانه خواهیم کرد.
ساسان درباره دیگر آثار این سازمان هم گفت: »آسمان 
غرب« از نظر فرآیند تولیــد، جلوتر از »احمد« بود و در 
حال حاضر نسخه آن هم برای اکران مردمی و هم برای 
رونمایی در سالن رسانه ها آماده اســت. نسخه نهایی 
فیلم های فیلم »آپاراتچــی«، »باغ کیانوش« و »صبح 

اعدام« هم تحویل دبیرخانه جشنواره شده است.

مدیر مرکز تولیدات ســینمایی »ســوره« 
درباره ســهم پررنــگ اقتبــاس در آثار این 
مرکــز، توضیــح داد: تلاش مــا، تحقق این 
اتفاق بوده است. در ســینمای امروز دنیا هم 
اگر سینمای آمریکا را به عنوان یک شاخص 
صنعت ســینما ملاک قرار دهیــد، خواهید 

دید آثار اقتباسی سهم بسیار بالایی دارند. 
در آثــار شــاخص همین امســال فیلم هایــی مانند 
»اوپنهایمــر« و »قاتلین مــاه کامــل«  از تجربه های 
اقتباســی بودند و »باربــی«  را هم به نوعــی می توان 

اقتباس از یک کاراکتر محسوب کرد.
وی افزود: همــه این آثــار موفق، به نوعــی محصول 
فرآیند اقتباس هســتند و می توان دایــره اقتباس را 
هم فراتــر از گرته بردرای صرف از یــک کتاب، در نظر 
گرفت. بازسازی شــخصیت یک قهرمان یا کاراکتر را 
هم می توان اقتباس به حســاب آورد و این جریان را در 
سینمای ایران هم اتفاق مبارکی می دانیم. به خصوص 

که ما در ســازمان ســوره، به دنبال احیای ســینمای 
قهرمان محور هستیم و اقتباس پشــتوانه خوبی برای 

تحقق این هدف است.
ساســان گفت: حوزه هنری به عنوان یــک مجموعه 
فرهنگی بزرگ همــه ابزارهای لازم بــرای خلق یک 
محصول فرهنگی و هنری را در اختیــار دارد؛ از کتاب 
تــا مجموعــه ای از هنرمندان حوزه های تجســمی و 
موسیقی گرفته تا آثار دیگری که در بستر آن ها فکری 
تولید می شــود و چه بهتر که این افکار بــه آثار هنری 
همچون فیلم و سریال هم تبدیل شود. ما چنین نگاهی 
به ظرفیت اقتباس داریم و این سیاســت را هم دنبال 
خواهیم کرد. در جشنواره امســال هم شاهد اتفاقات 
خوبی از این منظر خواهیم بود.مدیــر مرکز تولیدات 
سینمایی »ســوره« درباره ارزیابی خود از کیفیت آثار 
این ســازمان در جشــنواره فجر پیش رو گفت: قطعا 
ارزیابی مجموعــه ای از آثار، به صورت کامل نســبی 

ممکن است. 

سوره

الهه جعفــرزاده  ماده ۱۳ کنوانســیون 
در  بهداشــت  جهانــی  ســازمان 
دخانیــات  کنتــرل  دســتورالعمل های 
)FCTC(، کــه ایــران نیــز عضــو ایــن 
کنوانسیون است، تبلیغ، ترویج و حمایت از 
استعمال دخانیات و تنباکو را در رسانه های 
ســنتی )مطبوعات، تلویزیــون و رادیو( و 
تمامی بسترهای رسانه ای از جمله اینترنت، 
تلفن همــراه و ســایر پلتفرم هــا ممنوع 

می داند.
 در حالی که تبلیغات ســیگار و اســتعمال 
آن ممنوع اســت، اما این موضوع همچنان 
در پــرده ســینما و فیلم های ســینمای 
خانگــی بــه نمایش گذاشــته می شــود. 
مــاده ۱۳ کنوانســیون ســازمان جهانی 
بهداشــت در دســتورالعمل های کنتــرل 
دخانیات )FCTC(، که ایران نیز عضو این 
کنوانسیون است، تبلیغ، ترویج و حمایت از 
استعمال دخانیات و تنباکو را در رسانه های 
ســنتی )مطبوعات، تلویزیــون و رادیو( و 
تمامی بسترهای رسانه ای از جمله اینترنت، 
تلفن همراه و سایر پلتفرم ها ممنوع می داند. 
هم چنین این ماده متذکر است که: »پخش 
تصاویر مرتبط با استعمال ســیگار و دیگر 
محصولات دخانی در محصولات رسانه ای 
سرگرمی، مانند فیلم ها، تئاترها و بازی های 
رایانــه ای می تواند به شــدت بــر مصرف 
دخانیات به ویــژه در میان جوانــان تأثیر 

بگذارد«.
محمد کیاسالار، پزشــک، با اشاره به اینکه 
در ایران ســالانه ۵۵ میلیارد نخ سیگار دود 
می شود و ۳۰هزار میلیارد تومان به واسطه 
بیماری های ناشــی از دخانیــات به نظام 
سلامت تحمیل می شــود، می گوید: »قصه 
فقط قصه ایران نیست. ســازمان بهداشت 
جهانــی، نمایش جذاب ســیگار در فیلم ها 
را »یک مشــکل جهانی« می داند که »هم 
مشوق ســیگار کشــیدن نوجوانان است، 
هم تقویت کننده بــازار دخانیات«؛ بازاری 
که اگرچــه یک ونیم میلیارد مشــتری در 
سراســر جهان دارد اما ۸۴ درصد مشتریان 
مســتمرش- که مصرف روزانــه دارند- در 
کشورهای درحال توسعه زندگی می کنند. 
به همین دلیــل پیش بینی می شــود این 
صنعت تا ســال ۲۰۳۰ میلادی، ســالانه ۸ 
میلیــون قربانی بگیرد که ۸۰ درصدشــان 

ساکن کشورهای درحال توسعه اند.«

منافع مالی، عامل رواج محتوای 
استعمال دخانیات در سینما

صنعت دخانیات ســابقه طولانی در ترویج 
مصرف ســیگار و اســتعمال دخانیات در 
تلویزیــون و ســینما دارد. از دهــه ۱۹۲۰ 
تــا ۱۹۵۰، شــرکت های دخانیــات بــا 
اســتودیوهای فیلمســازی برای نمایش 
محصــولات خــود در ســینما و تلویزیون 
همکاری می کردنــد و حتی برای حضور در 
کمپین های تبلیغاتی سیگار به ستاره های 
ســینما پول می دادند. در واقــع، به مدت 
حدود یک دهه، از هر سه ستاره برتر سینما، 
دو نفر در حال ســیگار کشیدن در فیلم ها و 
تبلیغ این کار بودنــد. با ممنوعیت تبلیغات 
سیگار در تلویزیون و رادیو در سال ۱۹۷۰، 
بازاریابی صنعت تنباکو به ســینما منحصر 

شد.
شــبهاتی در این باره وجود دارد که برندها و 
شــرکت های دخانیات داخلی نیز به منظور 
تبلیغات غیرمســتقیم، با سینما و تولیدات 
ســینمای خانگی کشــور همکاری هایی 
دارند و برای ســرمایه گذاری در امر فروش 
و تبلیغات محصولات خود وارد این مســیر 
شــده اند. هرچند ایــن اقدام از گذشــته 
رایج بوده، اما در شــرایط فعلــی که اقتصاد 
سینمای ایران در وضعیت مطلوبی نیست و 
از طرفی به دلیل کاهش محدودیت ها، فضا 

رهاتر است، این احتمال هم قوی تر است.

 توصیف ویژگی ها و جبران
 ضعف بازیگر؛ توجیه غیرمنطقی برای 

سیگارکشیدن
شاید معاملات تبلیغاتی متقابل بین صنایع 
فیلم و دخانیات محدود باشــد، امــا با این 
حال سیگار کشیدن در فیلم ها هنوز وجود 
دارد و خواه ناخــواه باعث جــذب جوانان 
و نوجوانــان بــه انجام این عمل می شــود. 
کارگردانان، اغلب از »ســیگار کشــیدن« 
برای نشان دادن ویژگی های خاصی مانند: 
سرکشــی و ریسک پذیری شــخصیت ها، 
شرایط مالی خیلی خوب یا خیلی بد و حتی 
برای جبران ضعف هــای بازیگری و نواقص 
فیلم نامه اســتفاده می کنند. به طور مثال، 
گاه بازیگــر توانایی لازم بــرای اجرای یک 
ســکانس ناراحت کننده و انعکاس احساس 
غمی ســنگین را ندارد یــا فیلمنامه نویس 
آنطور که شایسته است، قادر به توصیف این 
فضا نبوده اســت؛ که در این مواقع معمولاً 
سیگار کشیدن، مکملی برای این کاستی ها 

پنداشته می شود.

اثرگذاری ستارگان سینما در ترغیب 
به سیگارکشیدن انکارناپذیر است

نمی توان تأثیرگذاری ســتارگان محبوب 

ســینما را در ترغیب جوانان به امر ســیگار 
کشــیدن نادیده گرفت. بدیهی اســت که 
اکت های سیگار کشیدن در فیلم ها توسط 
شخصیت های محبوب به مخاطبان جوان 
منعکس می شــود و آنها را در معرض خطر 
جدی اعتیاد، بیمــاری و مرگ زودرس قرار 

می دهد.
یکی از این ســتاره ها »همفــری بوگارت« 
اســت که در تاریخ ســینما شــاید تصویر 
هیچ ســیگاری قهاری به  اندازه او در اذهان 
نقش نبســته باشــد. پکُ هــای عمیق و 
نگه داشتن ســیگار در گوشه لب، اکت های 
منحصربه فردی بودند که بوگارت با اجرای 
آنها، جذابیــت فردی خود و حتی ســیگار 
کشــیدن را در ذهن مخاطــب دوچندان 

می کرد.
در ایــن میان نمونه هــای ایرانــی هم کم 
نیســتند؛ از قبــاد، عاشــق ســینه چاکِ 
»شــهرزاد« گرفته تا مالکِ »زخم کاری« 
و طلای »یاغــی«، رضا پروانه در ســریال 
»پوســت شــیر«، ســرگرد جاهد در فیلم 
ســینمایی »سرخ پوســت« و ... . اســامی 
محبوبی در این لیســت جای می گیرند که 
هر یک به نوبه خود اثرگذاری قابل توجهی 

بر مخاطبانشان دارند.
در ســال ۲۰۱۹، محققــان بریتانیایــی با 
 ، )VOD( بررسی ســرویس های اســتریم

به ویژه نتفلیکس و آمازون پرایم، دریافتند 
که تولیدات VOD، نســبت بــه محتوای 
تلویزیونی، حاوی میزان بالاتری از تصاویر 
مصرف سیگار است. تجزیه و تحلیل  بر روی 
پنج ســریال با بالاترین امتیاز منتشرشده 
در نتفلیکس و آمازون پرایم در سال ۲۰۱۶ 
نشان داد که ۷۴ درصد از کل این محتوا  ها، 
شــامل صحنه هایی از اســتفاده و مصرف 

دخانیات است.
پــس از انتشــار گزارش هــا، نتفلیکس در 
پاسخ گفت که تلاش خواهد کرد تا تصاویر 
و صحنه های حاوی اســتعمال سیگار را در 
تولیدات خــود کاهش دهد. در ســال های 
اخیر، اتحادیه اروپا تمام تلاش خود را برای 
کاهش تعداد ســیگاری ها در کشــورهای 
عضو خود به کار گرفته اســت. همانطور که 
وزیر بهداشت فرانسه در اواخر سال ۲۰۱۷ 
پیشــنهاد ممنوعیت ســیگار در فیلم های 

فرانسوی را مطرح کرد.
در یک نظرسنجی استرالیایی در خصوص 
ســکانس های مرتبط با »سیگار کشیدن« 
در مجموعه تلویزیونی »سیمپســون ها«، 
۲۴ درصد از شــرکت کنندگان با پخش این 
سکانس ها مخالف و ۱۶ درصد موافق بودند. 
در این بین جمعیتی حــدود ۶۰ درصد نیز 
نســبت به این موضوع، نظر خنثی داشتند. 
این در حالی است که در استرالیا استفاده از 
محصولات دخانی در فیلم ها بر اساس مفاد 
قانون ممنوعیت تبلیغات دخانیات در سال 

۱۹۹۲ غیرقانونی است.
در سال ۲۰۰۸ مؤسسه ملی سرطان ایالات 
متحده امریکا، بررسی گسترده ای از اثرات 
ســکانس های حاوی ســیگار کشیدن در 
تولیدات رســانه را منتشــر کــرد و به این 
نتیجه رسید که قرار گرفتن در معرض این 
صحنه ها صرفاً با میزان ســیگار کشیدن در 
میان جوانان مرتبط نیســت، بلکــه آنها را 
تشویق می کند تا ســیگار کشیدن را شروع 

کنند!
 یافته ها نشــان دهنده یک رابطه عِلیّ بین 
تماشای عمل سیگار کشــیدن در فیلم ها 
و آغــاز مصرف ســیگار در جوانان اســت. 
هم چنین تعــدادی از تحقیقــات اینطور 
نتیجه گیری می کنند که کاهش سطح قرار 
گرفتن جوانان در معرض این محتوا، منجر 
به کاهش خطر سیگار کشیدن در این قشر 

می شود.

سوژه های سوره؛ اقتباس و قهرمان پردازی 

وی آثار هنری خالی می  کنند؟ اعتراض یا سرگرمی؛ چرا معترضان خشم خود را ر
خریدار   هر از چندگاهــی حمله به یکی 
از شــاهکارهای هنری با رنگ، سس گوجه 
فرنگی و کیــک خامه ای در مــوزه ای تیتر 
اخبار رســانه ها می شــود؛ ایــن اواخر هم 
۲ فعال محیط زیســت با پاشیدن سوپ به 
اثر معروف مونالیزا در موزه لوور در فرانســه 

خبرساز شدند.  
 ارزش آثار هنری هنرمندان بزرگ در تاریخ 
هنر به نحوی است که همیشه افکار عمومی 
نسبت به سرنوشت آنها حساس بوده است، 
از دزدیده شدن یک اثر هنری تا زیر چکش 
رفتن در حراج ها و یا کشف ایده ای نهفته در 
خلق این آثار، همیشــه برای مخاطبان هنر 
مهم بوده اســت و می توان قرار گرفتن آثار 
هنری در مرکز توجــه افکار عمومی را بلای 

جان آنها دید.
در ســال های اخیر معترضانــی که عمدتا 
فعالان محیط زیســت هســتند آثار هنری 
در موزه ها را واســطی برای شــنیده شدن 
حرف هایشــان قــرار دادنــد، در این بین 
معترضان که صــدای آنها در رســانه ها به 
خوبی شنیده نمی شود آثار هنری را هدفی 
برای شنیده شدن شعارهایشــان قرار می 
دهند تا به میانجی آثار مشــهور و پر ســر و 
صدا بتوانند برای ثانیه هایی سکوتشان را در 

رسانه ها فریاد بزنند. این رفتار خرابکارانه که 
به وندالیسم هم می توان تعبیر کرد در واقع 
نوعی اعتراض مدرن اســت که در سال های 
اخیر به مدد گسترش شبکه های اجتماعی 
فراگیرتر شده است. در دوره کنونی که ثبت 
و انتشار وقایع توســط هر شهروندی که در 
جیب خود یــک تلفن همراه دارد میســر و 
گســتره چنین رفتارهایی نیز تکرار شونده 

شده است.
در گذشــته رســانه های جریان اصلی می 
توانستند با بایکوت کردن خبری صدای این 
معترضان از رغبــت ادامه چنین رفتارهایی 
بکاهند؛ امــا اکنون هر گوشــه ای می تواند 
خبری توسط شــهروندی ساخته شود و در 

سطح جهانی هم منتشر شود.
مونالیزا نقاشــی معروف لئوناردو داوینچی 
که به لبخند ژوکوند معروف است در سالیان 
اخیر بیشــتر از همه آثــار هنرمندان مورد 
هدف معترضــان بوده و بارهــا و بارها مورد 

تعرض قرار گرفته است.
در چند روز گذشته بود که ۲ معترض از یک 
گروه محیط زیســتی با پرتاب سوپ به روی 
تابلو نقاشــی مونالیزا به این شاهکار هنری 

حمله کردند.
چندین ماه قبل هم مردی که لباس پیرزنی 

را به تن کرده بــود و روی صندلی چرخدار 
نشســته بود ناگهان برخاســت و اقدام به 
مالیدن کیک خامه ای روی شیشــه نقاشی 
مونالیزا کرد و قبل از اینکه توسط نیروهای 
امنیتی دستگیر شــود، گل های در دستش 

را در همه جا پرتاب کرد.
معمــولا معترضان پــس از حمله، جملات 
اعتراضــی خود را کــه عمدتــا اعتراض به 
شــرایط اقلیمــی جهان اســت در معرض 
نمایش قرار می دهند تــا بازدیدکنندگانی 
که به آن مکان رفته اند از آنها فیلم و تصویر 

بگیرند.
در برخی موارد هم آنها با چنــد خبرنگار و 
عکاس از قبل هماهنــگ می کنند تا در آن 
مکان حضور داشته باشــند و در انتشار خبر 
حمله آنها به آثار هنری و در نهایت شــنیده 

شدن پیامشان کمک شود.
با توجه به ســطح امنیتی و ضد گلوله بودن 
شیشه محافظ این آثار گران قیمت، معمولا 
کمترین آســیبی هم به آنها نمی رســد و 
همین امر هم ســبب شده اســت که اخبار 
این اعتراض ها حداکثر یکی دو روز بیشــتر 
دوام نداشته باشد و به عبارتی در سال های 
اخیر بیشــتر از این که چنیــن رفتارهایی 
یک کنش اجتماعی و سیاســی تلقی شود 

در هدف غایی به یک رفتار عامه پسند بدل 
شده است که فضای ســرتیتر اخبار سرگرم 
کننده رسانه ها را تامین می کند و مشکلات 
محیط زیســتی که پیام اصلی و نگرانی این 
معترضان اســت همچنان حل نشده باقی 

می ماند.
اثــر آفتاب گردان ها از »ون گــوگ«، جیغ 
اثــر »ادوارد مونک« که در مــوزه ملی نروژ 
نگهداری می شــود، مجموعــه تابلوهای 
مشهور قوطی های ســوپ کمبل اثر »اندی 

وارهول« هنرمند نامــدار آمریکایی که در 
گالری ملی اســترالیا نگهداری می شود در 
کنار دو تابلو نقاشــی اثر فرانسیس گویا که 
در موزه پرادو نگهداری می شــود و دختری 
با گوشــواره مروارید شــاهکار عصر طلایی 
»یوهانس ورمیر« در موزه مائریتشــویس 
واقع در لاهه، نقاشی گران قیمت کومه ها اثر 
»کلود مونه« از جمله آثار هنری مشهوری 
به شمار می روند، در ســال های اخیر هدف 

معترضان قرار گرفته است.
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میدان

ایمان گودرزی  بــا نگاهی به قضاوت های 
علیرضا فغانی متوجه می شویم که این داور 
ایرانی ســوت های پر حاشــیه کم نداشته 

است.
 علیرضا فغانی در کنــار همه موفقیت های 
خود در فوتبــال ایران و جهــان، چهره ای 
جنجالی و منحصر به فرد دارد و شــاید اگر 
او را آقای خاص داوری ایران بدانیم، اشتباه 
نکرده باشیم. داور موفق اما بد اخلاق فوتبال 
ایران که با وجود همــه ویژگی های فنی در 
داوری و موفقیت های فــوق العاده و تکرار 
نشــدنی، برخی اوقات با اشــتباهات خود 
جنجال های بزرگی را رقم زده اســت که در 

ادامه به بررسی برخی از آنها می پردازیم:

1-درگیری با مجیدی؛ کاپیتان 
استقلال اخراج شد

نزدیک به ۱۵ ســال قبل فغانی با درگیری 
های گاه و بــی گاه خود با فرهــاد مجیدی 
بر ســر زبان ها افتاد و باعث شد تا هواداران 
استقلال همیشــه نگاه انتقادی به او داشته 
باشــند؛ علیرضا فغانی در لیگ ۸۷-۸۸ که 
صمد مرفاوی هدایت اســتقلال را بر عهده 
داشت، با نشان دادن دو کارت زرد به فرهاد 
مجیدی اخراج او را از زمین مسابقه رقم زد 
تا بعدها هــواداران و خــود فرهاد مجیدی 

بارها علیه او موضع گیری کنند.
علیرضا فغانی همان روزها با اخراج مجیدی 
نشان داد که در زمین مســابقه اهل تعارف 
نیســت و رعایت قانون برای او از همه چیز 
مهم تر است؛ تقریبا به هر قیمتی. این اتفاق 
اولین صحنه هایی است که از فغانی به خاطر 
داریم؛ درگیری های لفظــی و عجیبی که 
کلید آن از بازی اســتقلال برابر راه آهن در 
دوره هشتم لیگ برتر فوتبال ایران زده شد 
و واکنش مجیدی به ایــن درگیری این بود 
که نمی داند چــه کاری در حق فغانی انجام 
داده که او این رفتار را با وی انجام داده است.

2-جنجالی ترین قضاوت در تبریز
از روزهــای فرامــوش نشــدنی فوتبــال 
ایران، تســاوی ســه بر ســه نفت تهران و 
تراکتورســازی در تبریــز بــود؛ روزی که 
تبریزی ها جام را پیش چشــمان ۸۰ هزار 
تماشــاگر خود از دســت دادند تــا یکی از 
روزهای عجیب فوتبال ایــران رقم بخورد. 
فغانــی در ایــن دیــدار در صحنــه ای که 
بســیاری اعتقاد داشــتند می توانســت با 
مصلحت اندیشی از اخراج تیموریان صرف 
نظر کند، او را از زمین مسابقه اخراج کرد تا 
جریان بازی با این اتفــاق تغییر کند و نفت 

تهران مانع از قهرمانی تراکتوری ها شوند.
این کارت قرمز البته تمام ماجرا نبود و عدم 
اعلام یک پنالتی برای تراکتورسازی بر روی 
فرید بهزادی کریمی دیگر اشتباه تاثیر گذار 
فغانی در تبریز بود تا قضاوت او سرنوشــت 

یک لیگ را کاملا تغییــر دهد. این دیدار که 
فینال لیگ برتر ایــران در فصل چهاردهم 
بود، با اشــتباه تاثیر گذار فغانــی به پایان 
رسید تا ســوت های او در این دیدار ماندگار 
شــود؛ بعد از این قضاوت و در شــروع لیگ 
جدید فغانی برای مدتی در لیگ برتر سوت 
نزد تا به این ترتیب و به شکل چراغ خاموش 
جریمه شود. مســاله فغانی و تراکتورسازی 
ماه ها از خبرهای مهم فوتبال ایران بود و این 
داور بین المللی فوتبال ایــران پس از آن تا 

سال ها پا به یادگار امام نگذاشت.
    علیرضــا فغانی همــان روزها بــا اخراج 
مجیدی نشان داد که در زمین مسابقه اهل 
تعارف نیست و رعایت قانون برای او از همه 
چیز مهم تر اســت؛ تقریبا به هر قیمتی. این 
اتفاق اولین صحنه هایی است که از فغانی به 
خاطر داریم؛ درگیری های لفظی و عجیبی 
که کلید آن از بازی استقلال برابر راه آهن در 
دوره هشتم لیگ برتر فوتبال ایران زده شد و 
واکنش مجیدی به این درگیری این بود که 
نمی داند چه کاری در حق فغانی انجام داده 

که او این رفتار را با وی انجام داده است.

3-جنجال در بازی ذوب آهن 
و پرسپولیس

علیرضــا فغانی داوری های پــر بحث برای 
پرسپولیسی ها نیز کم نداشته است. پنالتی 
بازیکنان پرسپولیس در ابتدای نیمه دوم از 
سوی دروازه بان مهار شد اما داور به اشتباه 
دســتور به تکرار نداد. در ادامــه گل ذوب 
آهن در شــرایطی به ثمر رســید که ضربه 
ایستگاهی به اشــتباه اعلام شده بود. دقیقه 
۸۸ اما ذوب آهن پنالتی را به دست آورد که 
تصاویر تلویزیونی اشــتباه بزرگ فغانی در 
این تصویر را ثابت کرده است. سانتر تبریزی 
به بدن بنگر خورد اما داور پنالتی اعلام کرد 

تا دو گل ذوبی ها، با اشتباه او به دست بیاید. 
همین موضوع باعث شــد تا پرسپولیســی 
ها نســبت به این قضاوت به شدت معترض 
شــوند و تا هفته ها این داوری اشتباه که با 

اخراج بنگر همراه شد، نقل رسانه ها باشد.
بعد از این قضاوت جنجالــی وزارت ورزش 
و جوانــان بــرای رســیدگی بــه وضعیت 
اشتباهات ســریالی علیه پرسپولیس وارد 
عمل شــد و بعد از نامه گودرزی، وزیر وقت 
ورزش و جوانــان به فدراســیون فوتبال و 
کمپین های ایجاد شــده علیه سوت های 
پرتکرار، فغانی به مــدت ۴ هفته از قضاوت 
محروم شــد تا جدال پرسپولیس و یک تیم 

اصفهانی برای او تلخ باشد.

4- سایپا - پیکان؛ خشم آقا معلم!
»تو کی هســتی که اینگونه رفتار می کنی؟ 
)بعــد از درگیری بــا نیروهــای انتظامی و 
حاضران در محل( اجازه بدهید می خواهم 
صحبت کنم.)فریاد میزند( در این ۵-۶ ساله 
در ۷-۸ بازی با من این کار را کرده اســت؛ 
همه دیدند کــه اینگونه)پای خــود را بالا 
میــاورد و فریاد می زند( به ســمت بازیکن 
ما رفته اســت. چی کار کرده مگــر این که 
اینگونه رفتار می کنــد؟« این صحبت های 
همراه با فریاد و عصبانیــت از مجید جلالی 
است؛ دقایقی که شاید مشــابه آن از مجید 
جلالی را هیچکس در فوتبال ما ندیده باشد 
اما اشتباهات فغانی در دیدار سایپا و پیکان 
باعث شــد تا جلالی به این شکل به رختکن 
داوران هجوم ببرد و نســبت به تصمیمات 

داور مسابقه، علیرضا فغانی معترض شود.
فغانی قبــل از این جنجال نیــز در واکنش 
به صحبت های سرپرســت ســایپا خوش 
نظر که به او گفت به امام زمــان تو را حلال 
نمی کنم با چهره ای آرام خواهان این اتفاق 

شد و گفت حلالم نکن تا به این شکل راهی 
رختکن شــود.روز عجیــب مجید جلالی 
و فغانی در شــهر قدس مطمئنا از جنجالی 
ترین اتفاقات دوران قضاوت فغانی اســت؛ 
فغانی در این دیدار که در هفته های پایانی 
لیگ رقم خورد، با عدم اخــراج دروازه بان 
پیکان باعث خشم جلالی شد و سپس مجید 
جلالی به دلیــل اعتراض به ایــن صحنه از 
کنار خط اخراج شد تا به این ترتیب جنجال 

ها به رختکن منتقل شود.

۶- اخراج رونالدینیو
در دیــدار رده بنــدی جــام باشــگاه های 
جهان ســال ۲۰۱۳ تیم فوتبــال اتلتیک 
مینیرو برزیل، قهرمــان لیبرتادورس ۳ بر 
۲ بر گوانگژو اورگرانــد چین، قهرمان لیگ 
قهرمانان آســیا غلبه کرد و به عنوان سومی 
ایــن رقابت ها دســت یافت.در ایــن بازی 
رونالدینیو، مهاجم مینیرو که در دقیقه ۴۵ 
دومین گل تیمش را به ثمر رساند در دقیقه 
۸۷ بازی با خطایی کــه روی بازیکن حریف 
انجام داد بــا کارت قرمز مســتقیم علیرضا 
فغانی، داور ایرانی مســابقه از زمین اخراج 
شد. این اخراج بعد ار بازی با حواشی زیادی 

از طرف رونالدینیو همراه بود.

VAR -۷ مرگ!
در جام جهانــی ۲۰۲۲ قطــر در حالی که 
انتظار می رفــت علیرضا فغانــی داور بین 
المللی ایران به همراه محمدرضا منصوری 
و محمدرضــا ابوالفضلی جــزو تیم داوری 
مراحل حذفی و پایانی باشــند اما این اتفاق 
رخ نداد. تیم داوری ایران تنها دو بازی برزیل 
- صربســتان و پرتغال - اروگوئه را قضاوت 
کرد.به نظر می رســد دلیل اصلی پایان کار 
فغانی در جام جهانی، تصمیم بحث برانگیز 

او در بازی اروگوئه و پرتغال باشد. تصمیمی 
که البته فغانی چنــدان در آن مقصر نبود و 
او در صحنــه برخورد توپ با دســت مدافع 
اروگوئه، دستور به ادامه بازی داد اما از اتاق 
VAR به او گفتند که آن صحنه را بازبینی 
کند و فغانــی بعد از دیدن مجــدد صحنه، 
تصمیم اشتباه گرفت برای پرتغال، پنالتی 
بگیــرد. اروگوئه در آن مســابقه بــا دو گل 
شکســت خورد و در پایان بازی های مرحله 
گروهی به خاطر تفاضــل گل کمتر حذف 
شد. از آنجا که اشــتباه فغانی در این مسئله 
تاثیرگذار تلقــی شــد و همچنین هجمه 
رسانه های اروگوئه، در نهایت کمیته داوران 
فیفا، یکی از بهترین تیم های داوری ایران را 

کنار گذاشت.

8- کارت قرمز به آقای گل
تیم ملی عراق و اردن از مرحله یک هشــتم 
نهایی جام ملتهای آســیا به مصاف یکدیگر 
رفتند که این بازی با برتــری ۳-۲ اردن به 
پایان رسید و آنها به مرحله بعدی رسیدند. 
در این بازی ابتــدا اردن از حریف خود پیش 
افتاد اما عراقی ها در نیمه دوم کامبک زدند 

و موفق شدند از حریف خود پیش بیفتند.
آیمن حســن ســتاره عراقی جام ملتهای 
آســیا که در ۳ بازی مرحلــه گروهی ۵ گل 
به ثمر رســانده بــود در این بــازی هم گل 
دوم تیمش را به ثمر رســاند و در شرایطی 
که هواداران عراقی مشــغول جشن گرفتن 
گل ایمن حســین، آقای گل این رقابت ها 
بودند، علیرضا فغانی نزد مهاجم بلندقامت 
عراق رفت و با چشــمانی غضب آلود، کارت 
زرد دوم و ســپس کارت قرمز رنگ را پیش 

چشمان مهاجم عراقی به نمایش گذاشت.
این اقدام، واکنش علیرضا فغانی به شــادی 
آیمن حســین بود کــه آن را توهین آمیز و 
تحریک کننــده ارزیابی کــرده بود.البته 
در چند خبــر هم آمد که دلیــل اخراج این 
بازیکن عدم توجه به فغانی برای بازگشــت 
به زمین و تاخیر ۷۰ ثانیه ای او بوده اســت. 
آیمن حسین پس از به ثمر رساندن گل دوم 
عراق در دیدار مقابل اردن در گوشــه ای از 
ورزشگاه و یه ســمت هواداران اردنی روی 
زمین نشست و کاری شــبیه به آنچه نواک 
جوکوویچ بعد از قهرمانی در گرنداســلم ها 
می دهد را به نمایش گذاشــت و شــروع به 
کندن چمن و خــوردن آن کرد.البته به نظر 
می رسید کار آیمن حسین در تلافی حرکت 
بازیکنان اردن بعــد از گلزنی در نیمه اول به 
عراق است که حرکتی شبیه به غذا خوردن 
را در گوشه ای از ورزشــگاه به اجرا درآورده 
بودند. به این ترتیب بهترین گلزن مسابقات، 
دیدار بعــدی عراق در مرحلــه یک چهارم 
نهایی را از دست خواهد داد؛ مسابقه عراق و 
اردن در نهایت حساسیت در حال برگزاری 

است.

قلعه نویی: مسائلی هست که آدم حلال می کند ولی فراموش نمی کند

 قداست کسی را نشکسته ام
خریدار  ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران در نشســت 
خبری قبــل از بازی با ســوریه گفت: با شــناختی که از 
مربی بزرگشان و تیم سوریه داریم، یقینا ساختار دفاعی 

قوی ای دارند و کار سختی برابر این تیم خواهیم داشت.
تیم ملی فوتبال ایران  امروزچهارشــنبه ساعت ۱۹:۳۰ 
در مرحله یک هشــتم نهایی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ 
به مصاف ســوریه می رود. امیر قلعه نویی، سرمربی تیم 
ملی فوتبال ایران در نشســت خبری قبل از دیدار مقابل 
سوریه در جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ اظهار کرد: در رابطه 
با بازی به نظر من یکی از سخت ترین بازی ها خواهد بود. 
با شــناختی که از مربی بزرگشان و تیم ســوریه داریم، 
یقینا ســاختار دفاعی قوی ای دارند. در سه بازی گذشته 
هم یک گل خوردند و ما با تیم سخت کوشی بازی داریم. 
به همیــن دلیل ما باید بیشــتر از آنها دوندگی داشــته 

باشیم، با کمترین اشتباه.
او افزود: امیدوارم مثل بازی با امــارات بازیکنان بتوانند 
توانایی هایشــان را در زمیــن پیــاده کنند. تیــم ایران 
بازیکنان بزرگی دارد و باید کیفیت و تمرکز خوبی داشته 
باشــیم. نتایج و رفتارهای قبل به ما درس داده و ما باید 
تمرکز کافی داشته باشیم. امیدوارم بتوانیم بازی خوبی 

با سوریه داشته باشیم.
او درباره عملکرد منسجم دفاعی ســوریه و چند ملیتی 
بودن این تیم که چنــد بازیکن از آمریــکای جنوبی در 
سوریه حضور دارند، گفت: بخشی از ســوالتان را درباره 
چنــد ملیتی بودن ســوریه جواب نمی دهــم چون این 

سیاست آنهاست. 
اعتقاد من این است که فوتبال به دو بخش ساختار دفاعی 
و حمله تقســیم شده است. تیم ســوریه با آقای کوپر در 
بخش دفاعی قوی است. تیم هایی که در گذشته داشتند 
مانند والنســیا و تیم های ملی در ســاختار دفاعی خوب 

عمل می کردند. 
ما هم پیشــرفت های خیلی خوبی داشــتیم و در روزی 
که مسئولیت با من اســت تغییر نگرش دادیم و از فوتبال 

دفاعی به فوتبال هجومی رسیدیم.
قلعه نویی افزود: شــما می توانید بحــث مالکیت و امید 
گل را ملاحظه کنید که نشــان می دهــد در یک زمان 

کم به این مهم رسیدیم. در باشــگاه شما می توانید ۱۵۰ 
جلسه تمرین داشته باشــید اما در تیم ملی در سال شاید 
۲۰ جلسه تمرین داشته باشــید. پس ما در یک زمان کم 
پیشرفت خوبی داشتیم و نگرش چندین ساله را به خوبی 
تغییر داده ایم. اشتباهات فردی داشــتیم که مربوط به 
گل هایی بود که در این دو بازی خوردیم که به ســاختار 

دفاعی ما ارتباطی نداشت. 
نمی توان اشتباهات فردی را ۱۰۰ درصد از بین برد. ما در 
بازی بعدی به دنبال این هستیم که بازی هجومی انجام 
دهیم. این وظیفه بازیکنان است که بتوانند افکار ما را در 

زمین انجام دهند. 
من همیشــه به بازیکنانم گفته ام کــه فرامین تاکتیکی 
اســت اما توانایی هــای فنی تــان را بیشــتر کنید. این 
خاصیــت فوتبال ایرانی اســت. بــا این کــه تکنیک ها 
کم شــده اما باز هم ما می توانیم در دنیــا در این بحث و 
بحث فیزیکی حرف برای گفتن داشــته باشیم. امیدوارم 
بازیکنان فردا با تمرکز بتوانند از توانایی های فنی شــان 

استفاده کنند و از تکنیکشان استفاده کنند.
سرمربی تیم ملی درباره تفاوت های جام ملت های ۲۰۰۷ 
و ۲۰۲۳ و جلوگیری از رخ دادن شگفتی توضیح داد: من 
خدمتتان عرض کنــم که نمی خواهم به گذشــته ورود 
کنم ولی شما می توانید از یک خبرنگار خارجی از طرف 
من ســوال کنید که یک مربی را در بدترین شرایط تاریخ 
فوتبال یک کشور می آورند که فدراسیون رئیس ندارد و 
دو گروه سیاسی درگیر هســتند ولی آن مربی با سه برد 
صعود می کند، چه برخوردی باید کرد؟ من از رفتاری که 

شد ناراحت هستم. 
فکر نمی کنم در هیچ کجــای دنیا چنین اتفاقی رخ دهد. 
باید به اتفاقــات جام جهانی ۲۰۰۶ هــم توجه کرد. یک 
گروه خاص بودند که آن زمان با من مشــکل داشتند. به 
همین خاطر آن برنامه تلویزیونی را درســت کردند. من 

یادم است که ۳۰۰ مقاله علیه من نوشتند.
 من گفتم که در ۳۰ سال گذشــته هیچ مقامی به دست 
نیاورده ایــم. الان قطر به عنوان مدافــع عنوان قهرمانی 
حضور دارد. در ۲۰۰۷ شــرایط عجیبی وجود داشت که 
من مســئولیت قبول کردم. ما در بازی کره هم بهترین 

کیفیت را داشــتیم. حتی الان هــم ترکش هایش وجود 
دارد.

او ادامه داد: من تا لحظه ای که هســتم وظیفه ام را انجام 
می دهد. عاشــق ایران و جوانانش هســتم. کسی که از 
بالاترین مســئولیت فوتبال ایران که تیم ملی اســت به 
مس کرمان می رود، نشــان می دهد که عاشــق فوتبال 
اســت. انســان هایی به من فوتبال را یاد داده اند که می 
گفتند فوتبال عاشــقی اســت. اگر بخواهیــد بگویید 
قهرمان جام جهانی ۷۰ چه تیمی شــد، کســی یادش 
نیست ولی مسائل اخلاقی باقی می ماند. ما می خواستیم 

عاشقی ادامه دهیم ولی نگذاشتند. 
من دلایل اختلاف بعضی ها با مــن را فهمیدند. من الان 
به عنوان کســی که پنج دهه در فوتبال هســتم، از شما 
خواهش دارم که بــا آدم ها، مربیــان و بازیکنان طوری 
رفتار کنید که قداستشان را نشــکنید. من خودم خیلی 
از بازیکنــان را به درســت یــا غلط کنار گذاشــتم ولی 

قداستشان را نشکاندم. 
در تیم ملی هم همینطور بوده اســت. من ســعی کردم 
که در رفتارم صداقت داشــته باشــم. بازیکنان الان من 
باهوش و زرنگ هستند. شاید به خاطر مسائل ارتباطات 
جمعی باشد. آنها فرق صداقت و غیر صداقت را تشخیص 
می دهند. من فیلمی دیدم کــه بغض کردم. وقتی رامین 

تصمیم به حضــور در زمین داشــت، دیدیــد که کریم 
)انصاری فرد( با تجربه بالا چطور به او کمک کرد. فوتبال 
جریان دارد. ما در این رابطه بازیکنان را توجیه کرده ایم. 
عراق با یک اشتباه کوچک حذف شــد. ما بازیکنانمان را 

آماده مراحل حذفی کرده ایم.
قلعه نویــی دربــاره مصدومان خط دفاعــی تیم ملی در 
بازی با ســوریه اظهار کــرد: من خدمتتــان عرض کنم 
که خوشــبختانه ۲۶ بازیکن ما نزدیک به هم هســتند. 
البتــه مصدومیــت حســینی و محرمــی و همچنین 
پورعلی گنجی به مــا ضربه زد چرا کــه بازیکنان بزرگی 

هستند. 
ما بازیکنان چند پســته ای داریم ولــی مصدومیت آنها 
بدشانســی بزرگی برای ما بود. با این حال حتی در حال 
حاضر آریا یوســفی هم می تواند در ۱۱ بازیکن اصلی ما 
باشد. طبیعتا باید به تدریج در تیم تغییراتی ایجاد کنیم 
ولی این تیم، به نظرم تا انتهای جام جهانی هم می توانند 
بازی کنند. شــما کریم انصاری فرد یا امیــد ابراهیمی را 
می بینید که عملکرد خوبی داشــتند. پس ما دغدغه ای 

از این بابت نداریم.
او بیان کرد: صحبت هایی که من راجع به آدم هایی کردم 
به این معنا نیســت که از آنها دلخور هســتم اما مسائلی 

هست که آدم حلال می کند ولی فراموش نمی کند.

پس از کارت قرمز جنجالی
AFC عراقی ها دنبال اخراج فغانی از فیفا و 

هواداران تیم ملی فوتبال عراق با ایجاد کمپینی خواســتار خارج شدن 
نام علیرضا فغانی از لیست داوران بین المللی فیفا و AFC شدند.

تیم های ملی فوتبال عــراق و اردن در مرحله یک هشــتم نهایی جام 
ملت های آســیا ۲۰۲۳ روز دوشنبه ۹ بهمن و از ســاعت ۱۵ با قضاوت 
علیرضا فغانی رو در روی هم قرار گرفتند که این بازی در پایان با برتری 

۳ بر ۲ اردن به پایان رسید.
در دقیقه ۷۶ این بازی و پس از به ثمر رســیدن گل دوم عراق توســط 
آیمن حســین، علیرضا فغانی به دلیل حرکت خوشحالی جنجالی این 
بازی مقابل هواداران اردنی به او کارت زرد دوم نشــان کرد و حسین از 
زمین بازی اخراج شــد. پس از پایان بازی که با حذف تیم عراق همراه 
شد، فوتبال دوستان عراقی در فضای مجازی به شدت علیرضا فغانی را 

بابت اخراج آیمن حسین مورد انتقاد قرار دادند.
در همین حال سایت »change« مدعی شــد، هواداران فوتبال عراق 
به دنبال امضای طوماری هســتند تا با ارســال به فیفا و کنفدراسیون 
فوتبال آســیا AFC علیرضا فغانی را از قضاوت تعلیق کنند. در بیانیه 
هواداران عراقی آمده اســت: ما از نتیجه دیدار با اردن بســیار ناراحت 
هستیم، اخراج آیمن حسین توســط علیرضا فغانی غیر عادلانه و بحث 
برانگیز بود در حالی که بازیکنان اردن هم همین خوشحالی را پس از به 

ثمر رساندن گل اول انجام دادند.
داور باید در بازی بی طرف باشد اما فغانی با تصمیم خود تناقضاتی را به 
وجود آورد. نه تنها ما )هواداران عراقی( بلکه بسیاری از کارشناسان نیز 
تصمیم فغانی را نادرست دانســتند. از فیفا و AFC می خواهیم تا زمان 

بررسی تحقیقات کامل در این بازی، فغانی را از قضاوت تعلیق کنند.
لازم به ذکر است پیش از این نیز، فدراســیون فوتبال عراق بابت نحوه 

قضاوت فغانی از این داور به AFC شکایت کرده بود.

جهانبخش: 
بازی با سوریه اولین فینال ماست

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران درباره دیدار تیم ملی برابر ســوریه گفت: 
می خواهیم مثل بازی قبل کیفیتمان را نشان دهیم. همه ما یک هدف 

داریم و آن رسیدن به آرزویی است که در این تورنمنت داریم.
 علیرضا جهانبخش، بازیکن تیم ملی فوتبال ایران در نشســت خبری 
پیش از دیدار مقابل سوریه در جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ اظهار کرد: 
خیلی خوشحالم که توانستیم مرحله گروهی را با شرایط خوب سپری 
کنیم. ما سه بازی خوب انجام دادیم و به اهدافمان رسیدیم. قطعا بازی 
با سوریه بازی ســختی خواهد بود. ما به همه تیم هایی که با آن ها بازی 
می کنیم احترام می گذاریم. آنها دوندگی زیــادی دارند و قابل احترام 
هستند. ما در زمانی که داشتیم از نظر شرایط تاکتیکی و بدنی خودمان 

را آماده بازی کرده ایم.

او ادامه داد: از الان همــه بازی ها مثل فینال اســت و جزئیات، نتایج را 
رقم می زند. در بازی های مرحله حذفی دیدید که لحظه ها نتیجه بازی 
را تغییر داد. مهم اســت که در تمام طول بازی تمرکز داشــته باشیم. 
بازیکنان از نظــر روحی و روانی و فیزیکی آماده هســتند و می خواهیم 
مثل بازی قبل کیفیتمان را نشــان دهیم. همه ما یک هدف داریم و آن 
رســیدن به آرزویی اســت که در این تورنمنت داریم. از فردا که اولین 
بازی فینالمان در مرحله حذفی اســت، تلاش می کنیــم که بهترین 

عملکردمان را داشته باشیم.
جهانبخش در ادامه گفــت: همانطور که گفتم خدا را شــکر از مرحله 
گروهی عبور کردیم و از نظر اقتدار تیمی نشان دادیم که آماده هدفمان 
هســتیم. به نظرم مرحله گروهی با بازی فردا متفاوت است چرا که در 
مرحله گروهی ما با تغییراتی بازی کردیم. ما از نظر اشــتباهات فردی و 
گروهی می توانستیم جبران کنیم ولی در بازی فردا جای اشتباه وجود 
ندارد و کوچکترین اشــتباه تیم را از تورنمنت خارج می کند. ســه برد 
انتظارات را از ما بیشــتر کرده اســت اما بازی فردا کاملا متفاوت است 
و باید در هر لحظه آماده باشــیم و قطعــا چیزی را کــه کادر فنی از ما 

می خواهد اجرا کنیم.

واکنش سرمربی تیم ملی فوتسال به دعوت 
نشدن خانم گل لیگ 

فروزان سلیمانی در مورد دعوت نشدن خانم گل سوپر لیگ فوتسال به 
اردوی تیم ملی گفت: نســیمه غلامی و بچه های دیگر بازیکنان خوبی 
بودند. ســتاره هایی بودند که در ســال های ۲۰۱۵ و ۲۰۱۸ ایران را به 

قهرمانی رساندند اما نیاز داریم تغییر سن داشته باشیم.
 تیم ملی فوتســال زنان ایران ۱۲ بهمن ماه به مسابقات فوتسال آسیای 
مرکزی موسوم به کافا اعزام می شــود. فروزان سلیمانی، سرمربی تیم 
ملی در مورد آخرین وضعیت آمادگی تیم گفت: با توجه به اینکه بچه ها 
در سوپر لیگ مسابقه داشتند و در مسابقه آخر انرژی زیادی گذاشتند، 
ســعی کردیم با ریکاوری خوبی که انجام دادند امروز به تمرین برسند. 
شاید از نظر بدنی خستگی در ســاق پایشان باشد اما حرفه ای هستند و 

سعی می کنیم تا مسابقه شرایط مطلوب را ایجاد کنیم. 
او در ادامه افزود: این چهارمین اردوی ماست و چند اردو بین مسابقات 
ســوپر لیگ برگزار کردیم. زمان کم داشــتیم اما روی تجربه بازیکنان 

حساب کرده ایم و امیدوارم به بازی برسند.
سلیمانی در مورد دعوت نشدن نســیمه غلامی به اردوی تیم ملی علی 
رغم اینکه خانم گل فوتســال شــد، گفت: نســیمه غلامی و بچه های 
دیگر بازیکنان خوبی بودند. ســتاره هایی بودند که در سال های ۲۰۱۵ 
و ۲۰۱۸ ایران را به قهرمانی رســاندند اما نیاز داریم تغییر ســن داشته 
باشــیم. از طرفی در پســت نســیمه بازیکنان جوانی را  آورده ایم که 
می توانند کمک کنند. نیاز اســت به جوانان فرصت داده شــود و برای 

سال های آینده برنامه ریزی کنیم.
او در مورد اینکه چند سالی است اردوهای تیم ملی زنان مداومت ندارد 
و به صورت مقطعی برگزار می شــود، گفت: الان با حضور خانم منظمی 
نظم و ترتیبی که نیاز داشــتم، انجام می شود و حمایت های فدراسیون 

را داریم. 
سلیمانی در پاسخ به این ســوال که تیم ملی همچون سال های گذشته 
اسفند ماه با روسیه بازی می کند، بیان کرد: روسیه کشوری است که هر 
سال ایران را برای مسابقه دارد و ما هم ممکن است هر سال با این کشور 

مسابقه بدهیم اما هنوز چیزی به من اعلام نشده است.
او به عدم برگزاری مســابقه قهرمانی آسیا اشــاره کرد و گفت: در اینکه 
AFC مسابقات آســیایی را برگزار نمی کند، من دخیل نیستم اما برای 
همه ما جای تعجب دارد چون همین نوع مســابقات در اروپا برگزار می 
شــود. چیزی که خیلی برایمان جالب است این اســت که جام جهانی 
قطعی شده و دور  مقدماتی الان آبان و آذر برگزار می شود که این خیلی 

برایمان اهمیت دارد. 



استان

-چراغی    مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســامی   شــیراز
اســتان فارس گفــت: دهه مبــارک فجر فرصت مناســبی 
بــرای معرفی ارزش هــای والای انقــاب به ویژه به نســل 
جوان و نوجــوان جامعــه و یــادآور عظمت ملــت و خون 
ک شــهدا، شــجاعت ایثارگــران و تدابیــر امــام راحــل  پــا

است. 
حمیــد رضــا قانعــی، در جلســه تشــریح برنامــه هــای 
دهه فجــر حــوزه فرهنــگ، ادب و هنر اســتان افــزود: در 
ایــن ایــام شــاهد برگــزاری سلســله نشســت های ادبــی، 
مطبوعاتی، نقد و بررســی کتب با عنوان های کوچه باغ، 
دکه، معاشــرت و آیینه با حضور نویســندگان، شــاعران، 
منتقدیــن و عاقمندان به حوزه ادبیات در ســالن های 

این اداره کل خواهیم بود.
او ادامــه داد: در حــوزه فرهنگــی، امــروز شــاهد برگــزاری 
هجدمین دوره شــعر فجر با عنــوان محفل شــعر کودک 
و نوجــوان شــیراز بودیــم کــه بــا کارگاه آســیب شناســی 
شــعر کودک و نوجوان همراه بــود و در حاشــیه آن کارگاه 

آسیب شناسی شعر کودک و نوجوان نیز بر پا شد.
 ۱۰ از  فجــر  تجســمی  هنرهــای  جشــنواره  افــزود:  وی 
بهمن در ســه بخــش عکس هــای ویــژه شــاهچراغ )ع(، 

خوشنویســی و آثــار نمایشــگاهی بــه میزبانــی نگارخانه 
های شیراز آغاز خواهد شد.

مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســامی فــارس گفــت: طــی 
این مــدت رویدادهای فیلــم و عکس نیز تــداوم خواهد 

داشــت. قانعی افزود: بر این اساس جشــنواره فیلم فجر 
به مدت یــک هفته یعنــی از ۱۶ تا ۲۲ بهمن مــاه جاری با 
۱۶ فیلم و بســته محتوایی فیلم های دفاع مقدس، پویا 
نمایی و پرتره در ســالن های ســینمای هنرشهر آفتاب، 

ایــران و تــالار حافــظ برگــزار خواهد شــد. وی ادامــه داد: 
نمایشــگاه مــد و لبــاس شــیراز نیــز از ۲۵ تــا ۳۰ بهمــن ماه 
جاری در تالار جهاد دانشــگاهی شــیراز برپــا خواهد بود 
و نمایشــگاه مد و لبــاس آبــاده نیــز از ۲۲ بهمــن پذیرای 

عاقمندان حوزه مد و لباس است.
او اظهــار کــرد: همایش بیــن المللــی مهدویــت و انقاب 
اســامی از دیگر برنامــه های دهــه فجر حــوزه فرهنگ و 
ارشــاد اســت و عاوه بر این محفل چهــارم انس بــا قرآن 
کریم نیــز توســط شــورای توســعه فرهنــگ قرآنــی و اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اســامی فارس همزمــان با هفدهم 
رجــب ســالروز شــهادت حضــرت شــاهچراغ )ع( برگــزار 
خواهد شــد. مدیــر کل فرهنگ و ارشــاد اســامی فارس 
گفــت: مســابقه کتابخوانــی ۴۰ پایمــرد انقاب اســامی و 
پویش معرفی  کتاب با محوریت قهرمان  ســلیمانی نیز از 

دیگر برنامه های این ایام است.
قانعــی افــزود: در تمامــی شهرســتان هــا، رویدادهــای 
تبلیغی و ترویجی مختلفی برنامه ریزی شــده که جشــن 
هــای مردمــی بــه همــراه جُنگ هــای شــادی و اجــرای 
نمایــش، نمایشــگاه و موســیقی از جملــه ایــن برنامه ها 

است
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در شهرک صنعتی شهدای محمودآباد 
، معاون همآهنگی امور اقتصادی  ســاری-امیری فر    حســن خیریانپور
و گردشــگری اســتاندار مازنــدران در جریان بیســتمین ســفر شهرســتانی 
، از ۳ واحــد تولیــدی در شــهرک صنعتــی شــهدای محمودآبــاد  اســتاندار

بازدید کرد.  
حســن خیریانپــور با حضــور در شــهرک صنعتــی شــهدای محمودآبــاد، با 
همراهــی رئیس ســازمان صمت، معــاون فنی شــرکت شــهرکهای صنعتی 
اســتان و جمعی از مســئولین دســتگاههای اجرایی، مدیــران و صاحبان 
صنایع، از واحدهــای تولیــدی لارین آلیما پــارس، ایمن تک طبرســتان و 

آریا صنعت طبرستان بازدید کرد.
واحدهــای تولیــدی لاریــن آلیمــا پــارس )هکلنــد( در زمینــی بــه وســعت 
حــدود ۲۰ هــزار مترمربــع بــا حجــم ســرمایه مبلــغ ۲9۳۴ میلیــارد ریــال و 
، تولیدکننده انواع فرآورده های لبنی، ایمن تک  ظرفیت اشــتغال ۲۵۰ نفر
طبرســتان در زمینی بــا مســاحت ۱7 هــزار و ۵۰۰ مترمربع با حجم ســرمایه 
، تولیدکننــده انــواع  مبلــغ ۱87 میلیــارد ریــال و ظرفیــت اشــتغال ۱۵9 نفــر
شــمش فــولادی و کــوره هــای ذوب القایــی و آریــا صنعــت طبرســتان در 
زمینــی با وســعت ۵۰۰۰ مترمربع با حجم ســرمایه مبلــغ ۲۰۰ میلیــارد ریال و 
، تولیدکننده انواع قایق های تفریحی و توریستی،  ظرفیت اشتغال ۲۴ نفر
از واحدهای تولیدی بودند که توســط معاون همآهنگی امور اقتصادی و 

گردشگری استاندار مورد بازدید قرار گرفته و مشکات آنان بررسی شد.

کید کرد :  دبیر شورای اسلامی تا

وم  جبران کمبود سرانه های عمومی   لز
در مناطق پرجمعیت شهرقدس

شهر قدس -کیایی   دبیر شورای اسامی شهر قدس با اشاره به کمبود 
کــم بیــش از حــد  ســرانه های عمومــی در برخــی نقــاط شــهر بــه دلیــل ترا
جمعیــت، گفت: علیرغــم اقدامات خوبــی که در ایــن زمینه انجام شــده، 
اما لازم اســت در اجــرای طرح های عمرانی نــگاه ویژه ای به ایــن مناطق و 

توسعه متوازن زیرساخت های شهری صورت گیرد.
شــهر قدس-زهرا قره باغی-توســعه ایرانی: محمدباقر قیومی به موضوع 
ترافیک پرداخت و گفت: در حــال حاضر ترافیک از اصلی ترین مشــکات 
مردم شــهر قدس می باشــد کــه بایــد اقدامــات عاجلــی در ایــن خصوص 

انجام شود.
، انجام   وی تصریح کــرد: تجهیــز و نصب چــراغ راهنمایــی در برخی معابــر
اصاحات هندســی در برخــی نقــاط از جمله میــدان مصلی و شناســایی 
و اولویــت  بنــدی معابــری که بــا تعریــض آنها بــار ترافیکــی کاهــش می یابد 
از جملــه مــواردی اســت کــه بایــد جهــت کاهــش ترافیــک در دســتور کار 

شهرداری قرار گیرد.
کم  قیومی به کمبود ســرانه های عمومی در برخی نقاط شــهر بــه دلیل ترا
بیش از حــد جمعیت اشــاره و تصریح کــرد: علیرغم اقدامــات خوبی که در 
این زمینــه انجام شــده، اما لازم اســت در اجــرای طرح هــای عمرانی نگاه 
ویژه ای به ایــن مناطق و توســعه متوازن زیرســاخت های شــهری صورت 

گیرد.
دبیــر شــورای اســامی شــهر قــدس همچنیــن بــه موضوعاتــی از قبیــل 
اولویت بندی مناطقی که می بایســت طرح جمع آوری و هدایت آب های 
ســطحی در آن صــورت گیــرد و پیش بینــی آن در بودجــه ســال آینــده و 
گرس و مشــخص نبودن محدوده و  مشکات مربوط به شهرک صنعتی زا

مرز شهر و شهرک صنعتی پرداخت.

فرماندار زرندیه:

وژه عمرانی و اقتصادی در زرندیه   ۸۸ پر
افتتاح و کلنگ زنی می شود

زرندیــه  -علــی کریمــی    فرمانــدار زرندیــه گفــت: 88 پــروژه عمرانــی و 
اقتصــادی در دهه فجر بــا ۴88۵ میلیــارد ریال اعتبــار در زرندیــه افتتاح و 

کلنگ زنی می شود.
ابوالقاســم مهری با اشــاره به پروژه های عمرانی، صنعتی و خدماتی شــهر 
زرندیه در دهــه فجر اظهار کرد: مجمــوع کل پروژه هــای عمرانی افتتاحی 
و کلنگ زنی شهرســتان زرندیــه 8۴ پروژه با اعتبــاری بالغ بــر ۱,9۲۰ میلیارد 

ریال پیش بینی شده است.
فرماندار زرندیــه افزود: 78 پروژه عمرانــی افتتاحی با اعتبــار ۱,9۰۰ میلیارد 
ریال و ۶ پروژه عمرانی کلنگ زنی با اعتباری معادل ۱۵ میلیارد ریال برآورد 
شده است. مهری مجموع پروژه های اقتصادی را ۴ پروژه با اعتباری بالغ 
بــر ۲,9۶۶ میلیارد ریــال عنوان کــرد و گفت: تمامــی پروژه هــای اقتصادی 
افتتاحی هســتند و ارزش کل 8۲ پروژه های افتتاحــی ۴,۰87 میلیارد ریال 

برآورد شده است.
وی مجمــوع پروژه های کلنگ زنــی را ۱۵ میلیــارد ریال عنوان کــرد و گفت: 
مجمــوع کل پروژه هــای عمرانــی- اقتصــادی 88 پــروژه با اعتبــار ۴,88۵ 

میلیارد ریال پیش بینی شده است.
فرمانــدار زرندیــه تصریــح کــرد: مجمــوع اشــتغال ایجــاد شــده بــه صورت 

مستقیم ۳۲۵ نفر و غیر مستقیم را ۴۶7 نفر اعام کرد.
مهری گفت: مجموع کل پروژه هــای افتتاحی و کلنگ زنی در شهرســتان 
زرندیــه در ایــام الله دهه فجر 88 پروژه اســت کــه 8۲ مــورد آن افتتاحی و ۶ 

پروژه کلنگ زنی است.

وشان در تمام مناطق اهواز  وز دستفر  بازار ر
راه اندازی می شود

-محمدمجــدم   معــاون خدمــات شــهری شــهرداری اهــواز از  اهواز
برنامه ریزی برای راه انــدازی بازار های روز در هر منطقه شــهرداری تا قبل 

از نوروز خبر داد.
علی شمسی معاون خدمات شهری شــهرداری اهواز با اشاره به وضعیت 
فعالیت دست فروشــان و برنامه ریزی برای نظم بخشــیدن به شهر گفت: 
در حال حاضر با توجه به وضعیت اقتصادی، افراد زیادی به دستفروشی 
روی آورده اند و در نقاط مختلف، شاهد سد معبر و فعالیت دستفروشان 

هستیم و این مساله به معضلی در اهواز تبدیل شده است.
او افزود: بنابراین به این نتیجه رســیدیم که در هر منطقه شهرداری اهواز 

کن فعالیت کنند. یک بازار روز راه اندازی کنیم تا دستفروشان در این اما
شمســی بــا اشــاره بــه ادامــه انجــام مطالعــات بــرای جانمایــی بازار هــای 
روز گفت: تــا چنــد روز آینده محــل ایجاد این بازار ها مشــخص می شــود و 
دستفروشان به یک جا منتقل می شوند تا هم امرار معاش داشته باشند 

و هم در مکان بهداشتی و با رعایت نظافت فعالیت کنند.
معاون خدمــات شــهری شــهرداری اهواز یــادآور شــد: برنامه ریزی شــده 

است تا قبل از عید نوروز در هر منطقه یک بازار روز راه اندازی شود.
شمســی با بیان اینکه فضای ایــن بازار ها بــه صورت دستفروشــی و بدون 
ســازه، اما سامان دهی شــده خواهند بــود، افــزود: بازار هــای روز در طول 
هفتــه و از صبح تا شــب فعــال خواهند بــود و محصــولات مختلــف در این 
بازار ها عرضه می شــود. وی بیــان کرد: با توجه به اینکه اهواز شــهر وســیع 
و ســومین کانشــهر کشــور از نظر وســعت اســت، تــردد شــهروندان از یک 
منطقه به منطقــه دیگر زمان زیادی می بــرد و بنابراین بــرای رفاه مردم در 

خرید، در هر منطقه یک بازار روز خواهیم داشت.  

بوشــهر  -رضا حیدری   معــاون مدیرعامل صندوق اعتبــاری هنر گفت: 
صیانت از حق و حقوق هنرمند رسالت صندوق اعتباری هنر است.

کریمــی معــاون مدیرعامــل صنــدوق اعتبــاری هنــر در نشســت  مســلم 
ســاماندهی و بروزرســانی عضویــت اعضــای صنــدوق اعتباری هنــر )طرح 
بهبــود( در بوشــهر اظهــار کــرد: صنــدوق اعتبــاری هنــر از اوایــل دهــه 8۰ 
کنون بیش از یکصد هزار عضو در رشته های مختلف  تاســیس شــده و هم ا

هنری دارد.
وی بیــان کــرد: پوشــش بیمــه پایــه و تکمیلــی هنرمنــدان هــدف اصلــی 

تاسیس صندوق اعتباری هنر است.
کریمی افــزود: بیــش از ۳۰ طــرح خدماتــی در دوره جدید فعالیــت صندوق 

تعریف شده که در سراسر کشور در حال اجرا است.
معاون مدیرعامــل صندوق اعتباری هنــر ادامه داد: صنــدوق افراد دارای 
شــرایط را ماهانه به ســازمان تامین اجتماعی برای ارائــه خدمات مختلف 

معرفی می کند.
وی گفت: طرح "بهبود" در راستای ساماندهی و بررسی وضعیت عضویت 
هنرمندان در صندوق اعتباری هنر در سراســر کشــور جهت ارائه خدمات 
بهتــر در حال اجرا اســت طــرح بهبــود در راســتای بــه روزرســانی اطاعات 

اعضای صندوق هنر در سامانه سایه انجام می شود.

کریمی بــه دو مرحله ای بــودن طــرح بهبود اشــاره کــرد و گفــت: در گام اول 
پس از اعــام نظــرات ادارات فرهنگ و ارشــاد اســامی، انجمن ها و انتشــار 
کارگروهــی  فراخــوان، وضعیــت اعضــای صنــدوق در اســتان ها توســط 
تخصصی بررســی خواهد شــد. معــاون مدیرعامل صنــدوق اعتبــاری هنر 
عنوان کــرد: افرادی کــه هنرمند بــودن و فعالیت مســتمر آنها توســط اداره 
فرهنــگ و ارشــاد اســامی هر شــهر یــا شهرســتان تاییــد نشــود از صندوق 
گر مدارک و یا مســتندی که هنرمند بودن و فعالیت  حذف می شــوند ولی ا
آنها اثبــات شــود باید جهت بررســی بــه کارگــروه ارایه دهنــد. کریمــی اظهار 

کــرد: در مرحلــه دوم پــس از فرصــت یک ماهــه بــه ادارات فرهنگ و ارشــاد 
اســامی اســتان ها جهت جمــع آوری مــدارک و تشــکیل کارگروه هــا، نظر و 
نتیجه بررســی ها به صندوق اعتباری هنر فرســتاده می شــود تــا در ارتباط 
با نتایــج تصمیم گیــری شــود. کریمی اضافــه کرد: صیانــت از حــق و حقوق 
هنرمند رسالتی است که در صندوق اعتباری هنر به جد دنبال می شود تا 

خدمات به هنرمندان واقعی ارائه شود.
وی گفــت: مبنــای اجرای طــرح بهبــود تشــکیل کارگروه می باشــد کــه این 

مهم درتمام استان های کشور راه اندازی شده است.
کریمی عنــوان کــرد: خدمــات و تســهیات صنــدوق اعــم از پرداختی ها در 

قالب "هنر کارت" صندوق اعتباری هنر انجام می شود.
وی خاطرنشان کرد: بررسی مســائل، مشکات و رفع اشــکالات به بهترین 
شــکل از نــکات ســفر بــه اســتان ها اســت. معــاون مدیرعامــل صنــدوق 
اعتباری هنر با بیان اینکه رســالت وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی حمایت 
از هنرمندان جامعه است، افزود: در دولت ســیزدهم نگاهی ویژه به حوزه 
فرهنــگ و هنــر شــده و وزیــر محتــرم فرهنگ و ارشــاد اســامی در راســتای 
، رســانه و قــرآن بودجــه ای قابــل توجه  حمایــت از اصحــاب فرهنــگ و هنر
به صنــدوق اعتباری هنــر تخصیــص داده تا در اختیــار فعــالان حوزه های 

مختلف قرار گیرد.

شهر بو

معاون مدیرعامل صندوق اعتباری هنر :

صیانت از حقوق هنرمند رسالت صندوق اعتباری هنر است

کردستان لرستان
با حضور معاون رییس جمهور

پل "بلیلوند" خرم آباد زیر بار ترافیک رفت
خرم آباد-فرزانه هداوند   پل "بلیلوند" )شهدای 
گریــوه( خــرم آبــاد روز ســه شــنبه طــی آیینــی بــا  بالا
" معاون رییس جمهور و رییس  حضور "داود منظور
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور بهره برداری و 

زیر بار ترافیک رفت.
جــاده بلیلونــد یکــی از محورهــای مهــم و پرترافیک 
حاشــیه شــهر خرم آبــاد بــوده و احــداث پــل آن از 
مطالبــات مــردم خــرم آبــاد محســوب مــی شــد بــه 
همیــن دلیــل عملیــات اجرایی ایــن پل اســفندماه 
۱۳97 آغــاز و تــا ســال ۱۳99 بــا ۳۲ درصــد پیشــرفت 
فیزیکی ادامه داشــت، اما پس از آن به مدت یکسال 
متوقف و عملیات اجرایی این طرح اسفندماه سال 

گذشته از سر گرفته شد.
طــول ایــن پــل ۱۰۴ متــر و عــرض آن نیــز ۱۴.۱ متــر و 
دارای چهــار دهنه ۲۴ متری اســت و به شــکل بتنی 
با تیر پیش ســاخته احداث شــده که با بهره برداری 
کنان بیــش از ۵۰ روســتای منطقــه از جاده  از آن ســا

مناسب برخوردار خواهند شد.
۶۱۰ میلیارد ریال برای اجرای این پروژه هزینه شــده 
و ارزش روز ایــن پــل حــدود یــک هــزار و ۵۰۰ میلیارد 

ریال برآورد می شود.
کــه از ایــن مســیر  گردشــگرانی  پــل بلیلونــد بــرای 
اســتفاده می کنند جزو جاده های میانبر محسوب 
می شــود و عابــران نیز بــه عنوان یــک راه دسترســی 

اصلی از جنوب شــهر بــه مناطــق مرکزی خــرم آباد از 
آن بهره مند خواهند شــد و همچنین راه دسترســی 
به ۱۰۰ روســتا و جاده آبشــار نوژیــان بوده کــه تردد در 
این مسیر از مرکز شــهر بیشتر است و ســهم بسزایی 

نیز در تقسیم ترافیک خواهد داشت.
داود منظور معاون رییس جمهور و رییس ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور در ســفری یک روزه به استان 
لرســتان، در آییــن آغــاز عملیــات آبگیــری ســد تــاج 
، بهره بــرداری از ۱۵۰۰ هکتــار شــبکه آبیــاری و  امیــر
زهکشــی ایوشــان و افتتــاح پــل ۱۰۴ متــری بلیلونــد 

شرکت می کند.
خرم آبــاد  راه آهــن  پروژه هــای  از  همچنیــن  وی 
 - دورود، بیمارســتان نیایــش خرم آبــاد و مجتمــع 

کشت و صنعت فجر صفا بازدید می کند.

 ضبط ۱۲۰ دستگاه ماینر قاچاق در یک معدن ماسه شویی 
سنندج در 

ماینــر  دســتگاه   ۱۲۰ ملایــی    ســنندج-فاطمه 
قاچــاق در یــک معــدن ماســه شــویی در روســتای 

خلیچیان شهرستان سنندج کشف و ضبط شد. 
در  پی کســب خبــری مبنــی بــر اســتخراج رمــز ارز 
دیجیتــال در یــک معــدن ماســه شــویی واقــع در 
حومــه ی روســتای خلیچیان شهرســتان ســنندج 
بــا شناســایی و بازرســی واحــد اتفاقــات و عملیــات 
شهرســتان ســنندج و همچنین دفتر حراســت این 
شــرکت با هماهنگــی و همــکاری با مراجــع قضایی و 
انتظامــی اســتان کردســتان،  ۱۲۰ دســتگاه  ماینرغیر 

مجاز کشف و ضبط شد.
درک  بــدون  ســودجو  افــراد  از  بعضــی  متأســفانه 
وضعیــت مصــرف برق، مبــادرت بــه اســتفاده از برق 
به صــورت غیرمجــاز برای مصــارف غیرعــادی اقدام 
به ماینینگ می کننــد که همین امر باعث می شــود 
ضمــن ایجــاد خســارت در وســایل برقی مشــترکانی 
که از شــبکه مربوطــه تغذیــه مــی کنند ســبب ایجاد 
خســاراتی بــه تجهیــزات شــبکه بــرق مــی شــوند که 
متعاقبا” منجربه خاموشی های ناخواسته برق می 

شود. 
میــزان انرژی مــورد نیاز برای اســتخراج یــک واحد 
بیت کویــن بیش از ۳۰۰ مگاوات ســاعت می باشــد 
کــه ایــن عــدد معــادل مصــرف برق یــک ســال یک 
خانــواده معمولــی اســت، در همین راســتا شــرکت 

توزیــع نیــروی بــرق اســتان کردســتان بــا همکاری 
و  قضایــی  مراجــع  خــوب  بســیار  هماهنگــی  و 
انتظامــی و بــا برنامــه ریــزی هــای مــدون و گشــت 
های محسوس و نامحسوس ســعی بر کشف تمام 
ماینرهای غیــر مجــاز در اســتان را دارد، با کشــف و 
ضبــط این دســتگاه ها بــا مشــترکین متخلــف برابر 
قانــون برخوردهای جدی توســط مراجــع قضایی 
خواهد شــد، برق آنان قطع، جریمه های ســنگین 
برای آنــان صادر می گــردد و وصل بــرق آنان منوط 

به پرداخت جریمه خواهد بود.
لازم بــه ذکــر اســت تولیــد کننــدگان رمزارزمیتواننــد 
باارائــه مجوز وپروانه صــادره از ادارات وســازمانهای 
ذیربــط نســبت بــه دریافــت انشــعاب قانونــی اقدام 

وازحمایت قانونی نیز برخوردارشوند.

کرمانشاه

اجتماعــی  و  فرهنگــی  ســازمان  رئیــس  کرمانشاه-حســنافخارزاده   
شــهرداری کرمانشــاه گفت : طی ســه مرحله تابلو های تبلیغاتی ســطح شــهر 
کرمانشــاه آماده ایــام دهه فجــر پیــروزی انقاب اســامی، انتخابــات مجلس 

شورای اسامی و خبرگان رهبری و امیدآفرینی و نشاط اجتماعی می شود
ایمان درخشی رئیس سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری کرمانشاه گفت 
: طی جلساتی که در شورای اطاع رسانی و ســتاد انتخابات استان کرمانشاه 
با محوریــت اســتانداری کرمانشــاه برگزار شــد برنامه ریــزی برای ســاماندهی 

تابلو های تبلیغاتی متناسب با نیاز های روز انجام گرفت.
رئیس ســازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری کرمانشــاه افزود: همچنین در 
سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری کرمانشاه کمیته فرهنگی و محتوایی 
برای تهیه و طراحی تابلو ها تشــکیل شــده تا بتوانیم نیاز های روز را پاســخگو 

باشیم.

درخشــی تصریح کرد: بــر اســاس برنامه ریــزی صــورت گرفته طی ســه مرحله 
تابلو های تبلیغاتی سطح شهر کرمانشــاه آماده ایام دهه فجر پیروزی انقاب 
اســامی، انتخابات مجلس شــورای اســامی و خبرگان رهبــری و امیدآفرینی 
و نشــاط اجتماعــی می شــود. وی ادامــه داد: در مرحلــه نخســت در موضوع 
امیدآفرینــی و نشــاط اجتماعــی ۱7 تابلــو نصــب شــده و پویــش کرمانشــاه 
دوســتت دارم در کرمانشــاه راه انــدازی شــده کــه بــرای آن نیــز ۱۳ تابلو نصب 
شــده که پویش قربانت کیه در فضای مجازی شــاد ویژه دانش آموزان مقطع 

ابتدایی اجرا و بیش از ۱۶۵ هزار نفر در آن شرکت کردند.
رئیس سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری کرمانشاه گفت: مجموعا برای 
۲ حــوزه امیدآفرینــی و نشــاط اجتماعــی و پویــش کرمانشــاه دوســت دارم ۳۰ 
کران شــده که امیدواریم بتوانیم در زیباسازی  تابلو در سطح شهر کرمانشاه ا

فضای شهری نقش به سزا داشته باشد.

درخشی با اشاره به اینکه انتخابات مجلس شورای اسامی و خبرگان رهبری 
یازدهم اســفند مــاه برگزار می شــود، عنــوان کرد: چهــار رکن ســامت، رقابت، 
کثری توســط رهبر معظم انقاب بــرای انتخابات آتی  امنیت و مشــارکت حدا
مطرح شــده که این محور ها برای تابلو های تبلیغاتی توسط ستاد انتخابات 

کید قرار گرفته است. مورد تا
کــران تابلو هــای تبلیغاتــی انتخابات طی روز گذشــته  وی خاطر نشــان کرد: ا
کثری  در شهر کرمانشــاه آغاز شــده که ۳۵ عدد تابلو با محوریت مشارکت حدا

نصب و به نمایش درآمده است.
رئیــس ســازمان فرهنگــی و اجتماعــی شــهرداری کرمانشــاه عنــوان کــرد: بــا 
توجه به اینکه دهه فجر از روز ۱۲ بهمن ماه آغاز می شــود ۲۵ عدد تابلو تهیه و 
نصب شده که به اتفاقات ایام ســالگرد پیروزی انقاب اســامی و تقارن آن به 

انتخابات اشاره دارد .

طی 3 مرحله؛

شوند می  عوض  کرمانشاه  تبلیغاتی  تابلو های 

مدیرکل ارشاد فارس:

دهه فجر، فرصت مناسبی برای بیان ارزش های انقلاب است
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پیش بینی خطرناک از قیمت مسکن تا پایان سال
سیگنال دلار به بازار مسکن چیست؟

دبیر اتحادیه مشاوران املاک گفت: شــاید افزایش نرخ دلار هیجانی را 
هم وارد بازار مســکن کند اما مقطعی بوده و باید دید رفتار دلار چگونه 
خواهد بود و آیا این روند افزایش نرخ دلار ادامه دار است یا اینکه با ورود 
دولت قیمت ها کنترل می شود. یکی از عوامل اثرگذار در تعیین قیمت 
مسکن، نوسانات ارزی اســت و دلار به تنهایی می تواند در بازار مسکن 
قیمت گذاری کند. کمااینکه یکی از دلایل مهم در افزایش سرســام آور 
مسکن در ســال گذشــته جهش نرخ دلار تا حدود ۵۰ هزار تومان بود. 
از این رو افزایش نرخ دلار در چند روز گذشــته ایــن نگرانی ها را ایجاد 
کرده که آیا علیرغم حاکم بودن رکورد عمیق در بازار مســکن و کاهش 
بی ســابقه معاملات، آیا همچنان صعود دلار می توانــد منجر به گرانی 
مسکن شود؟ســعید لطفی، دبیر اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه 
با استمرار افزایش نرخ دلار قیمت ها در بازار مســکن هم افزایش پیدا 
می کند، اظهار داشت: نکته مهم این است که شاید با ادامه افزایش نرخ 
دلار، قیمت ها در بازار مسکن هم افزایش پیدا کند اما مردم توان خرید 

ندارند و بازار مسکن کشش قیمت های فعلی را هم ندارد.
وی ادامه داد: شــاید افزایش نرخ دلار هیجانی را هم وارد بازار مســکن 
کند اما مقطعی بوده و باید دید رفتار دلار چگونــه خواهد بود و آیا این 
روند افزایش نرخ دلار ادامه دار اســت یا اینکه بــا ورود دولت قیمت ها 
کنترل می شود.دبیر اتحادیه مشــاوران املاک گفت: تجربه نشان داده 
وقتی نرخ دلار بالا می رود، به دنبال آن قیمت مســکن هم افزایش پیدا 
می کند چراکه نهادهای ســاختمانی گران می شــوند و در قیمت تمام 
شده مسکن اثرگذار اســت.لطفی درباره افزایش آنی قیمت ها در بازار 
مســکن پس از افزایش نرخ دلار در بازار اظهار داشت: بعید می دانم که 
مانند سال گذشته قیمت ها در بازار مسکن همپای قیمت دلار افزایش 
پیدا کند چراکه مردم قدرت خرید ندارند و معامله ای انجام نمی شود و 

بازار مسکن کشش افزایش قیمت را ندارد.
وی افزود: قدرت خرید مردم در بخش مســکن به شــدت کاهش پیدا 
کرده و تقریبا معامــلات خرید خانه اول نداریم و معاملات مســکن به 
صورت تهاتر انجام می شــود یا اینکه افراد دارایی که از قبل داشــته اند 
را می فروشند و از این طریق نســبت به خرید مسکن یا تبدیل به احسن 
آن اقدام می کنند.دبیر اتحادیه مشــاوران املاک تاکید کرد: در همین 
شــرایط اگر افزایش نرخ دلار ادامه دار باشــد با افزایش قیمت مصالح 

ساختمانی قیمت مسکن دوباره افزایش پیدا می کند.
لطفی تاکید کرد: این افزایش قیمت دلار اگر مقطعی باشــد و با دخالت 
دولت کنترل شــود، خرید هیجانی در بازار مسکن هم نخواهیم داشت 
چراکه واقعــا مردم توان خرید مســکن ندارند کمااینکــه حتی مانند 
سال های گذشته که معاملات مسکن در آستانه پایان سال افزایش پیدا 
می کرد تا خریدها مشــمول تورم سال آینده نشــوند، شاهد معاملات 

نزدیک به پایان سال هم نیستیم.

بر اساس رتبه بندی سازمان مدیریت صنعتی 
بانک ملت برترین بانک کشور شد

بانک ملت بر اساس رتبه بندی سازمان مدیریت صنعتی رتبه نخست را 
در بین بانک ها و موسسات اعتباری در شاخص فروش از آن خود کرد.

به گزارش روابــط عمومی بانک ملت، اختتامیه بیســت و ششــمین 
همایش رتبه بندی شــرکت های برتر ایران با حضور ســید احســان 
خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی، عباس علی آبادی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و جمعی از مدیران شــرکت های برتر کشــور در سالن 
همایش های بین المللی صدا و ســیما برگزار شد و براساس رتبه بندی 
ســازمان مدیریت صنعتی ایران، بانک ملت موفق شــد در رتبه بندی 
۵۰۰ شرکت برتر کشور در شاخص فروش در گروه بانک ها و موسسات 

اعتباری بر سکوی نخست قرار گیرد.
براساس این گزارش، بانک ملت در بین ۵۰۰ شرکت بزرگ کشور رتبه 
نهم از نظر شــاخص فروش را کســب کرد و در عین حال با رقم ۱,۴۲۲ 
میلیارد تومان به عنوان داراترین شــرکت در بین تمامی شــرکت ها 

معرفی شد.

حضور فعال بانک پارسیان در نخستین 
وانکارها گردهمایی تخصصی سوخت و ر

در نخســتین گردهمایی تخصصی ســوخت و روانکارها )F&L( که 
یکشــنبه یکم بهمن ماه در ســالن همایش های پیامبــر اعظم )ص( 
دانشــگاه اصفهان برگزار شــد، بانک پارســیان به عنوان تنها بانک و 

نهادمالی حامی این گردهمایی حضوری چشم گیر داشت.
در این گردهمایی که با حضور دکتر رضا کاظــم نژاد مدیر پژوهش و 
فناوری و رئیس کارگروه تحول و پیشــرفت دانش بنیان شرکت ملی 
پخش و پالایش فرآورده های نفتی و مدیــران و اعضای هیات علمی 
دانشــگاه اصفهان و شــرکت های حوزه نفت ، فرآورده ها و مشتقات 
نفتی و میعانات گازی برگزار شــد ، رئیس و معــاون منطقه اصفهان 
به همراه برخی روســا و معاونین شعب و کارشناســان اعتباری این 
منطقــه و همچنیــن کارشناســان مدیریت های روابــط عمومی و 
بانکداری شــرکتی، ضمن معرفی انواع محصولات و خدمات بانکی، 
مالی و مشاوره ای، به بررسی زمینه های مشارکت بانک پارسیان با این 

صنایع پرداختند.
گفتنی است؛ بانک پارسیان در ســال های اخیر نقش مؤثری در تأمین 
مالی بنگاه هــای مالی منجمله فعالان صنعت نفت داشــته اســت و با 
حمایت از چنین پروژه هایی توانسته است، در رفع چالش های سرمایه 
در گردش بنگاه های اقتصادی و صنایع مثمرثمر باشــد و زمینه رشد و 

توسعه این صنعت را بیش ازپیش فراهم کند.

15 سال همراهی و خدمت
تحولات بزرگ در حوزه مالی بانک شهر 

برگزاری مجمع عمومی عادی ســالیانه بانک در موعــد مقرر، تهیه و 
ارائه به موقع صورت های مالی، بارگــذاری به وقت صورت های مالی در 
سامانه کدال، افزایش شفافیت مالی از طریق افشاء رویدادهای مهم و ... 

از اقدامات مهم معاونت مالی بانک شهر طی ۲ سال گذشته است.
بانک شــهر با تغییرات قابل توجــه در مدیریت و شــیوه فعالیت های 
معاونت مالی توانسته اســت، ضمن بهبود عملکرد خود در این حوزه، 
دســتاوردهای قابل توجهی را نیز برای این بانک در شبکه بانکی کشور 
به دســت آورد.برگزاری مجمع عمومی عادی ســالیانه بانک شهر در 
موعد مقرر پس از یک دهه به نحو شایسته و حصول رضایت حداکثری 
سهام داران نســبت به ســنوات قبل در بازخوردهای حاصله از طریق 
فضای مجازی و حضوری یکــی از مهم ترین اقدامــات در حوزه مالی 
بوده اســت.همچنین حرکت با برنامــه و همدلانه کارکنــان معاونت 
مالی بانک شــهر ثمرات گوناگونی را به همراه داشته است که می توان 
به تهیه و ارائه به موقــع صورت های مالی، بارگــذاری به موقع صورت 
های مالی در ســامانه کدال رأس موعد مقرر برای نخستین بار از زمان 
پذیرش بانک در بازار ســرمایه، افزایش شفافیت مالی از طریق افشاء به 
موقع رویدادهای مهم در سامانه کدال و ســازمان بورس و اوراق بهادار 
)کدال( که منتج بــه ارتقای نماد بانک از بازار پایــه نارنجی به بازار پایه 
زرد فرابورس شده است؛ اشــاره کرد.بانک شهر که طی ۲ سال گذشته 
همواره با جلب کامل اعتماد شــهروندان و مشــتریان شــبکه بانکی، 
جایگاه خود را با حرکت در مسیر درســت و اصولی بانکداری حرفه ای 

تقویت کرده است.

ویدادهای  توافق ایران و ترکیه در زمینه برگزاری ر
انرژی های تجدیدپذیر

 ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری ایران )ساتبا( اعلام کرد: 
تفاهم نامه همکاری دفتر امور بین الملل ساتبا با شرکت EFOR ترکیه 
باهدف همکاری بــرای برگزاری نمایشــگاه ها و رویدادهای تخصصی 

حوزه انرژی های تجدیدپذیر امضا شد.
تفاهم نامه ای باهدف توســعۀ همکاری هــای بین المللــی به منظور 
برگزاری نمایشگاه ها و رویدادهای تخصصی، بین دفتر امور بین الملل 

ساتبا با شرکت EFOR ترکیه منعقد شد.
این تفاهم نامه که با حضور مســعود رضائی، مدیرکل حوزۀ ریاســت و 
امور بین الملل ســاتبا و آقای گرای گروســس، مدیر امور استراتژیک 
شــرکت EFOR امضا شــد بر شبکه ســازی و تعامل برای برگزاری 
رویدادهای مشترک در دو کشور ایران و ترکیه و استفاده از فرصت های 

سرمایه گذاری در دو کشور و اطلاع رسانی در مورد آنها تأکید دارد.
شرکت EFOR یکی از مجریان برگزاری نمایشگاه بزرگ فناوری های 
 )WENERGY Clean Energy Expo( انرژی های پاک، موسوم به
در شهر ازمیر ترکیه است که با حضور شــرکت های بزرگ بین المللی 
در حوزۀ انرژی های تجدیدپذیر، بهره وری برق، حمل ونقل الکتریکی، 
ذخیره سازی و شبکه های هوشــمند برق در اواخر اردیبهشت ماه سال 
۱۴۰۳ برگزار خواهد شــد و از مجموعه های ایرانی نیز برای شرکت در 

آن دعوت به عمل آمده است.

 ثبت رکورد تازه مصرف گاز در بخش خانگی
 از ابتدای سال

مدیر مرکز راهبری شبکه گاز کشور گفت: در پی کاهش فراگیر دما در 
کشور و تداوم آن در هفته جاری، مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری 

به ۶۰۰ میلیون مترمکعب در روز رسید.
ســعید عقلی اظهار کرد: مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع 
غیر عمده برای نخســتین بار از ابتدای امســال به حدود ۶۰۰ میلیون 
مترمکعب در روز، یعنی معادل ۷۰ درصد کل گاز تولیدی کشور رسید 
که نشان از روند افزایشــی مصرف گاز در بخش خانگی به دلیل افزایش 

سرما در بیشتر استان های کشور دارد.

وی شرط عبوری آرام از زمستان پیش رو را مدیریت مصرف گاز در همه 
بخش ها دانســت و افزود: از آن جا که مصارف بخش خانگی، تجاری و 
صنایع غیر عمده بیش از ۷۰ درصد از گاز تحویلی به شبکه انتقال کشور 
را به خود اختصاص داده، از همه هم وطنــان می خواهیم تا با مدیریت 
مصرف انرژی، از طریق اســتفاده از تجهیزات گرمایشــی با بازده بالا، 
رعایت دمای مناســب محیط و جلوگیری از هدر رفتن انرژی به ویژه در 
بخش های خانگی و تجاری، به حفظ جریان پایدار گاز در همه بخش ها 

در اقصی نقاط کشور کمک کنند.

 بیمه تجارت نو همراه با صنایع انرژی 
و مهندسی کشور

شــرکت بیمه تجارت نو که همواره تلاش دارد تا همراه با صنایع انرژی 
و مهندسی کشور گام بردارد، پوشــش هایی را برای جبران خسارت و 
مخاطرات این بخش ها درنظر گرفته اســت. تجارت نو که نقش آفرینی 
گسترده ای در حمایت از توسعه پروژه ها دارد، در دوران کوتاه مدیریت 
جدید خود توانست از شهریور امســال تاکنون بیش از ۲۳۰۰ میلیارد 

ریال فروش به ثبت برساند.
به گــزارش روابط عمومــی بیمه تجارت نــو به نقل از پایــگاه خبری 
شــمانیوز؛ بیمه های انرژی و مهندســی به عنوان یکــی از مهمترین 
بخش های صنعت بیمه که به توسعه صنایع مختلف و پروژه های بزرگ 
کمک می کند تمامــی مخاطرات مرتبط با صنایع انــرژی و پروژه های 
مهندســی را پوشــش داده تا در مقابل خســارات احتمالی محافظت 
شــوند، در این راســتا حمیدرضاعلی محمدی مدیر بیمه های انرژی و 
مهندسی بیمه تجارت نو اذعان داشت بیمه های مهندسی و انرژی این 
شرکت در سال ۱۴۰۲ و تا انتهای نهمین ماه سال جاری بیش از ۳۰۰۰ 
میلیارد ریال فروش با رشــدی بیش از ســه برابر نسبت به سال ۱۴۰۱ 

توانسته در این زمینه به پیشرفت مطلوبی دست پیدا کند.
علی محمدی با اشــاره به اینکه امروزه نیاز روز افزون به بیمه های تمام 
خطر بیشتر از قبل شده اســت و همانطور که می دانیم اغلب بیمه های 
مهندسی و انرژی پر ریسک است بیان داشــت لازم است برای اجرای 
انواع پروژه های عمرانی، ســاخت و نصب کارخانجــات، بهره برداری 
پالایشــگاه های نفــت، گاز و مجتمع هــای پتروشــیمی و حفاری در 
میدان های نفتی از بیمه نامه های تخصصی مهندسی و انرژی استفاده 
 شود و با توجه به نیاز های کشور به اجرای پروژه های مهندسی و انرژی 

لزوم وجود این نوع بیمه نامه بر همگان آشکار است.
نسبت خسارت بیمه های مهندسی و انرژی بیمه تجارت نو در ۹ ماه اول 
سال ۱۴۰۲ کمتر از ۷ درصد بوده است که این نتیجه از نظر سودآوری 
در بین تمام رشــته های بیمه مطلوب ارزیابی شده و از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.
مدیر بیمه های انرژی و مهندســی بیمه تجارت نو اظهارداشت با توجه 
به بررسی پتانســیل و ظرفیت موجود، کشور ما در زمینه بیمه نامه های 
انرژی و دارا بودن بیشــترین منابع نفت و گاز در منطقــه خاور میانه و 
همچنین زیر ســاخت هایی نظیر ۶۰,۰۰۰ کیلومتر خطوط انتقال گاز 
، بیش از ۳۰,۰۰۰ کیلومتــر خطوط لوله و مخابرات نفــت ، دارا بودن 
۲۰پالایشــگاه نفت و گاز و همچنین بیش از ۵۰ مجتمع پتروشیمی، 
ســرمایه ای بیش از ۲۵۰ میلیارد دلار را در این زمینه سرمایه گذاری 

کرده است.
علی محمدی اذعان داشت در کشورایران توسعه و گسترش بیمه های 
انرژی در ســال های آینده با سرعت بیشتری نســبت به سایر رشته ها 
ادامه خواهد یافت و پیش بینی می شــود که پرتفو بیمه های انرژی در 
ده ســال آینده بیش از دو برابر امروز باشــد و هدف مدیریت بیمه های 
مهندســی و انــرژی در بیمه تجارت نو پوشــش دادن بــه پروژه های 
مهندســی و انرژی کشور با کیفیت در حد اســتانداردهای بین المللی 

است.
گفتنی اســت؛ شــرکت بیمه تجارت نو با حضور در پنجمین نمایشگاه 
و همایش تخصصــی حمایت از ســاخت داخــل صنعت نفــت، گاز 
پتروشیمی و پالایش با برپایی غرفه در سالن B غرفه ۴۹ حضوری فعال 

خواهد داشت.
این نمایشــگاه از ۹ بهمن ماه آغاز می شــود و به مدت ســه روز تا ۱۱ 
بهمن ۱۴۰۲ در مرکز نمایشــگاه های بین المللی جزیره کیش همراه 
با برگزاری همایش و نشســت های تخصصی در مرکــز همایش های 

بین المللی کیش برگزار می شود .
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چند پیشنهاد کارشناسی به متقاضیان سرمایه گذاری در بورس

چگونه بدون مالیات طلا بخریم؟

خریدار  یک کارشــناس بورس ضمــن ارائه 
پیشنهاداتی به ســرمایه گذاران در بازار سرمایه، 
گفت: متقاضیــان عمومی می توانند به واســطه 
صندوق های ســرمایه گذاری مشترک در بورس 
ســرمایه گذاری کنند. همچنین برای ســرمایه 
گذاری با مبالغ بالا می توان از طریق شرکت های 
ســبدگردان اقدام کرد و متقاضیــان خرید طلا 
بدون مالیات نیز می توانند از طریق صندوق های 

کالایی اقدام کنند.
محمد حسین عسگری، با اشــاره به اینکه بورس 
ایران تقریبا از بهمن ماه ۱۳۴۵ فعال است و در کل 
این دوره بازار همواره فعال بوده و گسترش بسیار 
قابل توجهی هم پیدا کرده اســت، اظهار کرد: در 
حال حاضر در حوزه اوراق بهادار و ســهام شرکت 
ها دو تا بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ایران 
در حال فعالیت هســتند که شرکت های مختلف 
در این دو بورس پذیرش شده اند و سهام شان در 

حال داد و ستد است.
وی یکی از ویژگی های بــورس به عنوان یک بازار 
متشکل را بحث نوسانات دانست و ادامه داد: سهام 
شرکت ها به سرعت نسبت به اخبار و رویدادهایی 
که می افتد و پیش بینی هایــی از آینده، واکنش 

نشان می دهند.
به گفته این کارشــناس بورس، نوسانات جزئی از 
ذات بازار بورس اوراق بهادار است، به عنوان مثال 
اگر اخبار امیدوارکننــده ای درباره افزایش تولید 
یک شرکت یا افزایش نرخ محصولات یک شرکت 
وجود داشــته باشــد این موضوع باعث افزایش 
ســهام آن شــرکت می شــود و اگر ریسک هایی 
مثل محدودیت ها واردات و صادرات برای برخی 
از شــرکت ها یا تحریم یا کاهش قیمت ها وجود 
داشــته باشــد می تواند در درآمدهای پذیرفته 
شــده در بورس تاثیرگذار بوده و موجب کاهش 

قیمت ها می شود.
عسگری بیان کرد: به طور کلی بورس اوراق بهادار 
به طور کلی بازار فعال و پویایی است و در این مدت 
شاهد پذیرش شرکت های جدیدی در تابلوهای 
بــورس اوراق بهادار تهــران و فرابــورس ایران و 

عرضه اولیه آنها هستیم.
این کارشــناس بورس گفت: بازار سرمایه یکی از 
بازارهای مولد اســت و برخلاف بازارهای سکه و 
ارز که ارزش افزوده ای را برای اقتصاد ایجاد نمی 
کنند، باعث تامین نقدینگی شرکت ها و ناشران و 

همچنین نقدشوندگی سهامداران می شود.

پیشنهاد سرمایه گذاری به واسطه 
صندوق های سرمایه گذاری مشترک 

یا قابل معامله
وی با بیان اینکه بازار ســرمایه نیازمند یک دانش 
تخصصی اســت، ولی ایــن به معنی نیســت که 
این بازار فقــط برای افراد حرفــه ای و متخصص 
بازارهای مالی است، افزود: قاعدتا عموم مردم هم 
می توانند با توجه به ابزارهــا و نهادهای جدیدی 
که در چند سال اخیر توسعه یافته و باعث تعمیق 
بازار ســرمایه کشــور شــده اند بیایند و سرمایه 

گذاری خود را به طور غیرمســتقیم انجام دهند، 
یکی از این ابزارها صندوق های ســرمایه گذاری 

مشترک یا قابل معامله است.
به گفتــه عســگری، این صنــدوق ها توســط 
مدیران حرفــه ای و مســلط به مســائل مالی و 
قوانین و مقــررات مالی اداره می شــوند و به طور 
ذاتی ســرمایه گذاری در این صندوق ها به طور 
غیرمستقیم باعث کاهش ریسک سرمایه گذاران 

می شود. 
ضمن اینکه وقتی ســهامی شــخصا خریداری 
می شــود در کوتاه مدت یا میان مدت باید روند 

معاملاتی توسط شخص بررسی شود.
وی ادامه داد: بررســی این رونــد نیازمند وقت 
اســت، در حالی که مدیران این صندوق ها تمام 
وقتشــان برای انجام معاملات اســت، آنها تمام 
مدت وقت خود را به رصد شــرکت های مختلف، 
قیمت ها و سهام ها می گذارند، از این حیث عموم 
مردم هم می توانند در بازار سرمایه شرکت کنند 

و از منافع موجود در بازار استفاده کنند.

پیشنهاد سرمایه گذاری با مبالغ بالا
 از طریق شرکت های سبدگردان

این کارشــناس بازار ســرمایه یادآور شــد: اگر 
مبلغ بیشــتری برای ســرمایه گــذاری مد نظر 
اســت یعنی ۵۰۰ میلیون تومان یا یک میلیارد یا 
بیشتر، مردم می توانند این ســرمایه گذاری را از 
طریق شرکت های سبدگردانی انجام دهند. این 
شــرکت ها نهادهای مالی دارای مجوز از سازمان 
بورس اوراق بهادار هستند که در قالب قراردادی 
با سرمایه گذاران منابع مالی آنها را در سهام های 
مختلف ســرمایه گذاری و اقدام به خرید و فروش 
می کنند و بــا توجه به حرفه ای بــودن این افراد 
می توانند بازده بیشتری نسبت به بازده شاخص 
بورس اوراق بهادار و بازده ســایر بازارها کســب 

کنند.

پرداخت سود تضمینی با صندوق های
 با درآمد ثابت

این کارشناس بورس گفت: یکی دیگر از ابزارهای 
مالی بازار ســرمایه، صندوق های با درآمد ثابت یا 
با اوراق بهادار بدون ریسک است. این صندوق ها 
آن ریسک قیمت را ندارند و کارکردشان تضمین 

یک مقدار سود علی الحساب است.

خرید طلا بدون مالیات از طریق
 صندوق های کالایی

به گفته وی، چند سالی اســت که صندوق های 
کالایی هم از دیگــر این ابزارهاســت، به عنوان 
مثال صندوق طلا، افراد بدون اینکه خودشــان را 
مستقیما درگیر خرید و فروش سکه، طلا و شمش 
طلا شوند می توانند به هر میزانی که مد نظرشان 
است این واحدهای صندوق های طلا را خریداری 
و نگهداری کنند، این اوراق خیلی سریع قابل نقد 
شدن در بازار است و معاف از مالیات های مرسوم 

بازار طلا است.

صندوق های سرمایه ریسک های بازار
 را کاهش می دهند

این کارشناس بورس با بیان اینکه صندوق های 
ســرمایه به طوری اســت که افراد به جای آنکه 
مســتقیم خرید و فروش را در بازار بورس اوراق 
بهادار انجــام دهند می توانند غیرمســتقیم این 
کار را از طریق صنــدوق های ســرمایه گذاری 
انجام دهند، اظهار کرد: این صندوق ها با سرمایه 
گذاری با مدیریت ســبد سهام ســعی می کنند 
ریســک های موجود در بــازار را کاهش دهند 
و خیلی ســریع با دقت و کیفیــت بالایی خرید و 
فروش اوراق بهــادار را انجام دهنــد و افراد می 
توانند با خیــال راحت و بدون اینکه مســتقیما 
درگیر اخبــار و اطلاعات شــرکت های مختلف 
هســتند می توانند در این صندوق ها ســرمایه 

گذاری کنند.
عســگری ادامه داد: این صندوق ها تحت نظارت 
سازمان بورس اوراق بهادار اســت و مدیران این 
صندوق ها حتما باید دارای یکســری صلاحیت 
های عمومی و تخصصی باشــند و سازمان بورس 
بــر فرآیند ایــن صندوق هــا نظارت مــی کند؛ 
بنابراین از این حیــث می توان گفت، ســرمایه 
گذاران با خیال راحت ســرمایه گــذاری خود را 

انجام دهند.

اختلاف بازدهی ارز و سکه و سپرده های 
بانکی با بازار سرمایه 

وی با بیان اینکه نگاه به بازدهی که ســهامداران 
در بلند مدت کسب کردند، خودش گواه جذابیت 
و ارحجیت سرمایه گذاری در بورس اوراق بهادار 
اســت، تاکید کرد: به طور کلی در یک بازه زمانی 
۲۰ ســاله یا ۳۰ ساله ســرمایه گذاری در بورس 
اوراق بهادار و سهام شــرکت ها با اختلاف دارای 
بیشــترین بازدهی نسبت به ســایر بازارها است، 
بازار ارز، سکه و ســپرده های بانکی است اختلاف 

بسیار فاحشی را با بازار سرمایه دارند.
این کارشــناس بورس تصریح کرد: البته در سه 
ســال اخیر بازار بــورس اوراق بهــادار به خاطر 
ریزش بی سابقه بورس در ســال ۱۳۹۹ کمتر از 
بقیه بازارها بوده، اما با توجه به اصلی که در بازارها 
وجــود دارد و آن اینکه بهرحــال بازدهی بازارها 
یکدیگر را تعقیب کرده و بهم می رسد، پیش بینی 
کرده که بازار ســرمایه هم این عقب ماندگی خود 
را در چند سال اخیر بتواند در کشور و منطقه رفع 

کرده و ثبات خود را کسب کند.
به گفته وی، بهترین روش سرمایه گذاری از دید 
اقتصاد کلان حتما ســرمایه گــذاری در بورس 
اوراق بهادار اســت، زیرا باعــث تامین نقدینگی 
شرکت ها می شــود و شــرکت ها می توانند با 
افزایش ســرمایه منابع مورد نیاز خــود را برای 
اجرای طرح ها و پروژه ها بدســت بیاورند و از آن 
طرف مسئله نقدشوندگی هم موجودیت دارد و 
می توانند خیلی ســریع سهامداران یک شرکت 
ســهام خود را بفروشــند و انتقال مالکیت اتفاق 

بیفتد.

توسعه تعاون

هتل پنج ستاره هیام )اهوازیان( 
، بزرگتریــن هتــل جنوب غرب 
کشور با مشــارکت بانک توسعه 
تعاون استان خوزستان همزمان 
با میلاد مــولای متقیان حضرت 

علی )ع( افتتاح شد.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
توسعه تعاون مراســم افتتاحیه 
هتل هیام )اهوازیــان( با حضور 
جلیل کرمی مدیر شــعب استان 
خوزســتان ،دکتــر حســینی 
نماینده مردم اهــواز در مجلس 
شــورای اســلامی و جمعــی از 

مسئولان استان برگزار شد.

گفتنــی اســت ایــن 
هتــل کــه در منطقه 
کوی ملــت اهواز واقع 
شده با سرمایه گذاری 
ریالی  میلیارد   ۵۵۰۰
 ۱۰۰۰ مشــارکت  و 
بانک  ریالــی  میلیارد 

توســعه تعاون ایجــاد و تعداد 
۲۵۰ نفــر به صورت مســتقیم 
و ۵۵۰ نفــر بــه صــورت غیر 
مستقیم اشــتغالزایی به همراه 

دارد.
کرمــی مدیر شــعب اســتان 
خوزســتان در ایــن مراســم 

ضمن تبریــک میلاد 
مولای  ســعادت  بــا 
حضــرت  متقیــان 
علــی )ع( و همچنین 
تبریــک افتتــاح این 
هتل بــزرگ و مقارن 
شــدن آن با این روز 
مبــارک ، گفــت: بــا توجه به 
ظرفیت های اقتصادی اســتان 
خصوصاً در حــوزه )صنایع نفت 
، گاز و پتروشــیمی( و همچنین 
حوزه  گردشــگری ، نیاز اســتان 
به یک هتل در اســتان ضروری 
بود که با یــاری خداوند متعال با 

مشــارکت بانک توســعه تعاون و 
سرمایه بخش خصوصی این خلأ 

مرتفع گردید.
در پایان ســید کریم حســینی 
نماینــده مــردم شــریف اهواز 
در مجلــس شــورای اســلامی 
ضمن تجلیــل از عملکرد بانک 
توســعه تعاون استان خوزستان 
در تمامی حــوزه هــا خصوصاً 
مشارکت در ســاخت این هتل 
ابراز رضایت نمود. گفتنی است 
ساخت این هتل از سال ۱۳۹۸ آغاز 
و در ســال ۱۴۰۲ به بهــره برداری 

رسید.

ساخت و افتتاح بزرگترین هتل جنوب غرب کشور با مشارکت بانک توسعه تعاون

مسکن

بانک

انرژی

بیمه

 روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: در حال تغییر
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


